
با موافقت شورای اسلامی  شهر قم؛

۵۰۰دستگاه اتوبوس بخش خصوصی تعمیرات اساسی می شوند

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:

تحقق سند عفاف و حجاب اولویت 
دستگاه های فرهنگی باشد

١ ذوالحجه ١٤٤١   22 جولای2020   شماره 5080  سال بیست وسوم   2000 تومان چهار شنبه  ١ مرداد ١399 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم  خبرداد:

اعطای ۷۰۰ میلیارد تومان 
تسهیلات به طرح های تولیدی 
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استاندارقم:

 قم، شهر ملی
 انگشتر می شود

واکنش وزارت اطلاعات به تذکر نماینده مجلس

معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، 
با بیان اینکه رسانه های دارای مجوز این استان در دولت تدبیر و 
امید ۲.۵ برابر رشد داشته است، گفت: این استان با داشتن  ۳۸۵ 
رسانه چاپی و برخط دارای مجوز، کمی بیش از سه درصد تمام رسانه 
های دارای مجوز کشور را در اختیار دارد.  محمدجواد محرابی با 
بیان اینکه از این تعداد ۲۸۴  رسانه چاپی و ۱۰۱ رسانه برخط است، 
افزود: آمار رسانه های دارای مجوز استان از هفت مطبوعات تا سال 

۱۳۷۰ به ۲۵ مطبوعات تا پایان سال ۱۳۷۹ افزایش یافت

برگزاری  از  قم  شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
نخستین جشنواره رسانه ای " شهرما" در قم خبر داد. مهدی 
کلانترزاده صبح دیروز در نشست خبری و اعلام فراخوان عمومی 
نخستین جشنواره رسانه ای ” شهر ما”  که در سالن اجتماعات 
رضوان شهرداری قم برگزار شد، با اشاره به اهمیت توجه به مسائل 
رسانه ای در توسعه شهر، اظهار داشت: این خدمت نوین با پشتوانه 
با نگاهی  مجموعه سیاست گذاری، شورای اسلامی شهر قم و 

علمی و عالمانه برگزار می شود. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل

معاون اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اعلام کرد:

رشد ۲.۵ برابری رسانه های
 دارای مجوز در قم 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم :

نخستین جشنواره رسانه ای  شهرما 
در قم برگزار می شود
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معاون خدمات شهری شهرداری قم از افزایش دیوار نگاره ها برای افزایش نشاط 
اجتماعی و آرامش روحی و روانی شهروندان در سطح شهر خبر داد. سید امیر 
سامع در خصوص اقدامات شهرداری قم پیرامون زیباسازی شهری، اظهار داشت: 
و  شهر  محیط  در  جذابیت  سبب  و  است  وسیع  بسیار  مقوله  شهر،  زیباسازی 
مطلوبیت زندگی و افزایش کیفیت و رونق کسب وکار شهری و آرامش روحی و روانی 
شهروندان می شود. معاون خدمات شهری شهرداری قم افزود: گرافیک شهری، 

دیوارنگاره ها، نقش برجسته ها، نورپردازی، تبلیغات شهری، المان ها و مبلمان

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی  استان قم از مرمت خانه 
تاریخی دکتر علی محمد عرب شاهی واقع در شهر کهک خبر داد. حمید یزدانی با 
اعلام این خبر گفت: »برای مرمت و احیای این اثر تاریخی حدود یک میلیارد ریال از 
محل اعتبارت استانی هزینه خواهد شد.« او افزود: »مرمت خانه عربشاهی شامل 
آواربرداری، سبک سازی، مرمت پایه ها و پوشش ها، اندود کاه گِل و عایق کاری سنتی 
بام است.« مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم عنوان کرد: 

»خانه دکتر علی محمد عربشاهی مربوط به اواخر دوره قاجار است که در سال

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

دیوار نگاره های سطح شهر قم افزایش می یابد
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

خانه  تاریخی عربشاهی در کهک مرمت می شود
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در نظر دارد  یک دستگاه خودروسواری ۴۰۵ تی یو فایو مدل ۱۳۹۳به رنگ نقره ای   را از طریق مزایده عمومی طبق مصوبه 
شماره 5/111/ ش 1399/03/25 شورای اسلامی شهر جعفریه )بصورت حراج حضوری ( به فروش برساند.

شرایط شرکت در مزایده :
1-   ارائه سپرده در مزایده معادل 5 درصد قیمت كارشناسی)مبلغ 30/000/000 ریال معادل سه میلیون تومان ( به صورت نقدی 

در وجه شهرداری جعفریه) به همراه داشتن فیش واریزی با قید كد ملی شخص شركت كننده در مزایده درفیش الزامی  می باشد(
2-  در صورتی كه نفرات اول تا سوم شركت كننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شركت در مزایده آنان به ترتیب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد .
3- قیمت پایه برمبنای نظریه  كارشناس رسمی دادگستری به مبلغ ششصد میلیون ریال بدون احتساب مالیات برارزش افزوده 

میباشد.
4  - شهرداری در رد یا قبول هر یك از پیشنهادات مختار میباشد.

5–رعایت  قانون  منع مداخله كاركنان دولت  جهت شركت كنندگان الزامی است.
6  سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

7 – شرایط فروش  به صورت نقد می باشد .

آگهی مزایده عمومی ) نوبت اول (

روابط عمومی شهرداری جعفریه 

بموجب ماده 12 قانون ثبت و ماده 59 اصلاحی آئین نامه مربوطه املاكی كه در سه ماهه اول سال 99 تقاضای 

ثبت آنها پذیرفته شده و شماره هایی كه از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده است و هر آنچه طبق آرای هیئت 

نظارت و دستور اداری آگهی نوبتی آنها باید تجدید شود بشرح ذیل آگهی میشود:

الف: املاكی كه تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره هایی كه از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده و مدت 

اعتراض آنها از تاریخ اولین نوبت این آگهی بمدت 90 روز می باشد:

1-پلاک 1468 فرعی از 100فرعی از 55 اصلی، آقای علی صالح فرزند اسمعیل، ششدانگ یک قطعه زمین كه 

در آن احداث بنا شده بمساحت 269/25 متر مربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد

2-پلاک 27 فرعی از 5 اصلی، آقای صفرعلی گایینی فرزند نقدعلی، ششدانگ یک قطعه زمین محصور 

بمساحت 2483 مترمربع واقع در معصوم آباد، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد

3-پلاک 127 فرعی از 17 فرعی از 5 اصلی خانم سکینه السادات طاهائی نژاد نوبری فرزند میرحسن ششدانگ 

یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده بمساحت 462 مترمربع واقع در معصوم آباد، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد

آگهی های نوبتی سه ماهه اول سال 1399 شمسی- مرداد ماه

محمدرضا خدایاری- رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه

شهرداری جعفریه مزایای قرارداد با چین 
اجرایی  كامل  به صورت  اگر  چین  و  ایران  قرارداد 
حتی  و  می گیرد  قرار  توسعه  مسیر  در  كشور  شود 
یافته  توسعه  كمتر  امروز  كه  را  جنوب شرقی كشور 

است متحول می كند. امری كه كشورهایی نظیر سنگاپور، مالزی و كامبوج از آن 
بهره مند شدند و تحولی عظیم در این كشورها به وجود آمده است. ظرفیتی كه 
قسمتی از آن سرمایه گذاری خارجی است و ایران نیز می تواند در قرارداد با چین به 
آن نزدیک تر شود. همان طور كه می دانیم ایران بیش از 40 سال است كه در تحریم 
قرار دارد و حدود 10سال است كه این تحریم ها شدیدتر شده است. اگر ایران را با 
برخی از كشورهای همسایه مقایسه كنیم از نظر توسعه عقب هستیم، بعد از جنگ 
بسیاری از ساختارها را درست كردیم اما در این چند سال خیلی عقب افتادیم، 
كشورهایی مانند تركیه و پاكستان به سمت توسعه رفته اند، حتی پاكستان با چین 
همکاری هایی را انجام می دهد. ایران قدرت منطقه ای است و چین هم به سمت 
قدرت اول جهان شدن می رود. در این میان انتظاری كه مردم از كشور و مسئولین 
در زمینه توسعه دارند برآورده نشده است، در مقابل شاهد هستیم كه پاكستان با 
210میلیون جمعیت به سمت توسعه رفته و اقدامات خوبی انجام داده كه یکی از 
این اقدامات قرارداد استراتژیکی است كه با چین به امضا رسانده است. واقعیت آن 
است كه كشور چین با بسیاری از كشورها نظیر این توافقات را امضاء كرده است و 
آن كشورها نیز از قِبَل دانش و تکنولوژی چین بهره بسیار زیادی در زمینه توسعه و 
رشد پایدار برده اند. برای مثال، شما به همسایه شرقی ایران یعنی كشور پاكستان 
نگاه كنید. این كشور یک قرارداد استراتژیک 46میلیارد دلاری با چین بسته 
كه تااكنون نزدیک به 10میلیارد دلار از این مبلغ از سوی چینی ها در پاكستان 
سرمایه  گذاری شده است. به موازات پیگیری این قرارداد، هم كشور پاكستان كه 
متاسفانه كشور فقیری است توانسته به واسطه این قرارداد به منابع مالی سرشار 
دست پیدا كند و توسعه خود را عملیاتی كند و هم در مقابل قسمت غربی چین در 
همسایگی با پاكستان كه به دریا راه ندارد می تواند از طریق بندر گوادر پاكستان به 
دریای عمان و اقیانوس هند وصل شود. ضمن اینکه با حضور چین در بندر گوادر 
پاكستان، پکن می تواند توسعه و نفوذ هر چه بیشتر اقتصادی و تجاری و در آینده 
حتی نفوذ نظامی و امنیتی خود در پیشانی اقیانوس هند را محقق كند. ما 2500 
كیلومتر مرز آبی داریم كه توسعه نیافته است درحالی كه برخی از كشورهای حاشیه 
خلیج فارس استفاده لازم را كرده و پیشرفت هایی در سطح جهانی داشته اند. ما 
همین طور دست روی دست گذاشته  ایم و هر كاری هم كه انجام می شود متاسفانه 
با قراردادهای 100 سال یا 200 سال پیش مقایسه می كنند تا ذهن مردم خراب 
شود درحالی كه ما باید چنین تفاهم نامه هایی را با همه همسایه ها داشته باشیم. 
قرارداد 25ساله با چین الزام  آور نیست كه ما فقط با چین همکاری كنیم و با سایر 
كشورها ارتباطی نداشته باشیم، این قرارداد یک قرارداد جامعی است كه سایر 

بخش های مختلف آن قراردادهای خاص خود را نیاز دارد.
 سفیر سابق ایران در نروژ

۲۲۹ نفردیگر در کشور جان باختند؛

کرونا باز هم رکورد زد
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاكنون 278 هزار 
و 827 نفر در كشور به طور قطعی به ویروس كرونا مبتلا شده اند و با فوت 229 
نفر در 24 ساعت گذشته، شمار جان باختگان كرونا در كشور به 14 هزار و 634 
نفر رسید.  سیما سادات لاری روز سه شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به 
ویروس كرونا در كشور و موارد فوت ناشی از این ویروس بیان كرد: در 24 ساعت 
گذشته تا ظهر امروز )31 تیر 1399( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو 
هزار و 625 بیمار جدید مبتلا به كووید19 در كشور شناسایی شد كه هزار و 977 
مورد بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران كووید19 در كشور به 278 
هزار و 827 رسید. وی ادامه داد: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 229 بیمار 
كووید 19 جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری تاكنون 

به 14 هزار و 634 نفر رسید.
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رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: در 
قالب  در  بانکی  تسهیلات  تومان  میلیارد  جاری ۷۰۰  سال 
کمک به جهش تولید به طرح های تولیدی استان پرداخت 
می شود. محمود نوربخش در جلسه انعقاد قرارداد با بانک های 
عامل پروژه های جهش تولید سال ۱۳۹۹ با اعلام این خبر، 

گفت: این تسهیلات با سود ۱۸ درصد به ۲۵ طرح صنعتی، 
کشاورزی و گردشگری پرداخت می شود. وی با اشاره به تعهد 
بانک ها برای تامین مالی این تسهیلات از منابع داخلی، گفت: 
این تسهیلات به ۹ طرح صنعتی، ۴ طرح کشاورزی و ۱۰ طرح 

گردشگری با عنوان سرمایه ثابت و در گردش پرداخت خواهد

 مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: وظیفه ای که بعد 
از فرمایشات رهبر معظم انقلاب بر عهده داریم، تحقق سند 
عفاف و حجاب در قم است. حجت الاسلام والمسلمین رضا 
عزت زمانی با اشاره به اینکه در صحنه  عمومی جامعه مسئله 

عفاف و حجاب یک مسئله فرهنگی اجتماعی است گفت: 
رشد معرفتی و توجه به شخصیت و هویت دختران و زنان ما، 
اصلی ترین مسئله در مبارزه و مواجهه با معضلات فرهنگی 

است و نباید با توجه به برنامه ریزی ها و هزینه های فراوان

استاندار قم تاکید کرد:

تعیین تکلیف واحد های تولیدی راکد 
تحت مالکیت بانک ها 

استاندار قم با اشاره به ضرورت حركت در مسیر تحقق شعار سال بر ضرورت تعیین 
تکلیف واحد های تولید راكد تحت مالکیت بانک ها و موسسات مالی تاكید كرد دكتر 
بهرام سرمست در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان كه در سالن جلسات 
كرامت استانداری قم برگزار شد، ضمن تسلیت ایام شهادت امام جواد )ع(، با تقدیر از 
اهتمام دستگاه های برای جذب 116 درصدی جذب اعتبارات، اظهار كرد: كسب رتبه 
دوم برای استان قم در زمینه جذب اعتبارات و تسهیلات رضایت بخش است. سرمست  
مصوبه استانی جذب 60 درصدی منابع بانک های خصوصی برای ارائه تسهیلات واحد 
های تولیدی را مورد توجه قرار داد و گفت:  راهکار های لازم برای تحقق این منابع و ارائه 
تسهیلات به متقاضیان پیگیری شود .استاندار قم با انتقاد از برخی نواقص در ثبت طرح 
های جذب سرمایه و تسهیلات در سامانه بهین یاب اظهار كرد: مطالبه مدیریت استان 
اهتمام بیشتر برای برای بهبود وضعیت استان در این زمینه و باید پیشنهادات لازم برای 
رفع نواقص عملیاتی شود. نماینده عالی دولت در استان با تاكید بر اهمیت فعالیت بانک 
های عامل در راستای پیگیری و جذب منابع و تسهیلات ملی، ادامه داد: با استفاده از 
ظرفیت كارگروه های استانی و هیات خبرگان بانکی استان، مشکلات و موانع پیش روی 
واحد های تحت مالکیت بانک ها احصا و برنامه زمان بندی فعال كردن  واحد های راكد 
تحت تملک بانک معین و با تعیین تکلیف واحد های تولیدی بستر بازگشت آنها به مدار 
تولید فراهم شود. سرمست با اشاره به اهمیت بهره مندی از رویکرد های نوین اشتغال 
زایی، گفت: توجه به نیاز استان و در نظر گرفتن اولویت های اساسی در اعطاء تسهیلات 

اشتغال زایی و تسهیل فعالیت واحد های تولیدی امری  اجتناب ناپذیر  است.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم  خبرداد:

اعطای ۷۰۰ میلیارد تومان تسهیلات به 
طرح های تولیدی 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: در سال جاری 700 میلیارد تومان 
تسهیلات بانکی در قالب كمک به جهش تولید به طرح های تولیدی استان پرداخت 
می شود. محمود نوربخش در جلسه انعقاد قرارداد با بانک های عامل پروژه های جهش 
تولید سال 1399 با اعلام این خبر، گفت: این تسهیلات با سود 18 درصد به 25 طرح 
صنعتی، كشاورزی و گردشگری پرداخت می شود. وی با اشاره به تعهد بانک ها برای 
تامین مالی این تسهیلات از منابع داخلی، گفت: این تسهیلات به 9 طرح صنعتی، 4 
طرح كشاورزی و 10 طرح گردشگری با عنوان سرمایه ثابت و در گردش پرداخت خواهد 
شد. مهرداد غضنفری، معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار نیز در این جلسه به 
تخصیص یارانه به این تسهیلات اشاره كرد و گفت: در این قرارداد ها دولت متعهد می شود 
برای كمک به جهش تولید 3 درصد از سود تسهیلات بانکی را پرداخت كند و در نتیجه 

این تعهد سرمایه گذاران بخش خصوصی 15 درصد سود تسهیلات پرداخت می كنند.
غضنفری با اشاره به تنفس 6 ماه تا یک سال در بازپرداخت این تسهیلات گفت: تمامی 
این طرح ها نهایتا تا یک سال آینده به طوركامل به بهره برداری می رسند. وی با اشاره 
به اینکه ارائه تسهیلات جهش تولید توسط بانک های صنعت معدن، كشاورزی و ملی 
صورت می گیرد، افزود: متقاضیان دریافت تسهیلات باید منابع و فعالیت های خود را به 

بانکی كه اقدام به پرداخت تسهیلات میکند منتقل كنند.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

کشف و ضبط یک دستگاه موتور سیکلت 
سنگین قاچاق 

مدیر كل تعزیرات حکومتی استان قم از كشف و ضبط یک دستگاه  موتورسیکلت 
سنگین قاچاق در این استان خبرداد. مهدی ریاضی اظهارداشت : طی گزارش اداره 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز استان قم، مامورین كلانتری شماره 12 شهید ایمانی استان در 
حین گشت زنی در سطح شهر، با یک دستگاه موتور سیکلت سنگین هوندا 400 سی 
سی به ظن قاچاق مواجه كه بلافاصله نسبت به توقف آن اقدام نمودیم . وی افزود : پس 
از بررسی مشخص شد موتور سیکلت مذكور فاقد مدارک و اوراق شناسائی مثبته می باشد 
فلذا با تشکیل پرونده، مراتب را به اداره كل تعزیرات حکومتی قم اعلام و موضوع جهت 

رسیدگی به شعبه اول ویژه مبارزه با قاچاق كالا و ارز این اداره كل ارجاع شد.

عبدالرضا فرجی راد*
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رییس جمهوری از اراده دو دولت ایران و عراق برای 
به 20 میلیارد دلار  روابط تجاری دو كشور  ارتقای 
خبر داد و گفت: دو كشور مصمم هستند همه مفاد 
توافقات دو طرف در اسفند ماه 97 را اجرایی كنند. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر 
مصطفی  با  مشترک  نشست خبری  در  شنبه  سه 
الکاظمی نخست وزیر عراق، ضمن خیرمقدم به وی 
و هیات همراه اش، گفت: آقای كاظمی در شرایط 
حساسی مسئولیت دولت عراق را برعهده گرفته اند و 
در طول چند ماه مسئولیت وی شاهد حركت خوب 
در روابط تجاری میان دو كشور بودیم و امروز هم در 

این زمینه گفت وگو كردیم.
وی با اشاره به موضوعات مورد رایزنی با نخست وزیر 
عراق اظهار داشت: امروز درباره شرایط بهداشتی 
منطقه و مسئله ویروس كرونا، با یکدیگر گفت وگو 
كردیم. جمهوری اسلامی ایران این وعده را به دولت 
و ملت عراق می دهد كه با همه توان و امکان خود 
از نظر اقلام بهداشتی و دارویی در كنار ملت عراق 

باشد.
رییس  جمهور ادامه داد: خوشبختانه جمهوری 
تامین  برای  را  لازم  امکان  و  توان  ایران  اسلامی 
و  بهداشتی  زمینه  در  عراق  ملت  نیازمندی های 
بین  مشورت  و  نظر  تبادل  برای  آمادگی  و  دارویی 

مسئولان بهداشتی دو كشور را دارد.
دو  بین  تجاری  روابط  گسترش  و  ارتقا  روحانی 
كشور را موضوع دیگر گفت و گوی خود با الکاظمی 
عنوان كرد و گفت: اراده دو دولت بر آن است كه 
ارتقا  میلیارد دلار  به 20  را  تجاری دو كشور  روابط 
ببخشند. همچنین دو كشور مصمم هستند همه 
مفاد توافقاتی كه در ماه اسفند سال 97 در بغداد 
بین دو دولت به تائید رسید و توافق شد، را اجرایی 
كنند كه در آن مسائل زیربنایی اقتصادی بین دو 
و لایروبی  بصره   - راه آهن شلمچه  اتصال  و  كشور 
اروند رود مورد توافق قرار گرفته بود. رییس شورای 
عالی امنیت ملی با اشاره به همکاری های امنیتی 
دو كشور خاطرنشان كرد: ما مثل  سال های پیش 
كه در كنار دولت و ملت عراق و ارتش عراق روبه روی 
داعش ایستادیم و  مبارزه كردیم، همچنان آمادگی 
داریم در كنار ملت عراق برای ثبات و امنیت عراق و 
منطقه تلاش كنیم. روحانی اضافه كرد: لازم می دانم 
از دو قهرمان مبارزه با تروریسم یعنی سپهبد سردار 
شهید قاسم سلیمانی و شهید ابوالمهدی المهندس 
به بزرگی یاد كنم كه جزو سردارانی بودند كه طی 

سالهای گذشته برای امنیت عراق تلاش كردند.
با  خود  رایزنی  موضوعات  دیگر  به  اشاره  با  وی 
نخست وزیر عراق گفت: در گفت و گوی امروز در 
خصوص مسائل منطقه، ثبات منطقه و نقشی كه 
عراق می تواند در منطقه به عنوان یک كشور قدرتمند 

عربی ایفا كند، مورد تبادل نظر و تاكید قرار گرفت.
رییس  جمهور در پایان ضمن خوشامدگویی مجدد 
به نخست وزیر و هیات عالی رتبه عراق گفت: مطمئن 
این سفر نقطه عطفی در توسعه روابط دو  هستم 

كشور دوست و برادر، ایران و عراق است.
نخست وزیر عراق:

اجازه هیچ تهدیدی از خاک عراق به ایران را 
نمی دهیم 

نخست وزیر عراق  نیز طی سخنانی در نشست 
با حجت الاسلام حسن روحانی،  خبری مشترک 

گفت: ما در عراق دفاع و حمایت از ایران را سرلوحه 
گونه  هیچ  نمی دهیم  اجازه  و  می دهیم  قرار  خود 

تهدیدی از خاک عراق متوجه ایران باشد.
مصطفی الکاظمی اظهار داشت: از جناب آقای 
رئیس جمهور تشکر می كنم كه من و هیئت همراه 
من را دعوت كردند تا به تهران سفر داشته باشیم 
كه هدف آن تقویت روابط تاریخی است كه میان دو 

كشور وجود دارد.
وی افزود: هدف از این سفر تقویت روابط دوجانبه 
بین دو كشور است؛ به ویژه اینکه امروز ما با چالش 
هایی روبرو هستیم كه بخشی از آن نتیجه شیوع 
بیماری كرونا و سقوط قیمت نفت است. در سایه 
بین دو  نیازمند هماهنگی  ما  چنین چالش هایی 
كشور هستیم كه تعیین كننده منافع ایران و عراق 
باشد. به ویژه اینکه روابط بین ایران و عراق صرفاً از 
موقعیت جغرافیایی دو كشور و مرز مشترک نیست 
بلکه روابط تاریخی، فرهنگی و دینی عمیق است كه 

ریشه در تاریخ دارد.
الکاظمی ادامه داد: همچنین ما مسائل منطقه ای 
و ثبات،  امنیت و صلح در منطقه را مورد گفتگو قرار 
دادیم،  آن هم در سایه چالش هایی كه امروز منطقه 
با آن روبه رو است؛ به ویژه در شرایط اقتصادی شیوع 

كرونا.
نخست وزیر عراق با بیان اینکه ملت عراق مشتاق به 
روابط ممتاز با جمهوری اسلامی ایران بر اساس اصل 
عدم دخالت در امور داخلی دو كشور است، گفت: 
ما علیه تروریسم و گروه های تکفیری جنگیدیم و 
جمهوری اسلامی ایران از نخستین كشورهایی بود 
كه در این راه در كنار عراق ایستاد و ما این را فراموش 

نخواهیم كرد.
مصطفی الکاظمی گفت: به همین دلیل عراق هم 
در كنار ایران ایستاد تا از چالش های اقتصادی گذر 
كند و عراق تبدیل به یک بازار بزرگ برای تجارت و 
صادرات ایران شد. روابط عراق با ایران و كشورهای 
مختلف مبتنی بر حسن نیت است و تلاش ما این 
با جمهوری اسلامی  از رهگذر همکاری  است كه 
و  كردن  خارج  برای  راهکارهایی  بتوانیم  ایران 
بیرون آوردن منطقه از چالش ها و تنش ها كه از آن 
رنج می برد، پیدا كنیم. ما فکر می كنیم از طریق 
همکاری و كار كردن با كشورهای مختلف منطقه 

چالش های  به  دادن  پایان  برای  راهکاری  بتوانیم 
منطقه پیدا كنیم.

نخست وزیر عراق با تاكید بر اینکه ایران و عراق 
از مشکلات اقتصادی رنج می برند و ملت های ما 
منتظرند تا خدمات بهتری از دولت ها دریافت كنند، 
تحقق  را  هدف  این  بتوانیم  اینکه  برای  ما  گفت: 
بخشیم نیازمند همکاری فراگیر و كامل بین ایران و 
عراق هستیم. روابط خارجی عراق مبتنی بر توازن و 
دوری از هر گونه صف بندی است. عراق اجازه نمی 
دهد هیچ گونه تهدیدی از خاک عراق متوجه ایران 

باشد.
وی افزود: روابط بین دو كشور به صدها سال پیش 
باز می گردد و باید این روابط دیرپا را حمایت كنیم؛ 
همچنان كه ما در عراق دفاع و حمایت از ایران را 
سرلوحه خود قرار می دهیم و اجازه نمی دهیم هیچ 

گونه تهدیدی از خاک عراق متوجه ایران باشد.
نخست وزیر عراق افزود: در عراق به دنبال ثبات 
هستیم و فلسفه ما و نگاهمان نسبت به ایران این 
است كه ایران یک كشور باثبات، نیرومند و شکوفا 
و روبه پیشرفت است و این واقعیتی است كه به نفع 
عراق و تمام منطقه است. از طرف دیگر عراق باید 
نیرومند و با ثبات باشد تا بتواند یک حامی و پشتیبان 
برای همسایگان و كشورهای منطقه در راه برقراری 

صلح و ثبات در تمام منطقه باشد.
و  كردن  فعال  درباره  ما  اینکه  بیان  با  الکاظمی 
اجرایی كردن توافقاتی كه بین دو كشور انجام شده 
است گفت وگو كردیم، گفت: از جمله مرتبط كردن 
راه آهن میان دو كشور از طریق خرمشهر به بصره و 
بسیار امیدوار هستم كه این توافقات به زودی جامه 
این  در  و شاهد دستاوردهای عملی  بپوشد  عمل 

زمینه باشیم كه به نفع هر دو ملت باشد.
از  دیگر  بار  گفت:  پایان  در  عراق  وزیر  نخست 
جمهوری اسلامی ایران، جناب آقای رئیس جمهور و 
سایر مقامات ایران به خاطر حمایت هایی كه از عراق 
در راه مبارزه با تروریسم به عمل آوردند تشکر می 
كنم و همینطور ازكمک برای مبارزه با بیماری كرونا 
و میزبانی بسیار تشکر می كنم و امیدوارم به زودی 
چالش همه گیری كرونا را پشت سر بگذاریم و روابط 
تجاری، اقتصادی و فرهنگی شکوفایی داشته باشیم 

كه منافع هر دو ملت را تامین كند.

فعال سیاسی:

اصلاحات نیازمند تجدید سازماندهی در 
نهادهای بالادستی است

 عضو شورای مركزی حزب كارگزاران سازندگی ایران، جریان اصلاحات را نیازمند 
تجدید سازماندهی در نهادهای بالا دستی دانست و گفت: تصمیم گیری ها باید به 
سمت اتخاذ رویکرد دموكراتیک و ضمانت اجرایی پیش برود تا شورای جدید بر مبنای 

نظر اكثریت اصلاح طلبان اداره  شود. 
»علی محمد نمازی« با تاكید بر نیاز كشور بر مشاركت حداكثری در انتخابات ریاست 
جمهوری 1400، گفت: اصلاح طلبان در این انتخابات باید موضع روشنی داشته 
باشند زیرا اصلی ترین كار تشکل های سیاسی، مطالعه و سنجش انتخابات و بررسی 
شرایط خودشان در هر انتخابات است. عضو شورای مركزی حزب كارگزاران سازندگی 
با تاكید بر حضور مشروط اصلاح طلبان، خاطرنشان كرد:  نه تحت هر شرایطی حضور 
خواهیم داشت و نه می توانم بگویم شركت نخواهیم كرد. هدف اصلاح طلبان باید این 
باشد كه با نامزد اصلی خود وارد انتخابات شوند و از طرفی این جریان نیاز به تجدید 
سازماندهی در نهادهای بالادستی خود چون شورای عالی سیاست گذاری یا هر اسم 
دیگری دارد. نمازی ادامه داد: اصلاح طلبان چه در قالب شورای سیاست گذاری و 
چه بدون آن، نیازمند سازماندهی جدید هستند و بحث تركیب، حضور و وزن اعضا و 
احزاب باید در شورای عالی یا نهاد جایگزین مورد توافق باشد. وی یادآور شد: همچینی 
تصمیم گیری ها در شوراهای اصلاح طلب باید به سمت اتخاذ رویکرد دموكراتیک پیش 
برود و دیگر اینکه باید ضمانت های اجرایی وجود داشته باشد كه شورا بر مبنای نظر 
اكثریت اصلاح طلبان اداره  شود. نظر اكثریت در این ساختار همان خروجی و چکیده 
نظر همه اصلاح طلبان است. نمازی همچنین سازماندهی، تغییر و اصلاح ساختار، 
ضمانت های اجرایی و تغییر شیوه تصمیم گیری را نقشه راه اصلاح طلبان در این مرحله 
معرفی كرد. عضو شورای مركزی حزب كارگزاران سازندگی با بیان اینکه اصلاح طلبان 
نباید از مردم عقب باشند، اظهار كرد: اگر احزاب اصلاح طلب می خواهند در درازمدت 
بمانند و فعالیت كنند، نهادهای بالادستی اصلاح طلبان به هیچ وجه نباید از مردم عقب 
بمانند بلکه باید چند گام از مردم جلوتر حركت كنند. وی ادامه داد: رفتن اصلاح طلبان 
به سمت حمایت از نامزد غیر اصلاح طلب موجب دلسردی بدنه حامی اصلاحات 
می شود. نمازی درباره پیش بینی اش از رقابت بین دو جریان سیاسی در انتخابات 
ریاست جمهوری  سال 1400 گفت: هر دو جریان شخصیت های بزرگی برای نامزد 
شدن دارند و  اگر بعد از اعلام صلاحیت ها، هر جریان یک نفر را معرفی كند، پیش بینی 
من این است رقابتی واقعی و مشاركتی حداكثری اتفاق خواهد افتاد. در چنین شرایطی 

فکر می كنم نامزد اصلاح طلبان با فاصله ای بسیار زیاد از رقیب انتخاب خواهد شد.
 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجماعی:

همه شرکت های دولتی وعمومی باید در 
بورس عرضه شوند

 وزیر تعاون، كار و رفاه اجماعی گفت: حضور در بازار بورس و عرضه بیشتر سهام 
منحصر به وزارت تعاون نیست و همه شركت های دولتی و بخش عمومی غیر دولتی و 

بانک ها باید در بورس عرضه شوند و سهام شناور خود را افزایش دهند. 
»محمدشریعتمداری« در نشست »كارگروه تحلیل بازار سرمایه و تدوین استراتژی 
سرمایه گذاری«  با اشاره به حضور، نقش و اثرگذاری شركت های زیر مجموعه این 
وزارتخانه در بازار بورس، بر اتخاذ رویکردی آینده نگرانه و توصیه های سیاستی برای 
رشد و رونق این بخش تاكید كرد. وی به ورود شركت های زیرمجموعه وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعی به بازار بورس اشاره كرد و افزود: باید برای سود دهی و بهره برداری 
مناسب برنامه ریزی عملیاتی داشته باشیم به گونه ای كه در جریان تغییرات بازار دچار 
زیان هنگفت نشوند. وزیر تعاون بیان كرد: سیاست های اتخاذ شده در زمینه حضور در 
بازار سرمایه باید از مصارف كلی به مصارف عملیاتی هدایت شود.   وی اضافه كرد: باید 
در كنار پیروی از سیاست های كلان حوزه بورس، برای بهره برداری و اثربخشی بیشتر 
از این بازار، با تشکیل اتاق عملیات متشکل از نمایندگان دستگاه های تابعه، همفکری و 
تشریک مساعی داشت. شریعتمداری تاكید كرد: به ازای میزان سهامی كه شركت های 
زیرمجموعه وزارت تعاون دارند، باید در تصمیم گیری های بازار سرمایه مداخله و نقش 
آفرینی كنید، همچنین باید سیاست های روشنی در سطح ملی برای مدیریت مناسب 
بازار سرمایه و در سطح صندوق ها برای نحوه حضور و تاثیر گذاری در این بازار در كارگروه 
های تخصصی تدوین و پیشنهاد شود. وی افزود: از 45 میلیون نفر دارنده سهام عدالت 
در كشور تنها سه درصد سهم خود را فروخته اند. وزیر تعاون تصریح كرد: دستور رئیس 
جمهوری و مصوبه دولت مبنی بر حضور در بازار بورس و عرضه بیشتر سهام منحصر 
به این وزارتخانه نیست و همه شركت های دولتی و بخش عمومی غیر دولتی و بانک ها 
باید در بورس عرضه شوند و سهام شناور خود را افزایش دهند. معاون امور اقتصادی 
وزارت تعاون نیز در این نشست به روند رو به رشد سرمایه گذاری و سودآوری بازار سرمایه 
كشورمان به ویژه در ماه های اخیر اشاره كرد و گفت: این فرایند اگر در بلند مدت ادامه 
پیدا كند می تواند شکاف اجتماعی و افزایش فاصله طبقاتی در جامعه منجر شود 
بنابراین باید با استراتژی درست، زمینه حضور دهک های پایین جامعه به ویژه كارگران 
و بازنشستگان را در این بازار فراهم آورد. میرزائی، یکی از پیشنهادات مطرح شده برای 
كاهش ریسک سرمایه گذاری در بازار بورس به ویژه دهک های پایین جامعه را بیمه 
سهام عنوان كرد و افزود: در حال پیگیری این موضوع هستیم چراكه باعث می شود 

بدون اینکه باری به سهامداران تحمیل شود ریسک كاهش یابد.
 

سخنگوی کمیسیون اقتصادی خبر داد:

مشمولان جامانده سهام عدالت 
تعیین تکلیف شدند

عدالت  سهام  ساماندهی  طرح  درباره  مجلس  اقتصادی  كمیسیون  سخنگوی   
و جاماندگان نهادهای حمایتی، گفت: سهام عدالت به 6 دهک نخست جامعه و 
همچنین خانواده ایثارگران، شهدا و...  كه سهام خود را دریافت نکرده اند تعلق می گیرد. 
»مهدی طغیانی« در تشریح جلسه سه شنبه كمیسیون اقتصادی مجلس اظهار 
داشت: دراین جلسه جزییات مرتبط با طرح ساماندهی سهام عدالت و جاماندگان 
نهادهای حمایتی، جمع بندی و تعیین تکلیف شد. در واقع به افرادی كه جزو 6 دهک 
نخست جامعه هستند و همچنین خانواده ایثارگران، شهدا و...  كه سهام عدالت خود 
را دریافت نکرده اند، این سهام تعلق می گیرد. سخنگوی كمیسیون اقتصادی مجلس 
افزود: همچنین از آنجا كه از وضعیت جاماندگان 6 دهک نخست، برآورد عددی دقیقی 
وجود نداشت، مقرر شد، معاون وزیر كار برآورد عددی آن را به طور كامل به كمیسیون 
ارائه دهد تا بتوان این موضوع را هم به نتیجه رساند. طغیانی خاطرنشان كرد: همچنین 
در ادامه جلسه امروز كمیسیون اقتصادی، نمایندگان با اعضای اتاق اصناف دیدار 
كردند و آنها دغدغه های خود در موضوعاتی همچون حمایت از اصناف آسیب دیده از 
كرونا را مطرح كردند. وی تاكید كرد: عدم حمایت دولت از اصناف با وجود تعهد داده 
شده، به تعویق افتادن وام های بانکی، عدم تعهد بانک ها به مسائلی همچون تخفیفات 
بانکی، مسئله تنظیم بازار از دیگر مواردی بود كه در جلسه امروز كمیسیون اقتصادی 
با اتاق اصناف مطرح شد. نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی عنوان 
كرد: در جلسه امروز كمیسیون اقتصادی همچنین مسئولان صندوق كارآفرینی امید 
نیز درباره تسهیلات ارائه شده و اقدامات انجام گرفته برای بهبود وضعیت كسب و كار و 

معیشت مردم گزارشی ارائه كردند.

ظریف: گفت وگو با روسیه و چین ضروری است

تمدید توافق ۲۰ ساله با روسیه در دستور 
کار است

وزیر امور خارجه كشورمان با اشاره به سفرش به مسکو، اظهار كرد: در این سفر درباره 
موضوعات چند جانبه، منطقه ای و برجام  گفت وگو می شود.   محمد جواد ظریف در 
بدو ورود به مسکو گفت: متعاقب گفت وگوهای آقای روحانی و آقای پوتین قرار شد 
گفت وگوهایی اینجا انجام شود.  وی تاكید كرد كه روابط ایران و روسیه راهبردی است و 
در شرایط كنونی كه تحولات عمده در سطح بین المللی در جریان است، نیاز است این 
گفت وگوها مرتب انجام شود و همینطور با سایر دوستان مثل چین انجام شود و این سفر 
با همین هدف انجام شده است.  ظریف افزود: موضوعات منطقه ای و برجام از جمله 
موضوعات مورد بحث در این سفر است و انشاءالله نتایج خوبی داشته باشد. ظریف در 
خصوص پایان یافتن توافق جامع همکاری 20 ساله ایران و روسیه در مارس سال آینده 

میلادی گفت: تمدید توافق 20 ساله با روسیه در دستور كار قرار دارد.

نگاه به شرق با چشمان باز
این روزها، شاهد حجم بسیاری از اظهار نظرهای 
موافق و مخالف در خصوص قرارداد راهبردی 25 
ساله با كشور چین هستیم. اظهارنظرهای موافقان و 
مخالفان، گاهی بر اساس شواهد تاریخی و نیازهای 

كشور در شرایط حاضر استوار است و گاهی نیز از بیم و امیدها نشأت می گیرد، 
لذا با توجه به اهمیت موضوع قرارداد 25 ساله برای كشور و ضرورت های چنین 
قراردادی، باید نگاه جامع داشت و از جنبه های مختلف آن را مورد بررسی قرار 
داد. آنچه حائز اهمیت است اینکه یک بُعد مهم این قرارداد، در حوزه اقتصاد 
است و بهتر آن است كه متخصصان  اقتصادی در خصوص آن نظر بدهند و 
ما به چند ملاحظه كلی و راهبردی اشاره داشته باشیم اگرچه استفاده ابزاری 
از اقتصاد در مناسبات سیاسی و امنیتی، موضوع جدیدی نیست، اما امروزه 
به جهت شفافیت مراودات مالی بین المللی و تلاش هایی كه سازمان های 
بین المللی برای كنترل تجارت بین الملل برداشته اند، آن را تبدیل به یک ابزار 
مهمتر برای پیشبرد اهداف سیاسی و امنیتی كرده است كه نمونه های آن را می 

توان در تبدیل اقتصاد و تجارت به ابزار تحریم ملاحظه كرد.
شاید این روند را باید یک غفلت تاریخی برای رهبران بسیاری از كشورها در نظر 
بگیریم، چرا كه طی سال های اخیر، نه تنها ایران اسلامی مواجه با حربه تحریم 
اقتصادی بوده است، به طور عام تر از بعد از روی كار آمدن دونالد ترامپ و روحیه 
كاسب كاری او، كشورهای دیگری از جمله روسیه، چین، سوریه، تركیه، ونزوئلا 
و … مواجه با انواع تحریم ها شدند و یا اینکه تحریم هایی را در سطوح مختلف 

تجربه كردند.
این موضوع یک هشداری به كشورهای متحد و غیر متحد آمریکا است 
كه غفلت از موضوع اقتصاد و اجازه دادن به یک كشور برای در دست گرفتن 
شریان های اقتصادی جهان، می تواند آنها را مجبور به پذیرش هژمونی برای 

طولانی مدت نماید.
اگر چه اقتصاد همواره در طول تاریخ، ابزاری برای توسعه سلطه محسوب می 
شد، اما به نظر می رسد در سال های اخیر در جهان كنونی كاركرد متفاوت و 
موثرتری پیدا كرده است از این رو قرارداد 25 ساله با چین را از منظر های مختلف 

مورد توجه قرار می دهیم.
1- نگاهی به وضعیت اقتصادی كشور و آثار تحریم ها در اقتصاد ما، جدا 
از كم توجهی به اصول اقتصاد مقاومتی از مدت ها قبل این فکر را در بین 
اندیشمندان و نخبگان سیاسی و اقتصادی مورد توجه قرار داده بود كه چرا با 
وجود آنکه ایران ما با وجود اقتصاد نسبتاً بزرگ و تاثیرگذار در منطقه و جهان، 
به راحتی مورد تحریم قرار می گیرد و در دنیا نیز اتفاق خاصی نمی افتد. غالب 
پاسخ ها حول این محور بودكه در عرصه اقتصاد بین المللی، ایران اسلامی باید 
بتواند شركای راهبردی در حد اقتصاد و جایگاه خود پیدا كند كه با تحریم ایران، 
آنها نیز متضرر شوند، در نتیجه امکان تحریم یک اقتصاد شبکه ای به سادگی 

امکان پذیر نیست.
بنابراین از سال های پیش، اندیشه یافتن شركای راهبردی در بین مسئولان 
كاری  البته  و  است  بوده  نگرانه  آینده  برنامه های  و جزو  گرفته  قوت  نظام 

دوراندیشانه و بایسته است.
2- اصطکاک های گاه و بیگاه اقتصادی چین و آمریکا در سال های اخیر، 
چینی ها را به این اندیشه وا داشته كه برای حفظ قدرت اقتصادی خود و ربودن 
حربه های تحریم و افزایش عوارض به كالاهای چین از سوی آمریکاییان و 
همچنین همپیمانان غربی او، باید نگاه به شرق را با جدیت بیشتری پیگیری 
نمایند، و از طرف دیگر استفاده ابزاری از اقتصاد در سیاست های آمریکا، چین 
نیازمند به نفت را واداشته تا شریکی مطمئن و خارج از نفوذ غرب برای خود 
دست و پا كند تا از این طریق بتواند اقتصاد رو به رشد خود را مصون از حربه 

تحریم فروش نفت نگه دارد.
3- ارزانی نفت و مازاد عرضه آن در بازار، برای طرف چینی یک امتیاز و برد 
محسوب می شود كه در این شرایط بهتر می تواند با فروشنده بزرگی مثل ایران 
كه می تواند امنیت انرژی آن را تضمین كند، به توافق طولانی مدت برسد و برای 
طرف ایرانی نیز در این بازار بی رونق و شرایط تحریم، یافتن بازاری مطمئن و 
دائمی از اهمیت ویژه ای برخوردار است، بنابراین با توجه به شرایط موجود، 
قرارداد راهبردی 25 ساله در این حوزه برای هر دو طرف دارای امتیازات مثبت 

و با ارزشی است.
4-هویت و فرهنگ در مراودات انقلاب اسلامی یک عنصر تعیین كننده است. 
بخش مهمی از چالش های ایران اسلامی و غرب به مسائل و نگاه فرهنگی ما 
برمی گردد، از این رو در حوزه توسعه ارتباطات با چین، نگرانی فرهنگی برای 
ملت ایران كمتر است، چراكه فرهنگ چینی به علت یک سری ویژگی ها، 
فرهنگ مهاجم محسوب نمی شود و فعلًا تهدید نیست، اگرچه تفاوت های 
فرهنگی را نباید نادیده گرفت.  در تعاملات فرهنگی نیز، به سبب سابقه تاریخی 
و جذابیت های فرهنگی، ایران اسلامی جایگاه مناسبی در تعاملات دارد و 
شاید دوباره شاهد آواز خوانی دسته جمعی ملوانان چینی به زبان فارسی و با 

شعر سعدی باشیم.
چین فعلًا در فکر بسته بندی های زیبای فرهنگ نژاد زرد برای جهانیان و 
اختصاصاً برای ما ایرانیان نیست. بنابراین در مراودات اقتصادی با چین، هزینه 
های فرهنگی فعلًا به ما تحمیل نخواهد شد.اما این امر ما را نباید از هوشیاری 

فرهنگی باز دارد.
5- از لحاظ سیاسی، كشورها همیشه در مراودات خود، تغییرات را متناسب 
با منافع ملی خود در پیش می گیرند. به عنوان مثال، روسیه زمان یلتسین 
با نگاه به غرب، اقتصاد خود را تا مرحله فروپاشی كشاند ، اما بعد از روی كار 
آمدن پوتین، سیاستمداران این كشور نگاه به شرق را در اولویت قرار دادند و از 
طریق همکاری های سیاسی و اقتصادی با اقتصاد های بزرگی مثل چین و 
هند، اقتصاد روسیه توانست سر و سامان پیدا كند و در واقع از این طریق قدرت 
سیاسی و اقتصادی روسیه احیا شد و یا كشور تركیه پس از سال ها تلاش برای 
عضویت در اتحادیه اروپایی، نه تنها قسمت عمده ای از فرهنگ ملی خود را در 
معرض تهدید و تغییر قرار داد، سرانجام نیز موفق به عضویت در اتحادیه اروپایی 
نشد. ضمن آنکه نشان داد غرب یک باور و پیمان نانوشته در خصوص نظریه 
برخورد تمدن ها دارد، وهیچ كشور اسلامی را عضو آن نخواهد كرد، لذا تلاش 
برای عضویت در اتحادیه اروپا و روند طیشده از سوی تركیه ،آثار زیانباری بر منافع 

ملی تركیه برجای گذاشت.
حال آن كه پس از روی كار آمدن اسلام گرایان و گرایش بیشتر به شرق در 
تركیه، نه تنها این كشور توانست جایگاه تاثیرگذاری خود را در منطقه و جهان 
افزایش دهد، از نظر اقتصادی نیز به رشد قابل ملاحظه ای دست پیدا كرد كه 
در تمام دوران تلاش این كشور برای نزدیکی به غرب، غیر قابل تصور می نمود.

6-متاسفانه در كشور ما به جهت برخی تبلیغات منفی، قبل از آنکه قرارداد 
راهبردی ایران و چین به نتیجه نهایی برسد و نخبگان و كارشناسان این حوزه، 
مثبت یا منفی، نظرات خود را در مورد مزایا و احیاناً مضرات آن اعلام كنند، یک 
جو منفی با استفاده از فضای مجازی، علیه این قرارداد به راه انداختند. صرف 
نظر از انگیزه این افراد و شیطنت آمریکا، صهیونیست ها و نظام رسانه ای وابسته 
به آنها، آنچه در این بین دیده نمی شود، توجه به مفاد كلی آن و منافع اقتصادی 

و راهبردی آن بر كشور است.
و باز باید گفت كه متاسفانه در طی سالهای اخیر، موضع گیری ها در كشور ما 
به جای توجه به منافع ملی، متاثر از گرایش و نگاه جناحی بوده است و خدا كند 
در این قضیه از نگاه جناحی عبور كرده باشیم و آن را  با لحاظ منافع ملی مورد  

نقد و نظر قرار دهیم.
در خصوص قرارداد راهبردی ایران و چین ، صرف نظر از مفاد آن، چرخش 
نگاه مسئولین كشور از غرب به شرق جای خوشحالی دارد و باید آن را مثبت 
تلقی كرد. البته اگر همه مفاد قرارداد با چین از نظر كارشناسان مثبت ارزیابی 
شود و یک ضرورت تلقی گردد، باز هم نباید با چشم بسته آنرا پذیرفت. اول آنکه 
كارگزاران و مسئولین این پرونده باید پیرامون مفاد آن برای ملت به خصوص 
نخبگان با رویکرد اقنایی توضیح دهند و مردم و كارشناسان نیز باید با دقت و 
منصفانه مطالبه گر حفظ منافع ملی باشند تا با ایجاد یک روند خردورزانه بتوانیم 

از منافع ملی خود صیانت كنیم.

اخبار

داود عامری*

روحانی در كنفرانس خبری با نخست وزیر عراق :

 روابط تجاری ایران و عراق به ۲۰ میلیارد دلار ارتقا می یابد 

اولویت مجلس شورای  را  نظارتی  تقویت بخش  رییس مجلس شورای اسلامی 
اسلامی در دوره یازدهم عنوان كرد و گفت: در هر كاری كه انجام می دهیم باید مردم را 

دخیل كنیم و مردمی سازی اساس هر گونه اقدام و تصمیم مجلس است. 
محمدباقر قالیباف در دیدار رییس و اعضای هیات تطبیق مصوبات دولت با قوانین 
با اشاره به اهمیت توجه به مباحث حقوقی از منظر حکمرانی افزود: نقش قوه مقننه 
در این رابطه بسیار اثرگذار است، و لذا امام خمینی )ره( فرمودند كه مجلس در رأس 
امور است. مجموعه و شاكله ای كه امروز نظام را در حوزه قوانین مستحکم كرده، قوه 

مقننه است.  
وی با اشاره به اهمیت قانونگذاری درست و كلان در مجلس عنوان كرد: رهبر معظم 
انقلاب در دیدار اخیر با نمایندگان مجلس فرمودند كه یکی از كارهای مجلس باید این 
باشد كه ظرفیت اجرایی شدن قانون در خود قانون دیده شود، از این رو اگر در روند 

قانونگذاری به این ظرفیت توجه نشود، مشکلاتی به وجود خواهد آمد.
رییس قوه مقننه با بیان اینکه مجلس یازدهم در شرایط خاصی كار خود را آغاز كرد، 
خاطرنشان كرد: مردم در شرایط كنونی احساس ناراحتی، دغدغه و نگرانی دارند و 

خواستار حل مشکلات هستند.  
قالیباف تصریح كرد: مجلس یازدهم از ابعاد مختلف ویژگی های خاص خود را دارد 
و در این عرصه فرصت های بسیاری پیش رو است كه اگر درخصوص این فرصت ها به 
درستی تصمیم گرفته شود، جهش خوبی صورت خواهد گرفت. یکی از فرصت ها این 
است كه 180 نفر از نمایندگان برای نخستین بار به مجلس راه یافته اند كه این مسئله 

ظرفیت خوبی است كه باید به آن توجه شود.  
وی با بیان اینکه اولویت ما در شرایط كنونی تقویت بخش نظارتی است و این 
مسئله را با جدیت دنبال می كنیم، گفت: در بخش نظارت سه حوزه وجود دارد كه 

هر كدام ظرفیت های بالایی را برای مجلس ایجاد می كند. یکی از این حوزه ها حضور 
نمایندگان ناظر در شوراها و مجامع است و مجلس مصمم است كه به این حوزه نظارتی 

عمق بدهد.  
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به نقش دیوان محاسبات به عنوان یکی از 
بازوهای نظارتی مجلس گفت: مهمترین بازوی نظارتی مجلس در حوزه عملکردی، 
برخی  این بخش،  تقویت  برای  البته  است.  دیوان محاسبات  میدانی  و  كاركردی 
اقدامات باید صورت گیرد. به طور مثال دیوان نظارت خود را باید برخط و به روز كند و 

این مسئله قطعا پیگیری خواهد شد.  
قالیباف از هیات تطبیق مصوبات دولت با قوانین به عنوان یکی دیگر از بازوهای 
نظارتی مجلس یاد كرد و گفت: بخش عمده ای از نظارت مجلس در دو بخش اجرایی 

سازی قانون و نظارت بر مصوبات هیات دولت قرار دارد.  
وی با بیان اینکه در عملکرد هیات تطبیق مصوبات دولت با قوانین، برخط و به روز 
بودن اهمیت ویژه ای دارد، یادآور شد: خوشبختانه در شرایط كنونی این هیات در 

بررسی مصوبات به روز عمل می كند.
رییس مجلس هوشمند سازی، شفاف سازی و مردمی سازی را از اولویت های 
مجلس یازدهم عنوان كرد و ادامه داد: در هر كاری كه انجام می دهیم باید مردم را 
دخیل كنیم تا مردم در این حوزه مشاركت داشته باشند، از این رو مردمی سازی اساس 

هرگونه اقدام و تصمیم ما است.
قالیباف ادامه داد: یکی دیگر از اولویت های مجلس، كارآمدسازی، چابک سازی 
سیستم و جلوگیری از تمركزگرایی است كه باید در كانون توجه قرار گیرد. زیرا توجه به 
این مسائل ما را در حل مشکلات كمک كرده و اجازه نمی دهد كه مجموعه از رسالت 

ذاتی خود فاصله گیرد.  

در دیدار اعضای دوره جدید هیات تطبیق مصوبات دولت با قوانین؛

قالیباف: اولویت مجلس تقویت بخش نظارتی است 

گفت:  جوانان،  و  ورزش  وزارت  جوانان  امور  معاون   
هدفگذاری اول و شعار امسال ما شروع زندگی و تشکیل 

خانواده بدون مراسم و تشریفات است.
محمد مهدی تندگویان، در نشست خبری آنلاین هفته 
ازدواج كه به صورت مجازی برگزار شد، به موضوع ازدواج 
وجود  دغدغه  چند  ازدواج  بحث  در  گفت:  و  پرداخت 
داشت كه امسال نیز به علت شیوع كرونا مضاعف شد. 
ازدواج در سال های گذشته روند نزولی داشته كه به عوامل 
مختلفی بستگی دارد و بخشی از آن به دلیل كاهش 
جمعیت كشور در دو دهه گذشته، كاهش فرزندآوری 
و تک فرزندی كه از دو دهه گذشته آغاز شده، طبیعی 
است و تاثیراتش را در هرم جمعیتی ما گذاشته است. 
مشکلات اقتصادی، فرهنگ، مسکن، اشتغال و غیره نیز 
در مجموع باعث كاهش ازدواج شده است و امسال نیز 

موضوع كرونا همه مشکلات را مضاعف كرد.
وی با بیان این مطلب كه تعداد زیادی از جوانانی كه 
تصمیم به ازدواج داشتند به دلیل كرونا تاریخ ازدواج خود را 

به زمان نامعلوم موكول كرده اند، افزود: هدف اول و شعار 
امسال ما شروع زندگی و تشکیل خانواده بدون مراسم و 
تشریفات است كه اگر به یک فرهنگ تبدیل شود خیلی 
از مشکلات جوانان در ابتدای راه زندگی حل خواهد شد. 
معاون امور جوانان اضافه كرد: خیلی از این مراسم ها و 
تشریفات هزینه های سنگینی به جوانان متحمل می كرد 
كه اتفاقاً شرایط كرونا بهترین فرصت برای جوانان است 

كه بدون مراسم و تشریفات آنچنانی وارد زندگی شوند.
تندگویان گفت: نگران زندگی زوجینی هستیم كه به 
دلیل كرونا زندگی خود را آغاز نکرده اند و طولانی شدن 
رابطه بدون وارد شدن به زندگی تاثیرات روانی و مشکلات 
خاص خود را دارد كه مباحث اقتصادی و این مشکلات 
لطمات خود را به زندگی جوانان وارد خواهد كرد و باید 
این هشدارها را جدی گرفت.  وی افزود: امیدوارم با این 
به ترویج  به عدم شیوع كرونا و هم  فرهنگ سازی هم 

ازدواج بدون تشریفات كمک كنیم.
كرونا  و  اقتصادی  مشکلات  امسال  گفت:  تندگویان 

مشکلات را مضاعف كرده كه با استفاده از ظرفیت خیرین 
و همراهی آنها در موضوع ازدواج، قصد كمک به تشکیل 

زندگی های جوانان را داریم.
ازدواج و  به تشکیل مجمع ملی خیرین  با اشاره  وی 
مجامع استانی خیرین ازدواج، گفت: با این روش ظرفیت 
خیرین در حوزه ازدواج را هدفمند كردیم. ممکن است 
زوجینی نیازمند جهیزیه، مسکن، اشتغال و غیره باشند 
كه با مراجعه به مجامع خیرین ازدواج، از طریق ادارات 
كل ورزش و جوانان استان ها راهنمایی و به این خیرین 
معرفی می شوند و بر اساس پایشی كه مجامع استانی 
انجام می دهند با یک طرح ملی و وحدت رویه به این 
زوجین كمک می كنند و ما نیز می توانیم آمار خوبی به 

جوانان و مردم از كمک های خیرین ارائه كنیم.
معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان، ادامه داد: 
همه این كمک ها در كنار كمک های دولتی و خیرینی 
نمی  و  كنند  می  كار  سنتی  صورت  به  هنوز  كه  است 

خواهند دیده شوند.

معاون امور جوانان تاکید کرد؛

ازدواج بدون تشریفات را فرهنگ سازی کنیم
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متخصص طب پیشگیری و پزشکی اجتماعی گفت: از راهکارهای توصیه 
شده برای پیشگیری از ابتلا به كرونا، استفاده از ماسک در روزهای اخیر اهمیت 
بیشتری یافته ، تا آنجا كه استفاده از آن در اماكن عمومی كشور اجباری شده 
است. اما سوالاتی در این زمینه مطرح است كه در چه مکان هایی باید ماسک 

بزنیم؟ چه نوع ماسکی استفاده كنیم؟ چگونه ماسک بزنیم؟ 
نرگس ملیح، متخصص طب پیشگیری و پزشکی اجتماعی مركز تحقیقات 
عوامل اجتماعی موثر بر سلامت دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در مورد 
نحوه صحیح استفاده از ماسک و همچنین استفاده نکردن از آن توسط برخی 
مردم می گوید: حدود 6 ماه از ورود بیماری كرونا به كشورمان می گذرد. تاكنون 
بیش از 276 هزار ایرانی به بیماری كرونا مبتلا شده اند و بیش از 14 هزار و 400 
نفر در اثر این بیماری فوت كردند. با وجود كنترل نسبی موج اول بیماری، در 

هفته های اخیر شاهد رشد فزاینده موارد بیماری و مرگ ناشی از آن بوده ایم.
به گفته وی، بنابر توصیه مركز كنترل بیماری های آمریکا )CDC( همه افراد 
بالای 2 سال در محیط های عمومی و كسانی كه با فرد مبتلا مواجه هستند، باید 
از ماسک استفاده كنند. این توصیه به خصوص در محل هایی كه امکان رعایت 

فاصله فیزیکی حداقل 2 متر وجود ندارد، اهمیت ویژه ای می یابد.
ملیح معتقد است: كووید-19 می تواند توسط افرادی كه علائم ندارند و نمی 
دانند كه آلوده هستند گسترش یابد. به همین دلیل مهم است كه همه از ماسک 
در محیط های عمومی استفاده و فاصله گذاری فیزیکی و اجتماعی را رعایت 

كنند )حداقل 2 متر از افراد دیگر فاصله داشته باشند(.
وی می گوید: در صورتی كه فرد به بیماری كووید-19مبتلا شده یا احتمال 
ابتلا به بیماری دارد، در مکان های عمومی نباید حضور پیدا كند. این افراد حتی 
در منزل نیز باید از ماسک استفاده كنند. استفاده از ماسک از انتشار قطرات 
تنفسی آلوده به كووید-19 جلوگیری می كند. علاوه بر آن كسانی كه از بیمار 

مبتلا به كرونا در منزل مراقبت می كنند باید از ماسک پارچه ای استفاده كنند.
ماسک های پارچه ای

ملیح می گوید: ماسک پارچه ای باید به طرفین صورت به خوبی بچسبد و كاملا 
دهان و بینی را بپوشاند، با گره ها یا با حلقه هایی در پشت گوش محکم شود، چند 

لایه پارچه داشته باشد، بدون محدودیت اجازه   تنفس به افراد را بدهد و بتوان 
آن را شست و  خشک كرد بدون اینکه ماسک آسیبی ببیند یا تغییر شکل دهد.

متخصص طب پیشگیری و پزشکی اجتماعی مركز تحقیقات عوامل اجتماعی 
موثر بر سلامت دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی بهترین پارچه برای درست 
كردن ماسک در منزل را پارچه نخی می داند . در شکل زیر طریقه درست كردن 

ماسک پارچه ای نشان داده شده است.
ماسک های جراحی

به گفته ملیح ماسک های جراحی، ماسک های یک بار مصرف هستند. ماسک 
های جراحی آبی رنگ ضد آب بوده و در مقابل قطرات تنفسی بزرگ ناشی از 
عطسه و سرفه محافظت ایجاد می كنند. این ماسک ها از انتشار قطرات تنفسی 
عفونی نیز جلوگیری می كنند. ماسک های جراحی قابل شستشو نیستند و پس 
از استفاده باید در سطل زباله درب دار انداخته شوند. وی می افزاید: ماسک 
های جراحی مانند ماسک N95 باید برای استفاده توسط كادر درمان اختصاص 

یابد تا ایمنی آنها در محیط های ارائه خدمات تامین شود.
N۹۵ ماسک های

متخصص طب پیشگیری و پزشکی اجتماعی مركز تحقیقات عوامل اجتماعی 
 N95 موثر بر سلامت دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی می گوید: ماسک های
جوری طراحی شده اند كه اطراف بینی و دهان را سفت و محکم می پوشانند و 
حتما باید با توجه به اندازه و فرم صورت فرد انتخاب شده و مناسب بودن آن برای 

فرد آزمایش شده و سپس مورد استفاده قرار گیرد.
ملیح می افزاید: اگر ماسک N95 به درستی روی صورت قرار گیرد، می تواند 
دست كم جلوی 95 درصد از ذرات معلق در هوا را بگیرد. این ماسک ها معمولا 
یک بار مصرف هستند و بعد از 8 ساعت استفاده باید دور انداخته شوند. استفاده 
از ماسک N95 محدود به ارائه دهندگان خدمات سلامت است و برای استفاده 

عموم مردم توصیه نشده است.
FFP ماسک های

به گفته وی،  این ماسک ها را به اصطلاح فیلتر دار می گویند، اما سوپاپ روی 
ماسک به منظور تسهیل خروج هوای بازدمی از سوپاپ به جای كناره های 

ماسک است. عموما سوپاپ روی ماسک با فیلتر اشتباه گرفته می شود. استفاده 
از این نوع ماسک برای بیماران مبتلا به كووید-19و افراد مشکوک به این بیماری 

و همچنین كادر درمان ممنوع است.
ملیح اظهار داشت: در هنگام دم هوا از بدنه ماسک فیلتر می شود و در هنگام 
بازدم هوا بدون عبور از بدنه ماسک از دریچه یا سوپاپ خارج می شود. ماسک 
های FFP به هیچ عنوان جایگزین ماسک های N95 نیستند و برای محافظت در 

مقابل كووید-19 نیز توصیه نشده اند.
دلایل تمایل نداشتن برخی افراد به استفاده از ماسک 

متخصص طب پیشگیری و پزشکی اجتماعی مركز تحقیقات عوامل اجتماعی 
موثر بر سلامت دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی می گوید: با توجه به طولانی 
شدن زمان همه گیری كووید-19 به نظر می رسد عوامل مختلفی در تمایل 
نداشتن افراد به استفاده از ماسک در محیط های عمومی نقش داشته باشند. 
اگرچه هنوز مطالعاتی در خصوص علت یابی این رفتار وجود ندارد، یکی از علل 
دخیل در تبعیت نکردن افراد از استفاده از ماسک می تواند نداشتن احساس در 

معرض خطر بیماری بودن باشد.
به گفته وی،  این افراد ذكر می كنند كه طبق مشاهدات خودشان كسی در 
اعضای خانواده، فامیل و دوستان آنها به بیماری مبتلا نشده و وخیم نشان دادن 
شرایط بیماری از نظرشان صحت ندارد. همین افراد در صورت ابتلای یکی از 
اعضای خانواده شان به بیماری كرونا سریعا در صدد تغییر رفتار برآمده و بیشتر 
از دستورالعمل های محافظت در مقابل بیماری تبعیت می كنند. نکته دیگر 
طولانی شدن مدت زمان همه گیری است. در ابتدا تصور می شد با گرم شدن 
هوا از شدت بیماری كاسته شود كه اینچنین نشد، در حالی كه بالعلکس با خسته 
شدن مردم از محدودیت های ایجاد شده در زندگی روزمره و عادی شدن كسب و 

كارها و حضور در اجتماعات شاهد شعله ورتر شدن بیماری هستیم.
وی می گوید: گروه دیگری از افراد هر گونه علایم تنفسی خفیف تا شدید خود 
از ابتدای همه گیری را به بیماری كرونا منتسب كرده و خود را در مقابل بیماری 
ایمن فرض می كنند. هرچند مطالعات حاكی از عدم ایجاد ایمنی در افراد مبتلا 
بوده و گزارش های زیادی در خصوص درگیری مجدد افراد مبتلا پس بهبودی 
اولیه از بیماری در سراسر جهان گزارش شده است. عده ای دیگر با اشاره به 
چهره های مطرح سیاسی، اجتماعی یا ورزشی علت استفاده نکردن از ماسک را 
رفتار این شخصیت ها ذكر می كنند. در نهایت افرادی، سختی در نفس كشیدن، 
هزینه بالای تهیه ماسک را به عنوان علت استفاده نکردن مطرح كرده و بعضی 

مردان استفاده از ماسک را رفتاری غیر مردانه و وسواسی می پندارند.  
ملیح اظهار داشت: علت استفاده نکردن از ماسک هر چه باشد توجه به این 
نکته لازم است كه ماسک زدن در محیط های سرپوشیده و دیدارهای خانوادگی 
ایمنی كامل در مقابل بیماری ایجاد نمی كند. باید بدانید كه ماسک زدن به این 

معنی نیست كه دیگر می توان مدت طولانی در تماس با دیگران بود.
ماسک ها فقط زمانی كوتاه می توانند محافظت نسبی در مقابل بیماری كرونا 
ایجاد كنند و به صورت 100 درصد محافظت نمی كنند. پس همچنان بهترین 
كار ماندن در خانه و رعایت فاصله  فیزیکی و اجتماعی در سایر موارد ضروری 

است.
چه کسانی نباید از ماسک پارچه ای استفاده کنند؟

وی می افزاید: كودكان زیر 2 سال، كسانی كه مشکل در نفس كشیدن دارند 
و فردی كه هوشیار نیست، ناتوان است یا فردی كه بدون كمک قادر به برداشتن 
ماسک نیست، نباید از ماسک استفاده كند، در ضمن این افراد هم نباید در مکان 

عمومی و شلوغ حضور پیدا كنند.
ملیح می گوید: در صورتی كه احتمال خیس شدن ماسک پارچه ای وجود 
داشته باشد نباید از آن استفاده شود. در مشاغلی كه استفاده از ماسک پارچه 
ای در محل كار با مخاطراتی چون گیر كردن ماسک در ماشین آلات یا افزایش 
احتمال آسیب ناشی از گرما همراه باشد، بهتر است از روش دیگری مانند رعایت 

فاصله فیزیکی استفاده شود.

متخصص طب پیشگیری و پزشکی اجتماعی:

گرمازدگی و برخی عوامل تشدیدکننده آن چه نوع ماسکی استفاده کنیم؟

كم آبی بدن دلیل شماره یک گرمازدگی محسوب می شود و می تواند به طور 
پنهانی، به ویژه در افراد مسن، شکل بگیرد. 

گرمازدگی شرایطی است كه به واسطه گرمای بیش از حد بدن، به طور معمول در 
نتیجه قرار گرفتن طولانی مدت یا فعالیت بدنی زیاد در دماهای بالا، رخ می دهد. 
این جدی ترین شکل آسیب گرمایی محسوب می شود و می تواند زمانی كه دمای 

بدن انسان به 40 درجه سلسیوس یا بیشتر می رسد، رخ دهد.
به نقل از "ایت دیس، گرمازدگی نیازمند رسیدگی و درمان فوری است. در صورت 
عدم درمان، گرمازدگی می تواند به سرعت به مغز، قلب، كلیه ها و عضلات آسیب 
برساند. هرچه درمان با تاخیر بیشتری صورت بگیرد، آسیب تشدید شده و خطر 

عوارض جدی یا مرگ افزایش می یابد.
افراد مسن و همچنین افراد مبتلا به بیماری هایی مانند دیابت و بیماری قلبی در 
معرض خطر بیشتری قرار دارند. اما هر فردی می تواند به گرمازدگی مبتلا شود. در 
ادامه با برخی اقدامات كه می توانید با پرهیز از آنها خود را در برابر افزایش دمای هوا 

ایمن نگه دارید، بیشتر آشنا می شویم.
آبرسانی ناکافی به بدن 

كم آبی بدن دلیل شماره یک گرمازدگی محسوب می شود و می تواند به طور 
پنهانی، به ویژه در افراد مسن، شکل بگیرد. به گفته كارشناسان، شما باید نوشیدن 
پنج تا شش فنجان آب در روز را هدف قرار دهید. زمانی كه از نظر بدنی فعال هستید 
یا دما بالا است، ممکن است به مصرف آب بیشتری نیاز داشته باشید. زمانی كه قصد 
حضور در فضای آزاد را دارید می توانید یک بطری آب به همراه خود ببرید. نوشیدنی 

های كافئین دار یا نوشابه های گازدار جایگزین خوبی برای آب نیستند.
اعمال فشار بیش از حد به خود 

زمانی كه دمای هوا افزایش می یابد، ممکن است به اعمال فشار كمتر به بدن 
خود نیاز داشته باشید. در روزهای داغ بهتر است از شدت فعالیت های بدنی خود 
هنگام حضور در فضای آزاد، به عنوان مثال، پیاده روی یا دویدن روزانه، كوهنوردی، 
دوچرخه سواری یا كارهای باغبانی بکاهید. اعمال فشار بیش از حد به بدن یکی از 

شایع ترین دلایل خستگی گرمایی و گرمازدگی است.
مصرف الکل 

الکل یک ماده ادرارآور است، به این معنی كه موجب دفع آب از بدن می شود. این 
می تواند به كم آبی بدن منجر شود. در آب و هوای گرم از مصرف الکل پرهیز كرده یا 

آن را محدود كنید و به میزان آب مصرفی روزانه خود توجه داشته باشید.  
پوشیدن لباس بیش از حد گرم 

پوشیدن لباس های سنگین و گرم یا پوشیدن چند لایه لباس می تواند گرما را به 
دام انداخته و از خنک شدن بدن به واسطه تعریق جلوگیری كند كه به گرمای بیش 
از حد بدن منجر می شود. لباس های تهیه شده از پارچه های سبک و خنک مانند 
نخ و پارچه هایی با رنگ روشن را انتخاب كنید و از مواد مصنوعی، مانند پلی استر كه 
قابلیت تنفس كمتری داشته و رگ های تیره كه گرما را حفظ می كنند، پرهیز كنید.

نادیده گرفتن پیش بینی وضع آب و هوا 
پیش بینی وضع آب و هوا و شاخص گرما تنها یک عدد نیست و اگر فردی مستعد 
ابتلا به گرمازدگی هستید باید همواره به آن توجه داشته باشید. زمانی كه رطوبت و 
دما بالا است، فرآیند خنک شدن طبیعی بدن )به عنوان مثال، از راه تعریق( به آن 
اندازه كه باید خوب و موثر كار نمی كند و این امکان وجود دارد كه با سرعت بیشتری 

دمای بدن بیش از حد افزایش یابد.
مصرف برخی داروها 

برخی داروها از جمله آنتی هیستامین ها، ادرارآورها، مسهل ها و داروهایی كه برای 
شرایطی مانند فشار خون بالا یا بیماری قلبی تجویز می شوند، می توانند موجب 
كم آبی بدن شده و خطر خستگی گرمایی و گرمازدگی را افزایش دهند. در صورت 
مصرف این قبیل داروها باید توجه بیشتری به تامین آب مورد نیاز بدن خود داشته 

و توصیه های پزشک خود را برای حفظ سلامتیتان در آب و هوای داغ دنبال كنید.
اضافه وزن یا چاقی 

حمل وزن اضافه بدن فشار بر تمام سیستم های بدن از جمله قلب و گردش خون را 
افزایش می دهد. همچنین، وزن اضافه موجب تولید گرمای بیشتر و حفظ آن توسط 

بدن می شود كه این شرایط كاهش دمای بدن را دشوارتر می كند.
عدم اطلاع از علائم 

اگر با علائم گرمازدگی آشنا نباشید، این شرایط می تواند به طور پنهانی در شما 
شکل بگیرد. گرمازدگی ممکن است افزایش دمای بدن، تغییر در تعریق )ممکن 
است با توقف تعریق یا عرق سرد مواجه شوید(، سرگیجه، سردرگمی، حالت تهوع یا 
استفراغ، گرگرفتگی پوست، افزایش ضربان قلب، تنفس سریع تر یا سردرد را به همراه 
داشته باشد. اگر هر یک از علائم بالا را تجربه می كنید، بلافاصله به مکانی خنک و 
سایه رفته و آب بنوشید. شما می توانید با استفاده از دوش آب سرد یا كمپرس های 

سرد به كاهش دمای بدن خود كمک كرده و با اورژانس تماس بگیرید.

رئیس گروه بیماری های غیرواگیر دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی: 

محافظت از بیماری های جسمی و ذهنی 
با چند قطره خون نوزاد

رئیس گروه بیماری های غیر واگیر دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، گفت: 
آزمایش غربالگری برای تشخیص نوزادان مبتلا به اختلالات متابولیک بسیار مفید 

است.
اهمیت  بر  تاكید  با  ذهنی،  كم توانی  جهانی  روز  مناسبت  به  فربخش،  فرزانه 
انجام آزمایش غربالگری در حین بارداری و پس از تولد، افزود: مراقبان سلامت 
مراكز خدمات جامع سلامت برای شناسایی نوزادانی كه ممکن است با مشکلات 
و اختلالات متابولیک به دنیا آیند، تنها با گرفتن چند قطره خون و انجام آزمایش 
غربالگری بیماری های متابولیک مادرزادی، نوزاد را در مقابل خطر بروز بسیاری از 

بیماری های ذهنی و جسمی محافظت می كنند.
وی با بیان اینکه آزمایش غربالگری برای تشخیص نوزادان مبتلا به اختلالات 
متابولیک بسیار مفید است، گفت: بسیاری از این بیماری ها، در صورت تشخیص 
زود هنگام، قابل كنترل و درمان بوده و می توان از بروز علایم شدید و خطرناک این 

بیماری ها جلوگیری كرد.
فربخش یادآور شد: در صورت تاخیر در تشخیص و درمان، این بیماری ها می توانند 
مشکلات ذهنی و جسمی همچون عدم توانایی حركتی، كم توانی ذهنی، سوء تغذیه 

و عدم توانایی در تکلم را به دنبال داشته باشند.
رئیس گروه بیماری های غیرواگیر معاونت امور بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی ادامه داد: كم كاری مادرزادی تیروئید عوارض جبران ناپذیری بر رشد 

و تکامل مغز و اعصاب مركزی، رشد طولی و قد نوزاد بر جای می گذارد.
فربخش با بیان اینکه بیماری فنیل كتونوری در بدو تولد هیچ گونه نشانه آشکاری 
ندارد، توضیح داد: نوزاد در دو تا سه ماه اول زندگی، ظاهر كاملا سالمی دارد، ولی به 
تدریج علائم بیماری نمایان شده و با گذشت زمان كودک دچار عقب ماندگی ذهنی 

می شود.
وی درباره عوارض این بیماری، گفت: در این صورت كودک اغلب ناآرام و پر جنب 
و جوش شده و تعادل عصبی خوبی ندارد، قدرت تکلم او ضعیف و راه رفتنش دچار 
مشکل شده و عقب ماندگی ذهنی در این بیماری شدید است. همچنین كودک 

مبتلا، بیش فعالی همراه با حركات بی هدف پیدا می كند.

گردو سرشار از اسیدهای چرب امگا-3، پروتئین، مس، 
و ویتامین های A و D است كه آن را به مغز دانه ای مفید و 
قدرتمند تبدیل می كنند.  مصرف مغزهای خوراكی مانند 
بادام هندی و بادام های شور با افزایش وزن پیوند خورده 
برخوردار  زیاد  چربی  و  كالری  محتوای  از  آنها  زیرا  است 
هستند و زیاده روی در مصرفشان می تواند به افزایش وزن 
منجر شود. به نقل از "ارگانیک فکتس اما برخی پژوهش ها 
نشان داده اند كه مغزهای خوراكی سرشار از مواد مغذی و 
چربی های خوب هستند كه به تقویت سلامت كلی انسان 
كمک می كند. مغزهای خوراكی، زمانی كه حد اعتدال 
در مصرف آنها رعایت شود، می توانند به عنوان یک میان 
وعده سالم حتی به كاهش وزن نیز كمک كنند. مطالعه 
 European Journal of ای در سال 2017 كه در نشریه
Nutrition منتشر شد، رژیم غذایی اروپایی ها در بازه سنی 
25 تا 70 سال را در 10 كشور این قاره ارزیابی كرده و نشان 
داد كه مصرف مغزهای خوراكی به كاهش وزن كمک كرده 
است. در ادامه با برخی از بهترین مغزهای خوراكی برای 

كمک به كاهش وزن بیشتر آشنا می شویم.
بادام زمینی 

بادام زمینی سرشار از پروتئین و مواد مغذی دیگر است. 
زمینی  بادام  آمریکا، یک مشت  وزارت كشاورزی  گفته  به 
گرم   7 حدود  كالری،   121 دارای  گرم(   28 )حدود  خام 
پروتئین و 4 گرم كربوهیدرات است. بادام زمینی شور آب پز 
می تواند یک میان وعده سرشار از پروتئین در نظر گرفته 
شود. همچنین، شما می توانید بادام زمینی بو داده را به 
سالادهای خود اضافه كنید. پژوهشی در سال 2016 كه در 
نشریه Journal of Food Science and Technology منتشر 
شد، نشان داد كه محصولات تهیه شده از بادام زمینی مانند 
كره بادام زمینی و روغن بادام زمینی می توانند در بلند مدت 
به مدیریت وزن كمک كنند. همچنین، این پژوهش نشان 
داد كه بادام زمینی حاوی تركیبات زیستی مانند رزوراترول، 
اسیدهای فنولیک، فلاونوئیدها و فیتواسترول ها است كه به 

پیشگیری از جذب كلسترول از غذاها كمک می كنند.
گردو 

گردو سرشار از اسیدهای چرب امگا-3، پروتئین، مس، 
و ویتامین های A و D است كه آن را به مغز دانه ای مفید 
و قدرتمند تبدیل می كنند. پژوهشی در دانشگاه كالیفرنیا 
نشان داد كه رژیم غذایی سرشار از گردو و كم كالری دارای 
آثار مطلوب مشابه بر كاهش وزن همانند یک رژیم غذایی 
استاندارد كم كالری است. افزون بر این، در شرایطی كه هر 
دو رژیم غذایی به بهبود عوامل خطر بیماری قلبی عروقی 
كاهش  به  گردو  از  سرشار  غذایی  رژیم  كردند،  كمک 
كلسترول بد )LDL( و فشار خون سیستولیک نیز كمک 
كرد. پزشکان مصرف حداكثر هفت گردو در روز را توصیه 

می كنند كه حدود 185 كالری دارد.
پسته 

با محتوای 4 كالری در هر مغز، پسته یک میان وعده 
كم كالری مفید محسوب می شود. پسته احتمالا كمترین 
میزان كالری را در دسته مغزهای خوراكی دارد. همچنین، 
پسته از محتوای چربی كم سود می برد و هر اونس )28 
گرم( از آن تنها 13 گرم چربی دارد. مطالعه ای كه در نشریه 
Journal of the American College of Nutrition منتشر 
شد، نشان داد كه مصرف روزانه 53 گرم پسته به عنوان 
یک میان وعده عصرگاهی و بخشی از برنامه كاهش وزن 
به افزایش وزن شركت كنندگان منجر نشده است. افزون 
بر این، مصرف پسته به كاهش تری گلیسیرید در بدن این 

افراد كمک كرده بود.
بادام 

 Journal of the نشریه  در  كه  ای  مطالعه  نتایج  بنابر 
به  بادام  شد،  منتشر   American Heart Association
كاهش چربی شکم كمک می كند. یک كارآزمایی بالینی 
12 هفته ای كه افراد مبتلا به كلسترول بالا در آن حضور 
داشتند، نشان داد كه این افراد پس از مصرف روزانه 1.5 
اونس )42.5 گرم( بادام، كاهش سطوح كلسترول كلی و 

همچنین چربی شکم را تجربه كرده اند. در این پژوهش 
بادام به عنوان جایگزینی برای یک میان وعده سرشار از 
كربوهیدرات در نظر گرفته شده بود. در شرایطی كه بادام 
را می توانید به عنوان یک میان وعده مصرف كنید، امکان 
افزودن بادام بو داده به سالاد یا اسموتی برای دستیابی به 

بافت و عطر و طعمی متفاوت نیز وجود دارد.
فندق 

فندق سرشار از فیبر است و می تواند به تجربه احساس 
اگر یک  برای مدت زمانی طولانی تر كمک كند.  سیری 
برنامه كاهش وزن را دنبال می كنید، فندق یکی از بهترین 
مغزهای خوراكی است كه می توانید مصرف آن را مد نظر 
قرار دهید. به گفته وزارت كشاورزی آمریکا، یک وعده یک 
اونسی )28 گرم( فندق دارای حدود 180 كالری، 4 گرم 
پروتئین، 4 گرم كربوهیدرات، و تقریبا 3 گرم فیبر است. 
پتاسیم،  مانند  معدنی  مواد  از  سرشار  فندق  همچنین، 

كلسیم و فسفر است.
آجیل برزیلی 

برای  خوراكی  مغزهای  بهترین  از  یکی  برزیلی  آجیل 

كاهش وزن محسوب می شود. مطالعه ای در سال 2017 
كه در دانشگاه ایالتی سن دیگو درباره مصرف آجیل برزیلی 
انجام شد، نشان داد افرادی كه روزانه حدود 28 گرم از این 
مغز دانه را مصرف می كردند، احساس سیری برای مدت 
تجربه  را  گرسنگی  احساس  كاهش  و  طولانی تر  زمانی 

كردند.
مغز دانه هایی برای کاهش وزن: چه میزان در روز 

مصرف کنیم؟ 
اگر یک برنامه كاهش وزن را دنبال می كنید، بهتر است 
حد اعتدال را در مصرف مغزهای خوراكی رعایت كنید تا به 
كاهش وزن كمک شود. مغزهای خوراكی به طور طبیعی 
سرشار از كالری و چربی هستند. ترفندی كه می توانید 
برای مصرف مغزهای خوراكی استفاده كنید جایگزینی آنها 
با میان وعده های سرشار از كربوهیدرات است زیرا مغزهای 
خوراكی مواد مغذی مختلف را ارائه كرده و شما را برای مدت 
زمان طولانی تری سیر نگه می دارند. یک مشت از مغزهای 
خوراكی در روز میان وعده ای ایده آل برای كمک به كاهش 

وزن و تقویت سلامت كلی شما است.

6مغز دانه برای کاهش وزن 

مکان هایی كه احتمال ابتلا به كرونا در آنجا، بالا باشد مکان های پرخطر شناخته 
می شوند و توصیه می شود تا حد امکان با رعایت پروتکل های بهداشتی به آن 

مکان ها برویم یا اینکه از رفتن امتناع كنیم. 
بعد از به سر آمدن دوران قرنطینه خانگی و خانه نشینی، همه اصناف به تدریج 
به عرصه كسب و كار خود بازگشتند و پس از گذشت چند ماه، ما با پیک دوم این 
بیماری رو به رو شدیم. شدت ابتلایان و جان باختگان به طرز باور نکردنیی بالا رفت. 
رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی از جمله بهداشت تنفسی، مهم ترین عامل این 
رخداد ناخوشایند بودند. در ادامه »ایرنا زندگی« با معرفی 5 مکانی كه نرخ بیشتری 

از شیوع و انتشار كرونا را نشان دادند، شما را همراهی می كند.
اعضای یک خانواده با سبک زندگی مشابه برای  ۱. دورهمی های فامیلی: 
یکدیگر قابل اعتماد هستند؛ ولی سبک زندگی دیگر خانواده های فامیل نباید برای 
شما قابل اعتماد باشد. دورهمی های فامیلی دقیقا بستری برای انتشار این ویروس 

مهلک به وجود می آورد. اگر افراد بیشتری در این مهمانی حضور داشته باشند 
احتمال انتقال كرونا و نرخ ابتلایان نیز بیشتر می شود.

۲. رستوران  و کافه: رستوران و كافه ها به این دلیل جزو مکان های پر خطر هستند 
كه اغلب فاصله  اجتماعی  و استفاده از ماسک رعایت نمی شود. می توانید با كلیک 
بر اینجا، مطالعه گزارشی در این باره به نکاتی كه باید در رستوران و كافه توجه كنید 

دقت بیشتری بفرمایید.
۳. ساحل: تصورات اشتباهی درباره كرونا وجود دارد یکی از آنها این است كه 
مکان های باز مانند سواحل دریا، از كرونا ایمن هستند؛ متاسفانه این تصور افراد 
بسیاری را به كرونا مبتلا كرده و به كام مرگ كشانده است. وسایلی كه ما در سواحل 
لمس می كنیم، فاصله اجتماعی كه رعایت نمی شود و نکاتی دیگر از جمله علت 

شیوع كرونا در این مکان هستند.
سیستم  به  گرم  فصل  این  در  باشگاه ها  اغلب  ورزشی:  باشگاه های   .۴

خنک كننده مجهز هستند. در حالی كه برای مقابله با كرونا، سیستم تهویه هوا مهم 
است نه خنک كننده. موضوع اصلی، گردش همه ساعته هوا است به طوری كه 
ویروس در هوا پخش نشود. دانشمند ثابت كردند كه انتقال كرونا از طریق هوای 
آلوده امکان پذیر است.تنها با تنفس یک فرد ناقل یا بیمار به كرونا، در یک محیط 
بدون تهویه هوا، كافی است تا افراد همه اتاق را به این بیماری مبتلا كند. با كلیک بر 

اینجا در این باره بیشتر بخوانید.
۵. خانه سالمندان: سالمندان افرادی هستند كه سیستم ایمنی بدن شان پایین 
است و اگر كه در برخی از افراد به این صورت نباشد باید مراقب شان باشیم. در این 
شرایط رفتن به خانه های سالمندان علاوه بر اینکه ممکن است برای خود ما ضرر 
داشته باشد، بیشتر ممکن است به آنها آسیب برسانیم. بدن ما به دلیل داشتن 
سیستم ایمنی قوی تر ممکن است ناقل ویروس كرونا باشد ولی كالبدی كه هدف 

این ویروس قرار می گیرد، بدن عزیزانی باشد كه كهولت سن دارند.

۵ مکان پر خطر که احتمال دارد به کرونا مبتلا شوید
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كارشناسان می گویند ارائه خدمات پرستاری در منزل سبب می شود افراد 
پرخطری كه نیازمند دریافت خدمات درمانی هستند، نیازی به حضور در 
بیمارستان نداشته باشند. این عمل، شانس ابتلا و مرگ این افراد به كووید-19 

را كاهش می دهد. 
روند همه گیری كووید-19 در برخی از استان های كشور صعودی است. 
تعداد مبتلایان نیز در حال افزایش است و مرگ ومیر ناشی از این بیماری 
همچنان در كشور ادامه دارد. این در حالی است كه وزارت بهداشت مکرر از 

مردم می خواهد پروتکل های بهداشتی را رعایت كنند.
یکی از شاخص هایی كه می تواند روند ابتلا و مرگ ومیر در این همه گیری را 
افزایش دهد، قرار گرفتن افراد پرخطر در معرض این ویروس است. افراد پرخطر 
شامل سالمندان و افراد دارای بیماری زمینه ای هستند كه در صورت ابتلای 
آنها به این بیماری، احتمال مرگشان بیشتر خواهد بود. به همین دلیل است كه 
اپیدمیولویست ها معتقدند تا حد امکان این افراد باید از رفتن به اماكن عمومی 

و شلوغ خودداری كنند.
برای گرفتن  بیمارستان ها  به  آنها  افراد، رفتن  این  ابتلای  راه های  از  یکی 
خدمات درمانی و پزشکی است. در طول چند ماه گذشته تعداد فراوانی از این 
افراد وجود داشته اند كه به دلیل مراجعه به بیمارستان برای گرفتن خدمات 

درمانی جدا از این همه گیری، به كرونا مبتلا شده و حتی از دنیا رفته اند.
درمانی  خدمات  ارائه  بر  علاوه  كه  راه هایی  از  یکی  معتقدند  كارشناسان 
می تواند افراد دارای بیماری زمینه ای را دور از بیمارستان نگاه دارد، توسعه 

خدمات پرستاری در منزل است.
محمد شریفی مقدم دبیركل خانه پرستار در گفت وگو با ایرناپلاس با بیان اینکه 
مراكز خدمات پرستاری در منزل در دوران كرونا بسیار كمک كننده هستند، 
می گوید: با توجه به اینکه كووید-19 بیماری مراقبتی است و تا به امروز درمان 
قطعی برای آن وجود نداشته و همه خدمات مربوط به آن پرستاری است، پس 
پرستاران با ارائه خدمات در منزل به راحتی می توانند از بیماران مراقبت كنند و 
بیمار بدون اینکه در بیمارستان بستری شود، می تواند از خدماتی مانند تزریق یا 

وصل سرم یا هر نوع مراقبت پزشکی دیگر برخوردار شود.
خدمات پرستاری در منزل و کووید-۱۹

به  كه  بیماری  افراد  مورد  در  خدمات  این  می دهد:  ادامه  شریفی مقدم 
كووید-19 مبتلا نیستند اهمیت بیشتری دارد. زیرا گروهی از آنها در طول سال 
به صورت مداوم نیاز به خدمات درمانی دارند، اما به دلیل همه گیری، حضور آنها 
در بیمارستان خطرناک است. موارد متعددی از این افراد وجود داشته اند كه 
به دلیل مراجعه به بیمارستان به كرونا مبتلا شده و حتی جان خود را از دست 
داده اند. این افراد می تواند خدمات پرستاری و پزشکی را در منزل دریافت 
كنند بدون اینکه خطرات این چنینی آنها تهدید كند. از سوی دیگر، این اتفاق 

می تواند بار بیمارستان ها را نیز كاهش دهد.
البته شریفی مقدم توصیه می كند كه مردم این خدمات را از مراكز دارای مجوز 
درخواست كنند. این مراكز ملزم هستند كه مجوز خود را در جلوی دید افراد 

درخواست كننده قرار دهند.
خدمات پرستاری از چه زمانی شروع شد؟

خدمات پرستاری در منزل حدود 60 سال پیش  و به طور تقریبی از سال 
1960 در كشورهای توسعه یافته آغاز شد. آن زمان نظام سلامت این كشورها 
متوجه شدند حضور برخی بیماران در بیمارستان ضروری نیست و علاوه بر 
اینکه هزینه های درمان را افزایش می دهد، سبب مشکل هایی از جمله ابتلا 
بیمار به عفونت بیمارستانی می شود. به همین دلیل بود كه آنها تصمیم گرفتند 
برای جلوگیری از این مسائل، برخی از خدمات درمانی در منزل به مردم ارائه 
شود. در كشور ما نیز زمزمه های آغاز این طرح از دهه 70 و از سال 78 شروع 
شد. زمانی كه معاونت پرستاری در آن زمان طرحی با این نامه ارائه داد تا برای 
كاهش هزینه های درمان و سایر موارد، برخی از خدمات در منزل به بیماران 
پرستاری حضور  زمان در معاونت  آن  پرستاری كه  ارائه شود. دبیركل خانه 
داشت در این باره می گوید: این طرح با وجود اینکه اساسنامه آن تنظیم شده 
و آیین نامه های آن به همه دانشگاه های علوم پزشکی كشور ابلاغ شد، به دلیل 

سیستم پزشک سالار متوقف و نتوانست توفیقی كسب كند.
آن زمان بدنه پزشک سالار وزارت بهداشت این توجیه را برای مخالفت خود 
از این طرح مطرح می كند كه در صورت توسعه خدمات پرستاری در منزل 

بیماران، درآمد بیمارستان ها كاهش پیدا می كند.
دولت و توسعه خدمات پرستاری در منزل

شریفی مقدم ادامه می دهد: این در حالی بود كه آن زمان پرستاران از این 

طرح استقبال كرده و حتی هزار مركز، اقدام به گرفتن مجوز كردند كه فقط به 
400 تا500 مركز مجوز داده شد. البته این مراكز به مرور به دلیل مقاومت های 
وزارت بهداشت كارایی خود را از دست دادند. تا اینکه در طول چهار سال 
گذشته بار دیگر دولت به این حوزه توجه نشان داد و بار دیگر موضوع ارائه 

خدمات پرستاری در منزل در دولت و مجلس سر زبان ها افتاد.
براساس ماده 74 بند سوم برنامه ششم توسعه، وزارت بهداشت مکلف به 
جامعه نگر شدن نظام سلامت شده و بر این اساس، جامعه پرستاری باید به ارائه 
خدمات مراقبتی در منزل بپردازد و دلیل آن نیز افزایش سالمندان و همچنین 

افزایش هزینه های درمان بیماری های غیر واگیردار است.
سال 1396 برای نخستین بار بود كه بنا بر پیشنهاد مشترک وزارت بهداشت، 
وزارت رفاه و سازمان برنامه وبودجه و تأیید شورای عالی بیمه سلامت، هیأت 
خدمات  و  گرفت  نظر  در  خدمات  این  برای  را  مشخصی  تعرفه های  وزیران 
مختلفی از جمله باز كردن و برداشتن گچ تا سرم تراپی در منزل و پانسمان زخم 

پای دیابتی و حتی فشار خون را شامل شد و قیمت های متغیری پیدا كرد.
در حال حاضر حدود یک هزار مركز مراقبت در منزل ایجاد شده كه بنا بر اعلام 

وزارت بهداشت، 700 واحد آن فعال است.
با این حال، تحت پوشش بیمه قرار گرفتن این خدمات اتفاقی بود كه به گواه 
كارشناسان می توانست اقدام مهمی برای توسعه آن باشد؛ اقدامی كه شاید 
اثرهای مثبت آن را بتوان در سال های آتی و به واسطه روند صعودی سالمندی 

بیشتر، آن را درک كرد.
2 سال پیش بود كه اعلام شد این پوشش بیمه ای قرار است در بیمارستان های 
تحت پوشش وزارت بهداشت و سازمان تأمین اجتماعی اجرا شود كه البته به 

دلایل مختلف اجرایی نشد.
به گفته شریفی مقدم در حال حاضر هیچ خدمتی تخت پوشش بیمه نیست. 
به تازگی چند گروه از بیماران مشخص شده اند تا خدمات پرستاری در منزل 
برای آنها تحت پوشش بیمه قرار گیرد؛ البته این نیازمند حمایت دولت و وزارت 

بهداشت است. 
شریفی مقدم می گوید: البته در حال حاضر برخی از نهادها به اهمیت این 
نوع خدمات و كاهش هزینه های پرداخت بیمه ای پی برده و این خدمات را 
برای كارمندان خود تحت پوشش بیمه برده اند. به ویژه این خدمات در بنیاد 
شهید برای جانبازان كه نیاز به مراقبت های طولانی مدت دارد، تحت پوشش 

بیمه است.
با این حال، فراگیر شدن این خدمات نیاز به توسعه بیمه ای دارد تا این خدمات 
برای همه قشرهای مردم تحت پوشش بیمه باشد. زیرا در این صورت این هم به 
نفع بیمه هاست هم به نفع بیمار و همراه بیمار و همین طور به نفع دولت؛ زیرا 

تخت بیمارستانی آن آزاد می شود.
تخت زدایی نه تخت افزایی

وی می افزاید: در حال حاضر دنیا به سمت تخت زدایی می رود. در اروپا به این 
نتیجه رسیده اند به دلیل هزینه های سرسام آور تخت های بیمارستانی، تعداد 
آنها را كم كنند. در این  كشورها نه تنها تعداد تخت ها بیشتر نشده، بلکه از تعداد 

آن كاسته می شود.
به اعتقاد وی در حال حاضر به دنبال افزایش تخت بیمارستانی بودن معنای 
خوبی ندارد، زیرا به این معنی است كه سیاست بهداشتی به سمت درمان 

می رود نه پیشگیری.

مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان قم مطرح کرد :

کاهش 1۵ درصدی تعهد آموزشی در 
مراکز فنی و حرفه ای

مدیر كل آموزش فنی و حرفه ای استان قم گفت: در مراكز فنی و حرفه ای، بستری 
برای آموزش های گردشگری وجود ندارد كه در حال برنامه ریزی برای ایجاد مركز 

آموزش هتل داری و گردشگری هستیم.
محمود تقی پور ماموریت اصلی سازمان آموزش فنی و حرفه را ارائه آموزش های 
كوتاه مدت فنی دانست و افزود: افراد پس از گذراندن دوره موفق به اخذ مدرک 
آموزش فنی  ادامه داد: مراكز  تحصیلی در مراكز فنی و حرفه ای می شوند. وی 
و حرفه ای در دو بخش دولتی و آزاد، آموزش های مشخص شده را ارائه داده و در 
پایان مهارت آموز گواهینامه مهارت دریافت می كند. مدیر كل آموزش فنی و حرفه ای 
استان قم هدف از ارائه آموزش های فنی و حرفه ای را توانمندسازی نیروهای انسانی 
دانست و افزود: آموزش های رسمی مراكز فنی و حرفه ای متناسب با بازار كار، صنعت 
این است كه آموزش  بر  برنامه ریزی  بنابراین  و خدمات موجود در جامعه نیست 
متناسب با بازار كار ارائه شود. وی بیان كرد: در استان قم سامانه ای تحت عنوان نیاز 
سنجی آموزشی در نظر گرفته شده كه سه دسته افراد به این سامانه ورود می یابند، 
نخست كسانی كه جویای كار هستند كه ثبت نام می كنند و دوم صاحبان صنایع ثبت 
نام می كنند و سوم برنامه ریزی آموزشی در بخش آزاد و دولتی است كه حاصل این 

نیاز سنجی آموزشی به سمتی است كه آموزش های متناسب با بازار كار ارائه شود.
بستر آموزش مجازی برای آموزشگاه های آزاد فراهم می شود 

تقی پور گفت: با توجه به تغییرات رخ داده در بازار و اینکه طی 10 سال آینده 80 
درصد مشاغل از بین می روند با رصد اشتغال بالغ بر 80 درصد آموزش ها منجر به 
ایجاد اشتغال می شود و در كارگاه ها افراد توانمند شده و وارد عرصه كار خواهند شد.
مدیر كل آموزش فنی و حرفه ای استان قم با اشاره به وجود هفت مركز دولتی در 
استان قم افزود: در مراكز دولتی اكثر حرفه ها به صورت رایگان آموزش داده می شود.
وی ادامه داد: همچنین 207 آموزشگاه آزاد در زمینه خدمات، مشاغل خانگی و 
مشاغل خرد آموزش های لازم را ارائه می دهند. تقی پور بیان كرد: همزمان با شیوع 
كرونا آموزشگاه های فنی و حرفه ای تعطیل شدند اما تا زمان بازگشایی، آموزش ها 
تعطیل نشده و این اداره كل از نخستین اداراتی بود كه اپلیکیشنی برای مقابله با 
ویروس كرونا طراحی كرد .  وی گفت: در بخش آموزش های آزاد هنگام شیوع كرونا 
در بستر آموزش مجازی فراهم نبود اما در صورتیکه روند تعطیلی مراكز آموزشی ادامه 

داشته باشد، بستر آموزش مجازی برای آموزشگاه های آزاد فراهم می شود.
مدیر كل آموزش فنی و حرفه ای استان قم ابراز كرد: سیاست گذاری كه بر اساس 
تعهد آموزشی در مراكز فنی و حرفه ای در نظر می گیرند یک میلیون و 274 نفر ساعت 

برای سال جاری است كه به واسطه كرونا 15 درصد كاهش یافته است.
تقی پور عنوان كرد: به 180 نفر زن سرپرست خانواده كه در مناطق خاصی از 

استان قم ساكن هستند، آموزش های مهارتی ارائه می شود.
قم به سه مرکز جدید آموزش فنی و حرفه ای دولتی نیاز دارد

وی در خصوص ارائه آموزش های فنی و حرفه ای در روستاها افزود: مراكز ثابت در 
برخی از روستاها وجود دارد و در روستاهایی كه مراكز ثابت وجود ندارد، مراكز سیار 
فعال هستند. تقی پور بیان كرد: 765 نفر در روستاها آموزش های فنی و حرفه ای 
لازم را طی سال گذشته دریافت كردند كه بیشتر مربوط به مشاغل خانگی بوده است 

و شامل 422 خانم و 343 آقا می شود.
مدیر كل آموزش فنی و حرفه ای استان قم گفت: سال گذشته 14 هزار و 300 
نفر در آموزشگاه های آزاد و 12 هزار و 500 نفر در آموزشگاه های دولتی آموزش های 
فنی و حرفه ای را دریافت كردند. وی اظهار داشت: با توجه به اینکه سیاست دولت 
گسترش بخش دولتی نیست اما تعداد مراكز دولتی در این استان كم است و سرانه 
آموزشی استان قم از سرانه آموزش كشور پایین تر است كه پیگیر احداث مراكز دولتی 
هستیم. تقی پور توسعه بخش خصوصی را هدف اصلی این اداره كل عنوان كرد و 
افزود: هفت مركز دولتی در استان قم فعال است در حالی كه نیازمند سه مركز دیگر 
در بخش دولتی هستیم. وی در خصوص ارائه مهارت های گردشگری تصریح كرد: 
متاسفانه در بخش دولتی، مركزی تحت عنوان آموزش های گردشگری وجود ندارد 
اما در حال برنامه ریزی هستیم تا بتوانیم مركزی را در زمینه آموزش هتل داری و 
گردشگری ایجاد كنیم. مدیركل آموزش فنی و حرفه ای استان قم بیان كرد: سند 
آموزشی بر اساس توسعه استان ایجاد شده كه با همکاری سازمان آموزش فنی و 
حرفه ای شکل می گیرد كه در این سند بحث گردشگری مورد توجه قرار گرفته است.

معاون امور فرهنگی کمیته امداد امام خمینی)ره(استان قم مطرح کرد :

برگزاری کلاس های تابستانی با رعایت 
ضوابط بهداشتی

معاون امور فرهنگی كمیته امداد امام خمینی)ره(استان قم گفت: كلاس های 
تابستانی این نهاد با رعایت پروتکل های بهداشتی در راستای پیشگیری از ویروس 

كرونا و كسب مجوز از سوی استانداری در حال برگزاری است. 
در  بهداشتی  دستورالعمل های  رعایت  راستای  در  افزود:  صالحی  محسن 
برگزاری این كلاس ها، كمیته امداد با مركز بهداشت، اداره كل ورزش و جوانان و 
آموزش وپرورش تعامل كرد. وی اضافه كرد: سرویس ایاب و ذهاب با حداقل نفرات 
دانش آموزان را جابه جا می كند، هنگام ورود به خودرو دمای بدن دانش آموزان 
سنجیده می شود و ماسک در اختیار همه قرار می گیرد. وی ادامه داد: صندلی 
كلاس ها با رعایت فاصله یک و نیم متری چیدمان شده، مایع ضدعفونی كننده در 
اختیار دانش آموزان قرار می گیرد، فضای مجتمع روزانه ضدعفونی و همه سالن ها با 
دوربین های مداربسته با هدف نظارت بر رعایت دستورالعمل های بهداشتی نظارت 
می شود. صالحی با اشاره به این كه كلاس ها در مجتمع فرهنگی و تربیتی ولایت 
برگزار می شود، بیان كرد: محتوای كلاس های امسال متفاوت تر از سال های گذشته 
است، زیرا دانش آموزان به دلیل شرایطی كه شیوع ویروس كرونا ایجاد كرده، احتیاج 
به بهینه سازی روحی دارند. به گفته وی، كلاس ها به دوراز فضای شاگرد معلمی و 
فضای درسی در مدرسه و با رویکرد نشاط مدارانه و نشاط افزا و انگیزه بخش برگزار 
می شود تا نشاط روزافزون در دانش آموزان ایجاد شود. وی بیان كرد: كلاس های 
آموزش  با هدف  درآمدزایی، مهندس شو  تفکر  اشاعه  با هدف  ثروتمند  نوجوان 
روش های مختلف تعمیر وسایل منزل ویژه پسران و كلاس كدبانوی خانه با هدف 
آموزش روش ها و مهارت های خانه داری و كلاس نمدبافی ویژه دختران از جمله این 
كلاس ها می باشد. معاون امور فرهنگی كمیته امداد قم افزود: خلبان شو با هدف 
ساخت مدل های مختلف هواپیما، كلاس های احکام، اعتقادی، مذهبی و مناسبتی 
از دیگر كلاس هایی است كه در كانون فرهنگی و آموزشی 15 خرداد برگزار می شود.
وی خاطرنشان كرد: این كلاس های آموزشی فرهنگی از 14 تیرماه آغاز شده و تا 
14 شهریورماه ادامه دارد و 120 پسر و 180 دختر در این كلاس ها شركت كرده اند.

وی گفت: یک گروه از دانش آموزان دختر و پسر شركت كننده در سه رده ابتدایی، 
متوسطه اول و دوم و گروه دیگر نیز دختران سنین 20 تا 40 سال تحت پوشش كمیته 

امداد هستند.

کارشناس هواشناسی استان قم  اعلام کرد :

تداوم افزایش دما در هفته آینده
كارشناس هواشناسی استان قم با اشاره به افزایش دمای هوا گفت: حداقل دمای 

هوای چهارشنبه 23 درجه و حداكثر دمای هوا 44 درجه است.
علی ترابیان اظهارداشت : هوای استان قم در روز چهارشنبه صاف در اوایل وقت 

همراه با افزایش ابر و در برخی ساعات همراه با وزش باد خواهد بود.
كارشناس هواشناسی قم آسمان قم را در روز پنجشنبه قسمتی ابری به تدریج 
همراه با افزایش ابر و در برخی ساعات وزش باد عنوان كرد و افزود: آسمان این استان 

در روز جمعه قسمتی ابری در برخی ساعات همراه با افزایش ابر و وزش باد است.
وی با اشاره به افزایش دمای هوا در روزهای آینده تصریح كرد: حداقل دمای هوای 
امروز 23 درجه و حداكثر دمای هوا 44 درجه، حداقل دمای هوای پنجشنبه 25 
درجه و حداكثر دمای هوا 42 درجه و حداقل دمای هوای جمعه 26 درجه و حداكثر 
دمای هوا 42 درجه خواهد بود. ترابیان افزود: سرعت وزش باد طی سه روز آینده بین 
30 تا 45 كیلومتر بر ساعت با جهت شرقی و در روز جمعه بین 30 تا 45 كیلومتر بر 

ساعت با جهت شمال غربی است.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

11۰۰ جهیزیه در اختیار زوج های جوان 
قم قرار می گیرد

مدیركل ورزش و جوانان استان قم گفت: اجرای 110 برنامه فرهنگی، هنری و 
آموزشی از جمله تامین یک هزار و 100 جهیزیه به زوج های نیازمند از جمله برنامه 

های این استان در هفته ازدواج است. 
رسول منعم، با اشاره به شرایط ویژه استان ناشی از شیوع كرونا  اظهار داشت: 
باید برنامه های صورت گرفته در حوزه ورزش و جوانان در استان متناسب با این 

شرایط باشد.
وی با بیان اینکه به همت دولتمردان طی سال های اخیر اقدام های موثری در 
عرصه جوانان در سطح كشور انجام شده است ،گفت: وام ازدواج در سال 96، سه 
میلیون تومان برای هر زوج بود كه این وام در سال 99 به 50 میلیون تومان افزایش 

یافته است.
مدیركل ورزش و جوانان قم، ادامه داد: هر زوج جوان در ابتدای زندگی می توانند 
از 100 میلیون تومان تسهیلات وام ازدواج برخوردار باشند كه این تسهیلات در 

كمترین زمان در اختیار آنان قرار می گیرد.
به   98 سال  در  ازدواج  تسهیلات  تومان  میلیارد   370 داشت:  اظهار  منعم 
متقاضیان استان داده شده كه قم با 93 درصد پرداخت وام به زوج ها، بعد از تهران 

استان دوم كشور در پرداخت تسهیلات ازدواج بوده است.
وی گفت: برگزاری 370 دوره آموزشی قبل، حین و پس از ازدواج، تقویت و 
گسترش مراكز مشاوره، تقویت و راه اندازی مجمع خیرین ازدواج، اجرای جشنواره 
های متعدد پیرامون ازدواج، تقدیر از زوج های موفق از جمله اقدام های صورت 

گرفته در سال های اخیر است.
مدیركل ورزش و جوانان قم، بیان كرد: مراحل قانونی مجمع خیرین ازدواج از 
سال گذشته آغاز شده است كه با راه اندازی رسمی این مجمع، كمک بسیار زیادی 

به امر ازدواج به ویژه برای زوج های نیازمند خواهد بود.
منعم، با تاكید بر ضرورت اصلاح برخی قوانین درسطح كشور برای كاهش 
هزینه های ازدواج گفت: ازدواج آسان به ویژه درشرایط كنونی شیوع كرونا در 
دستور كار قرار گرفته است كه در این زمینه پویش هایی توسط سمن های تخصصی 

استان آغاز شده است. 
وی با تشریح برنامه های هفته ازدواج این اداره كل بیان كرد: اجرای 110 برنامه 
فرهنگی و آموزشی توسط دستگاه ها و سمن های مختلف استان، دیدار با علما و 
ائمه جمعه قم، برگزاری مسابقه كتابخوانی پیرامون آموزش های مهارت های مورد 
نیاز زوج ها و همچنین مشاوره رایگان توسط 10 مركز مشاوره از جمله برنامه های 

هفته ازدواج درقم است.
منعم با تاكید بر اجرای پویش های مختلف برای كمک به ازدواج جوانان اظهار 
داشت: اجرای پویش تسهیل اجاره بهای زوج های جوان، اجرای پویش ازدواج 
آسان و بدون مراسم، اجرای پویش برای معرفی زوج های موفق از جمله طرح 
های فرهنگی و اجتماعی برای تسهیل ازدواج جوانان است كه توسط سمن های 

تخصصی استان اجرا می شود.
مدیركل ورزش و جوانان قم، ادامه داد: برگزاری پنج نشست تخصصی، ایجاد 
نمایشگاه ویژه ازدواج، تولید محتوای رسانه ای، اقدام های فرهنگی در فضای 
از  تجلیل  ازدواج،  در حوزه  مركز مشاوره تخصصی  افتتاح  و مجازی،  حقیقی 
زوج های جامعه پزشکی فعال در مبارزه با كرونا و همچنین رونمایی از نرم افزار 

مشاوره رایگان از دیگر برنامه های هفته ازدواج در قم است.
وی با اشاره به مصوبه ستاد مدیریت كرونا در استان و كشور پیرامون فعالیت ها 
در مناطق زرد و قرمز گفت: در مناطق بحرانی و قرمز تمام فعالیت همایش ها، 
جشنواره ها و جلسات لغو شده است ولی فعالیت های ورزشی تنها در مراكز قرمز 
تعطیل اعلام شده است و در مناطق زرد و سفید در حال حاضر مانعی برای فعالیت 

های ورزشی وجود ندارد.
منعم گفت: به جز مسابقات و همایش ها و ورزش های پر برخورد مانند كشتی، 

تکواندو و كاراته، فعالیت هیات های ورزشی در مناطق زرد استان مانع ندارد.
شعبانی قهرمان بین المللی پاراتکواندوی قم تجلیل می شود 

مدیركل ورزش و جوانان قم، با بیان اینکه نیاز به بسته های حمایتی بیشتر برای 
كمک اقتصادی به آسیب های وارد شده به باشگاه ها و ورزشکاران است، اظهار 
داشت: از آغاز كرونا، تلاش هایی برای پرداخت تسهیلات به باشگاه ها، مربیان و 
ورزشکاران در دستوركار قرار گرفت كه نتیجه این تلاش ها، تامین 40 میلیارد ریال 

وام برای ورزش قم است.
المللی  بین  قهرمان  شعبانی  انتقادی  مصاحبه  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
پاراتکواندوی استان گفت:در این زمینه به هیات تکواندو تذكر داده شده و قرار 

است در روزهای آینده از این قهرمان افتخارآمیز نیز تقدیر شود.
مدیركل ورزش و جوانان قم، ادامه داد: بدهی استان به قهرمانان ملی خود، تنها 
مربوط به سال 98 است و در این زمینه قم جزو استان های پیشتاز در كشور است.
وی ادامه داد: در سال های گذشته به منظور تقدیر از قهرمانان آسیایی و جهانی، 
با برگزاری همایشی از این قهرمانان تقدیر می شد كه امسال به دلیل شرایط كرونا، 

متاسفانه تاكنون امکان برگزاری این مراسم فراهم نشده است.

معاون امورهنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

آموزش مجازی، ظرفیت های هنری قم را 
درکشور معرفی کرد

معاون امور هنری اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان  قم گفت: شیوع كرونا 
و توجه انجمن های مختلف هنری به آموزش مجازی موجب شد تا هنرجویان 
سراسر كشور از ظرفیت های هنری استان بهره گیری كنند و این امر زمینه معرفی 

ظرفیت های هنری قم را بیش از پیش دركشور فراهم كرد. 
آموزش های  استمرار  برای  مجازی  فضای  بستر  به  توجه  افزود:  دلیر  حسن 
انجمن های هنری قم با شیوع كرونا در دستور كار قرار گرفت به گونه ای كه دراین 
به  استان  رشته های مختلف هنری  اساتید  توسط  آموزش  ایام صدها ساعت 

هنرجویان ارائه شد.
وی با بیان اینکه اساتید هنرمند قم دربرخی رشته های هنری به ویژه درنسخ و 
ثلث حرف اول را دركشور می زنند، ادامه داد: برگزاری كلاس های آموزشی این 
اساتید درفضای مجازی بازخوردهای بسیار مثبتی در كشور داشت به گونه ای 

كه هنرجویانی از سراسر كشور در كلاس های مجازی اساتید قم حضور یافته اند.
معاون امور هنری اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم تاكید كرد: تمركز بر 
آموزش مجازی علاوه بر رعایت فاصله گذاری و پروتکل های بهداشتی، فرصتی را 
فراهم كرد تا ظرفیت های هنری قم در رشته های مختلف بیشتر در كشور شناخته 

شود.
وی با اشاره به ورود جهادی هنرمندان طراح مد و لباس به عرصه دوخت ماسک 
در ایام شیوع كرونا گفت: دراسفندماه سال گذشته و همزمان با شیوع كرونا ،  
هنرمندان استان به همراه داوطلبان مردمی برای جبران بخشی از كمبود ماسک 
مورد نیاز  وارد میدان شدند كه تولید 10 هزار ماسک بخشی از  تلاش شبانه روزی 

این هنرمندان است.
دلیر، ادامه داد: از همان ابتدای شیوع كرونا، هنرمندان استان برای كمک به 
فرهنگ سازی رعایت فاصله گذاری و همچنین قدردانی از مدافعان سلامت كشور 
و استان وارد میدان شدند و با تولید آثار هنری دررشته های مختلف نقش آفرینی 

موثری داشتند.
وی اظهار داشت: تولید صدها اثر هنری درقالب پوستر، نقاشی، عکس، فیلم 
و مستند با موضوع كرونا، رعایت فاصله گذاری اجتماعی و ثبت تلاش های كادر 
بهداشتی و درمانی قم از جمله اقدام های برجسته هنرمندان قم در ایام كرونا است 
كه برخی از این اقدام ها توانست در فضای رسانه ای و هنری كشور جریان سازی 

كند.
دلیر با اشاره به مشاركت اساتید هنرمند قم درپویش »در خانه بمانیم و كتاب 
بخوانیم« گفت: تولید دهها كلیپ و صدها دقیقه آموزش، برگزاری ویژه برنامه 
های جشن های شعبانیه به صورت مجازی و همچنین برگزاری جشنواره پوستر 
مدافعان سلامت از دیگر اقدام های انجام شده هنرمندان استان در ایام كرونایی 

است.

اجتماعی

ایمان گزارش می دهد
برای کاهش تلفات کرونا در افراد پرخطر چه باید کرد؟

شورای اسلامی شهر قم با پرداخت تسهیلات با سود 
اتوبوس  500دستگاه  اساسی  تعمیر  برای  4درصد 

بخش خصوصی سازمان اتوبوسرانی موافقت كرد.
در یک صد و پنجاهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم كه عصرروزدوشنبه به صورت علنی و 
رسمی در ساختمان شهید باكریان با حضور شهردار 
قم و معاونان وی  برگزار شد لایحه اخذ مجوز قرارداد 
تکمیل و مشاركت، تجهیز و بهره برداری از باغ پرندگان 

به نظر موافق كمیسیون موردبررسی قرار گرفت.
نگهداری ۳۸۰۰ پرنده در باغ پرندگان قم

و  اعلام كرد  را 4 سال  قرارداد  اخوان  مدت  مجید 
به تعداد 3 هزار و  این قرارداد 99 گونه  افزود: طبق 
هرسال 10  و  نگهداری  پرندگان  باغ  در  پرنده   800
گونه جدید با تعداد 350 عدد به آن اضافه می شود. 
رئیس كمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر 
این قرارداد سرمایه گذار موظف  قم ادامه داد: طبق 
است طی دو ماه باغ را به بهره بداری برساند. در ادامه 
با  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس  جلالی  عبدالله 
تأكید بر كاهش زمان برای افتتاح پروژه تصریح كرد: 
بازگشایی باغ پرندگان یکی از مطالبات به حق مردم 
بوده و ما نسبت به آن مسئول هستیم. سپس محسن 
محرری هزینه نگهداری پارک را جزء قرارداد و بر عهده 
سرمایه گذار عنوان و خاطرنشان كرد: نگهداری فضای 
سبز باغ پرندگان بر عهده شهرداری بوده و 50 درصد 
از بهای بلیت و امتیاز رستوران، غرفه عکاسی و غرفه 
تنقلات به مجری باغ پرندگان واگذارشده است.  این 
لایحه با نظر موافق كمیسیون تصویب شد. در ادامه 
جلسه لایحه اخذ مجوز تعمیر و بازسازی اتوبوس های 
این  جزییات  اخوان  شد.  مطرح  خصوصی  بخش 
تفاهم نامه را تشریح كرد  و گفت: تفاهم نامه فی مابین 
برنامه  شهرداری، صندوق كارآفرینی امید و سازمان 
برای بازسازی 500 دستگاه اتوبوس امضاشده است. 
اعلام  تومان  میلیون  سقف 250  تا  را  وام  مبلغ  وی 
آن 4  كارمزد  و  ساله  وام 5  بازپرداخت  شد:  یادآور  و 
درصد است. كه با نظر موافق كمیسیون تصویب شد. 
در  را  قم  اتوبوسرانی  سازمان  اقدام  جلالی  ادامه  در 
اورهال كردن اتوبوس ها در كشور قابل توجه دانست و 
خاطرنشان كرد: با توجه به گرانی اتوبوس و عدم امکان 
خرید اتوبوس نو حركت به سمت نو سازی اتوبوس ها 
اقدامی قابل تقدیر است.  حجت الاسلام والمسلمین 
سید محمد آتش زر نیز مشکلات بخش حمل  نقل را 

موردتوجه قرارداد و بیان كرد: سال هاست دولت توجه 
خود را به این بخش كم كرده و تمام هزینه خرید و 
نگهداری اتوبوس ها بر عهده شهرداری است. وی با 
تأكید بر امتیازات خصوصی سازی گفت: باید نفع مردم 
و خدمات رسانی مطلوب موردتوجه بوده و از منتظر 
ماندن مردم در ایستگاه های اتوبوس خودداری كنیم. 
سپس در پایان جلسه مجید اخوان نامه موسسه خیریه 
گل های بهشتی مربوط به كودكان اوتیسم را مطرح كرد 
و افزود: این موسسه ساختمانی را در خیابان نواب وقف 
كرده تا هر كودک از امکانات لازم برخوردار شوند. وی 
طبق درخواست موسسه خواستار لغو هزینه های تغییر 
كاربری و عوارض ساختمان شد و گفت: تا زمانی كه 
این ساختمان در اختیار كودكان اوتیسم بوده می تواند 
هزینه های عوارض آن بخشیده شود. روح الله امراللهی 
رئیس كمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر قم تأكید كرد: حذف پاركینگ و استفاده برای 
سالن همایشات باعث این عوارض شده كه می شود 
با حفظ كاربری مسکونی از این عوارض چشم پوشی 

كرد.
۵۰۰دستگاه اتوبوس در قم نوسازی می شود

همچنین معاون شهردار قم  نیز از امضای تفاهم نامه 
برای بازسازی 500دستگاه اتوبوس خبر داد و گفت: 
این تفاهم نامه سه جانبه فی مابین شهرداری، صندوق 
كارآفرینی امید و سازمان برنامه بودجه بعد از شهر تهران 

و اصفهان در قم امضاشده است.
بازسازی  لزوم  بر  تأكید  با  قم  ذاكریان  عباس 
اتوبوس های ناوگان اتوبوسرانی اظهار داشت: با توجه با 
افزایش قیمت اتوبوس ها تا سقف دو میلیارد تومان باید 

به سمت بازسازی اتوبوس ها حركت كنیم.

وی از امضای تفاهم نامه ای سه جانبه برای بازسازی 
500 دستگاه اتوبوس خبر داد و افزود: این تفاهم نامه 
سه جانبه فی مابین شهرداری، صندوق كارآفرینی امید 
و سازمان برنامه بودجه بعد از شهر تهران و اصفهان 
ناوگان  بازسازی  برای  امکانی  و  امضاشده  قم  در 
و  حمل ونقل  معاون  است.  كرده  فراهم  اتوبوسرانی 
ترافیک شهرداری قم عدد اختصاص داده شده به هر 
خودرو را 260 میلیون تومان اعلام و تصریح كرد: این 
مبلغ  با بازپرداخت پنج ساله و كارمزد 4 درصد برای هر 
دستگاه اتوبوس و با توجه به میزان بازسازی اختصاص 
داده می شود. وی آورده شهرداری در این تفاهم نامه 
را 20 درصد دانست و خاطرنشان كرد: 80 درصد نیز 
از تبصره 18 در صندوق كارآفرینی گذاشته شده و این 
وام به كسایی كه شرایط آن را داشته باشند پرداخت 
می شود. ذاكریان از امضای قرارداد یک ساله به ازای 
هر 30 میلیون تومان هزینه خبر داد و بیان كرد: به 
ازای هر 30 میلیون تومانی كه برای بازسازی اتوبوس 
تعهد  سال  یک  محضری  تعهد  طی  می شود  هزینه 
خدمت به شهرداری داده می شود.  وی بازسازی 170 
دستگاه اتوبوس ناوگان اتوبوسرانی را در قالب همین 
امکان عنوان و مطرح كرد: با توجه به امکان به وجود 
آمده تا سقف 300 دستگاه دیگر نیز فرصت بازسازی 
اتوبوس ها وجود داشته و بخش خصوصی می تواند از 
این شرایط استفاده كند. معاون حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری قم ادامه داد: قرارداد منعقدشده با بخش 
خدمات رسانی  چرخه  به  بازگشت  برای  خصوصی 
در ناوگان اتوبوسرانی  بر مبنای پیمایش محور بوده و 
امیدواریم در كمترین زمان این تفاهم نامه به قرارداد 

رسمی تبدیل شود.

با موافقت شورای اسلامی  شهر قم؛
۵۰۰دستگاه اتوبوس بخش خصوصی تعمیرات اساسی می شوند
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به كمیسیون  بیشتر  بررسی  برای  بر خانه های خالی در حالی  مالیات  طرح 
اقتصادی مجلس ارجاع داده شد كه پیش از این نیز ابهام هایی درباره تعریف و 
روش شناسایی خانه های خالی و همچنین شیوه محاسبه مالیات درباره آن وجود 

داشت. 
طرح 2 فوریتی اصلاح ماده 54 مکرر قانون مالیات های مستقیم كه با نام طرح 
مالیات بر خانه های خالی شناخته می شود، در دستور كار جلسه علنی روز یکشنبه 
)29 تیرماه( مجلس قرار داشت كه با درخواست محمدرضا پورابراهیمی رئیس 

كمیسیون اقتصادی برای رفع ابهام به كمیسیون بازگردانده شد.
در ماده 54 مکرر قانون مالیات های مستقیم، قوانینی برای دریافت مالیات از 
خانه های خالی در نظر گرفته شده كه اصلاح آن به دلیل موانع اجرایی، یکی از 

موارد مورد توجه نمایندگان مجلس است.
براساس این قانون، واحدهای مسکونی در شهرهای با جمعیت بیش از 100 
هزار نفر كه به استناد سامانه ملی املاک و اسکان كشور به عنوان »واحد خالی« 
شناسایی می شوند، از سال دوم به بعد مشمول مالیات معادل مالیات بر اجاره 
خواهند شد. این مالیات برای سال دوم، معادل یک دوم مالیات بر اجاره، در سال 
سوم، معادل مالیات بر اجاره و در سال چهارم و به بعد، 1.5 برابر مالیات بر اجاره در 
نظر گرفته شده است. تکمیل نشدن سامانه املاک و اسکان و نرخ پایین مالیات 

بر خانه های خالی، 2 دلیل اصلی تلاش برای اصلاح این قانون توسط نمایندگان 
مجلس است. 2 پیشنهاد اصلی مجلس برای رفع چالش های قانون كنونی در 
طرح پیشنهادی، خوداظهاری افراد در فرآیند شناسایی خانه های خالی و افزایش 
مالیات بر این خانه هاست. با این حال، در طرح پیشنهادی مجلس نیز مسائلی 
وجود دارد كه بررسی و رفع آنها می تواند قانونی با قابلیت اجرایی و اثربخشی 

بیشتری را پیش روی بخش مسکن كشور قرار دهد.
ابهام در روش شناسایی خانه های خالی

پاسخ  بدون  پیشنهادی  طرح  و  كنونی  قانون  در  كه  اساسی  مسائل  از  یکی 
باقی مانده، تعریف خانه خالی و روش شناسایی آن است.

در طرح پیشنهادی مجلس، 2 تعریف برای خانه خالی براساس سال ساخت ارائه 
شده است. اگر واحد مسکونی نوساز، بیش از 12 ماه از پایان عملیات ساخت برای 
سکونت استفاده نشود یا مورد معامله قرار نگیرد، خالی تلقی می شود. در واحدهای 
غیرنوساز نیز، ملاک خالی بودن، گذشت بیش از 6 ماه از آخرین نقل وانتقال یا 
آخرین زمان سکونت است. روش شناسایی نیز به صورت خود اظهاری و با ثبت كد 
ملی و كد پستی سرپرست خانوار و اعضای تحت تکفل، در سامانه ملی املاک و 
اسکان در نظر گرفته شده است. بر این اساس، اشخاص مکلفند در مدت 2 ماه، 
اطلاعات كد ملی خود و كدپستی واحد مسکونی را در سامانه وارد كنند تا مشمول 

مالیات بر خانه خالی نشوند.
علاوه بر این، سرپرست خانوار به ازای همسر و هر فرد تحت تکفل بالای 18 
سال خود می تواند یک كدپستی دیگر نیز به عنوان سکونتگاه فرعی معرفی كند. 
دستگاه های خدمت رسان نیز مکلف خواهند شد محل سکونت افراد را با استفاده 

از این سامانه، استعلام كنند.
با وجود در نظر گرفتن ابعاد مختلف برای تعریف و شناسایی خانه های خالی، 

انتقادهایی نسبت به روش پیشنهادی وجود دارد.
جعفر قادری عضو كمیسیون برنامه وبودجه مجلس، یکی از انتقادهای وارد شده 
به تعریف خانه خالی در این قانون را اختصاص یک آدرس پستی به هر كد ملی 

می داند.
وی پیش از این درباره مسائل ناشی از این شیوه شناسایی به ایرنا گفته بود: 
بعضی افراد ممکن است كارشان در 2 نقطه باشد و بخشی از اعضای خانواده و 
افراد تحت تکفلشان در یک نقطه و بخشی در جای دیگر زندگی  كنند كه اختصاص 
یک كد پستی به هر كد ملی برای آنها مشکل زا می شود. در این طرح، اشاره نشده 
كه هر خانوار كه ممکن است اعضای خانواده  در مناطق مختلف زندگی كنند چند 
واحد می توانند داشته باشند و تا چند واحد از مالیات معاف خواهند بود. علاوه بر 
این، در شرایطی كه تورم تصاعدی است، با تصویب این طرح، سازنده و انبوه ساز 
سعی خواهد كرد به بهانه های مختلف، گرفتن پایان كار را به تأخیر بیندازد تا 

مشمول این قانون نشود.
پرسش درباره شیوه محاسبه اجاره برای دریافت مالیات

در طرح پیشنهادی مجلس، نرخ مالیات بر خانه های خالی نسبت به قانون 
كنونی افزایش چهار برابری خواهد داشت. در سال اول خالی بودن خانه، مالیاتی 
معادل 2 برابر هزینه  اجاره دریافت خواهد شد و در سال های بعد، این مالیات 50 
درصد نسبت به سال گذشته افزایش خواهد یافت. افزایش مالیات در نظر گرفته 
شده برای خانه های خالی، ممکن است بر عرضه واحدهای مسکونی در بازار 
اجاره تأثیرگذار باشد، اما همچنان با پرسش هایی در شیوه اجرا مواجه است كه 
مهم ترین آن، شیوه محاسبه اجاره برای دریافت مالیات است. در طرح پیشنهادی 
مجلس، تعیین ارزش اجاری ماهانه املاک براساس موضوع ماده 54 این قانون 
در نظر گرفته شده است. در ماده 54 قانون مالیات های مستقیم، درآمد اجاره 
براساس قرارداد، مبنای تشخیص مالیات قرار گرفته و در مواردی كه قرارداد وجود 
نداشته باشد یا از ارائه آن خودداری شود یا مبلغ مندرج در آن كمتر از 80 درصد 
ارقام مندرج در جدول املاک مشابه تعیین و اعلام شده توسط سازمان امور 
مالیاتی كشور باشد، میزان اجاره ¬بها براساس جدول اجاره املاک مشابه تعیین 
خواهد شد. وظیفه به روزرسانی سالانه ارزش اجاری املاک نیز برعهده سازمان 
امور مالیاتی گذاشته شده است. مسئولیت تعیین ارزش اجاری املاک مشابه، 
برعهده اداره كل امور مالیاتی مراكز استان ها قرار دارد. در صورتی كه استفاده از 
سامانه هایی مانند سامانه اطلاعات بازار املاک ایران یا هرگونه فرآیند سیستمی 
دیگری كه بتوان با اتکا به آن، ارزش املاک جاری را محاسبه و اعلام كرد، جلوی 
تخلف هایی مانند قراردادهای صوری برای فرار از پرداخت مالیات را خواهد گرفت.

ارجاع طرح مالیات بر خانه های خالی به كمیسیون اقتصادی مجلس ؛

نگاهی به تولید و ذخایر گندم در کشور،۲ ابهام در طرح مالیات بر خانه های خالی

قطع یک وابستگی خطرناک

نازیلا مهدیانی

از آغاز دولت یازدهم با اختصاص ردیف بودجه ای خاص اقدامات مسئولان برای 
قطع وابستگی به واردات گندم به طور جدی كلید خورد و نهایتا در سال 95 جشن 

خودكفایی گندم برگزار شد. 
استراتژیک ترین كالای اساسی كشورمان كه در هر وعده غذایی بالای سفره مردم 
جا دارد، گندم است. این كالای استراتژیک تاكنون اشک بسیاری از مسئولان را 
درآورده است، به طوری از خاطرات دوره ریاست جمهوری دولت هفتم این گونه نقل 
می شود كه شب  عید سال 78  مسئولان و مقامات كشور به دلیل رسیدن ذخایر گندم 
به 3 روز از نگرانی خواب به چشم شان نیامد و با بسیاری از كشورها برای واردات، 
شبانه وارد مذاكرات شدند. از دیگر این خاطراتی كه اهمیت ذخیره گندم را نشان 
می دهد به جلسه نخست وزیر وقت با امام )ره( درباره اختلافات مسئولان در آن 
شرایط برمی گردد. در پایان جلسه تنها سوال امام از وی درباره میزان ذخیره گندم 
بود كه در روزهای جنگ به 7 روز رسیده  بود. یادمان نرفته است در روزهای جنگ 
كشتی های حامل گندم با چندین كشتی حافظ در دریا تردد می كرد و پس از آن  
هم بسیاری از كشورهای برای بر هم ریختن تعادل امنیت غذایی كشورمان به جای 
عرضه گندم مازاد خود به بازار، آن را به دریا می ریختند.  مهم ترین مصرف گندم 
برای تهیه نان است و نان هم چیزی نیست كه قربانی دعواهای جناحی، سیاسی و 
مافیای اقتصادی و واردات شود. بنابراین برای خلاصی از نگرانی های واردات گندم 
در شرایط سیاسی و اقتصادی مختلف و پایان خاطرات تلخ گندمی، در سال 83 
یعنی اواخر دولت هشتم؛ طرح خودكفایی در گندم به طور جدی مطرح شد كه در 
ابتدا هدف گذاری ها برای تولید 10.5 میلیون تن گندم در كشور بود اما متاسفانه به 
دلایل مختلف این طرح به اجرا نرسید و در دولت نهم ایران اولین واردكننده گندم 
در جهان شد كه این وابستگی نان مردم به كشورهای خارجی بسیار نگران كننده 
شده بود. اما از آغاز دولت یازدهم به طور جدی با اختصاص ردیف بودجه ای خاص 
اقدامات مسئولان برای قطع وابستگی به واردات گندم كلید خورد و نهایتا در سال 95 
جشن خودكفایی گندم را برگزار كردیم. البته باید به این نکته ظریف توجه داشت كه 
برگزاری جشن خودكفایی گندم به معنای قطع كامل واردات نیست و هنوز با تبدیل 
ایران به كشور صادركننده گندم فاصله داریم.  اگر در این دوران وارداتی انجام می شود 
نه برای تولید نان بلکه برای ذخایر استراتژیک چند ماهه گندم است تا اگر كشاورزان 

با بحرانی مواجه شدند؛ غم و دغدغه نان نداشته باشیم.
ادامه خرید گندم خارجی برای احتیاط نه برای نیاز

نیاز كشورمان به گندم برای تولید نان بیش از 83 میلیون نفر، حدود 14 میلیون 
تن است كه طبق گزارش های رسمی وزارت صمت، تا بیست و هفتم تیرماه بیش 
از 5 میلیون و 900 هزار تن از گندمکاران كشور خریداری شده  و ارزش كل خرید 
تضمینی گندم با رشد 12 درصدی نسبت به سال گذشته به 14 هزار میلیارد تومان 
رسیده است.          در حالی كه عده ای به دنبال جریان سازی خلاف واقع و انتشار 
اخباری مبنی بر وابستگی دوباره كشور به واردات گندم هستند اما اینکه برای ذخایر 
3 تا 5 ماهه باید واردات گندم انجام شود، موضوع پنهانی و خارج از طرح خودكفایی 
گندم نیست. هر چند كه هدف نهایی صادرات گندم از كشور پس از تامین نیاز داخل 
است اما واردات گندم تنها برای ذخایر استراتژیک كشور انجام می شود و با هدف 
ذخایر استراتژیک خرید گندم خارجی ادامه دارد. باید توجه داشت دولت در شرایطی 
توانسته در تامین گندم داخلی جلوتر از برنامه پیش برود و تا سه روز گذشته نزدیک 
به 6 میلیون تن گندم خریداری كند كه تمام كشورها با بحران ویروس كرونا مواجهند 
و اساسا در این شرایط كه هر كشوری به دلیل كاهش روابط تجاری به دنبال پُر شدن 
ذخایر و سوله های گندم است، خرید گندم خارجی در كنار حمایت از كشاورزان 

داخلی، حفظ امنیت غذایی كشور محسوب می شود.   
خیانت دلالان در خرید و قاچاق گندم

اهمیت  در بخش گندم،  ایران  ماندن  در خودكفا  تولید  بحث  كه  اندازه  همان 
دارد، خرید آن از كشاورزان هم حائز اهمیت است. واقعیت این است كه برخی از 
سیاست ها باعث شده، گندم به دست دلالان بیافتد و دولت نتواند به طور مستقیم 
این محصول استراتژیک را با قیمت منطقی از كشاورزان خریداری كند. دلالان 
هم یا مسیر قاچاق را برای گندم انتخاب می كنند یا آن را احتکار و گران تر به دولت 
می فروشند.جلب اعتماد كشاورزان مهم ترین حلقه در خودكفایی گندم است، یکی 
از دلایلی كه باعث می شود كشاورز ترجیح دهد گندم خود را به جای دولت به دلال 
بفروشد بحث قیمت تضمینی و تسویه مطالبات است. وقتی قیمت گندم از تورم 
جا می ماند، كشاورز برای تامین منافع خود از فروش گندم امتناع می  كند از سوی 
دیگر اگر دولت گندم گران بخرد نان هم گران می شود. از سوی دیگر پرداخت نشدن 
مطالبات كشاورزان باعث قهر این قشر با دولت می شود و هر دو حالت زمینه ساز ورود 
دلالان به این بازار است. به طوری كه طبق گزارش ها خروج حدود 2.5 میلیون تن 
گندم از چرخه خرید تضمینی احتمال قاچاق این محموله از كشور را قوی تر می كند.
البته دولت برای اینکه منافع كشاورزان در این شرایط به خطر نیافتد نرخ خرید 
تضمینی را از دو هزار و 500 تومان در هر كیلو به دو هزار و 700 تومان افزایش داد كه 
با این میزان افزایش قیمت هم رضایت گندم كاران حذف و هم جلوی افزایش قیمت 
نان گرفته شد. موضوع مهم تر اینکه با وجود شرایط سخت نقدینگی در پنج مرحله 
مطالبات به گندمکاران پرداخت شد و تاكنون حدود 90 درصد از پول گندم های 
تحویلی به مراكز خرید تسویه شده است به عبارت دیگر از 14 هزار میلیارد تومان 
12 هزار و 500 میلیارد تومان به گندمکاران پرداخت شده كه با پرداخت تنها 1000 
میلیارد دیگر به كل پول واریزی برای خرید 7.7 میلیون تن سال قبل خواهیم رسید.

دولت باید توجه داشته اشد كه وقتی در پرداخت ها وقفه ایجاد شود، گندم كاران 
برای رفع نیازهای خود گندم را به زیر قیمت به دلالان خواهند فروخت و در واقع 

طولانی شدن تسویه مطالبات دادن امتیاز به دلالان است.

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح کرد:

نظارت بر بازار برای کاهش تاثیر نوسانات نرخ ارز 
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: همه اركان نظارت از جمله سازمان 
حمایت، تعزیرات حکومتی، بازرسان اتاق اصناف  دادستانی و نیروی انتظامی باید در 
بازار حضور داشته باشند تا كنترل و نظارت دقیقی انجام شود و شرایط به گونه ای پیش 
نرود تا با افزایش نرخ ارز عده ای سواستفاده كنند.  »حسین مدرس خیابانی« روز سه 
شنبه در نشست هماهنگی تشدید بازرسی كالاهای هدف اظهار داشت: سامانه های 
الکترونیکی موجب صرفه جویی در زمان و منابع انسانی می شود و در نتیجه بازرسان در 
سریع ترین زمان در نقطه هدف حضور پیدا خواهند كرد و بر همین اساس قصد راه اندازی 
سامانه الکترونیک اسنپ بازرس را داریم. وی با اشاره به اینکه سامانه یکپارچه مدیریت 
بازرسی روند رسیدگی به تخلف و صدور حکم را تحت نظارت قرار می دهد و آمار دقیقی 
از پرونده ها در اختیار ما می گذارد، تصریح كرد: این سامانه باید بازرسان را نیز هدفمند 
كند زیرا امروزه بازرسی غیر هدفمند نمی تواند به تخلفات به درستی رسیدگی كند. امروز 
با افتخار در دولت الکترونیک از این سامانه بازرسی رونمایی می كنیم تا بتوانیم به صورت 
گسترده تر پاسخگوی مردم و مراجعه كنندگان باشیم. وی با بیان اینکه مجموعه بازرسی 
در استان ها ماحصل ادغام دو سازمان بزرگ حمایت مصرف كنندگان و تولیدكنندگان و 
سازمان بازرسی و نظارت بود كه هر كدام طیف وسیعی از ماموریت های نظارتی را بر عهده 
دارند، افزود: در شرایط خاص كشور با ساختار اقتصادی فعلی لزوم سازمانی قدرتمند در 
حوزه بازرسی دیده می شد كه تصمیم بر ادغام این دو سازمان گرفته شد تا ساختار مناسب 

برای اجرای ماموریت ها به وجود بیاید.

وزیر راه و شهرسازی در نامه ای به دادستانی ها و سرپرست وزارت 
صنعت خواهان اجرای مصوبات ستاد ملی مبارزه با كرونا در بخش 
قراردادهای اجاره مسکن شد. محمد اسلامی در نامه ای با موضوع 
مصوبات بیست و ششمین جلسه ستاد ملی مدیریت كرونا مورخ 8 
تیر 99، به حسین مدرس خیابانی سرپرست وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، دادستان كل استان ها، رؤسای دادگستری كل استان ها و 
رئیس اتحادیه مشاوران املاک كشور، ضمن تاكید بر اجرای مصوبات 
ستاد ملی كرونا، بر اجرایی كردن مواد ٩ و ١٠ مصوبه در خصوص 
تمدید قراردادهای اماكن استیجاری و الزامی شدن ثبت معاملات 
املاک و مستغلات كشور و اخذ كد رهگیری تاكید كرد و خواستار 
اتخاذ تصمیم در این باره شد. در بند ٩ مصوبه ستاد ملی كرونا آمده 
است: با عنایت به شرایط اقتصادی تحمیلی بر كشور ناشی از شیوع 
ویروس كرونا و همچنین تحریم های ظالمانه و با لحاظ ضرورت حمایت از اقشار آسیب پذیر، كلیه قراردادهای اجاره مربوط به 
املاک مسکونی استیجاری كه تا تاریخ 8 تیر 99 هنوز تمدید نشده است در صورت عدم توافق بین طرفین و تمایل مستأجر 
تا سه ماه پس از اعلام رسمی وزارت بهداشت و درمان و آموزش پزشکی نسبت به پایان شیوع كرونا و اتمام شرایط اضطراری 
تمدید می شود. حداكثر افزایش اجاره بها یا مبلغ رهن برای شهر تهران تا 25 درصد، كلان شهرهای دیگر )مشهد، تبریز، 
اصفهان، شیراز، كرج، اهواز، قم، كرمانشاه( تا 20 درصد و سایر شهرهای كشور تا 15 درصد خواهد بود. این ماده شامل چهار 
تبصره است كه در تبصره یک آن قید شده است: املاک مورد اجاره كه قبلًا یا در مدت تمدید قرارداد به طور قطعی و رسمی 
مورد معامله قرار گرفته باشد، مستأجر می بایست ظرف مدت دو ماه از تاریخ انتقال سند رسمی نسبت به تخلیه و تحویل آن 
اقدام كند. تبصره 2- مستاجرینی كه در دوره قرارداد اجاره بر اساس این مجوز، به تشخیص دادگاه صالح به تعهدات خود عمل 
نکنند و موجب تضییع حقوق موجر شوند مشمول این مصوبه نخواهند شد. تبصره 3- چنانچه مستأجر با افزایش مبلغ اجاره 
با نرخ های فوق الذكر موافقت ننماید، واحد قابل تخلیه است. تبصره 4- چنانچه در قرارداد اجاره مدت زمان بیشتری نسبت 
به این مصوبه برای انقضای قرارداد در نظر گرفته شود، مدت زمان قراردادی معتبر است. در ماده ١٠ مصوبه بیست و ششم 
ستاد ملی كرونا آمده است: در راستای رصد و نظارت بر بازار مسکن در حوزه خرید و فروش و اجاره مسکن و … در سامانه ثبت 
معاملات املاک و مستغلات كشور و اخذ كد رهگیری الزامی است. تبصره: وزارت صنعت، معدن و تجارت مکلف است امکان 

دسترسی برخط وزارت راه و شهرسازی را ظرف مدت دو هفته پس از تصویب این بند، برقرار كند.

رئیس اتاق اصناف تهران گفت: با اعلام تامین ارز دولتی برای 
كالاهای اساسی و وجود 4 میلیون تن كالا در بنادر و گمركات 
كشور،مردم اطمینان داشته باشند كمبودی در زمینه تامین 

كالاهای اساسی وجود ندارد.
مراكز  بین  همکاری  وجود  بر  تاكید  با  فراهانی  نوده  قاسم 
ذیربط جهت تأمین كالاهای اساسی گفت: هرچند كه برخی 
از شرایط  احوال حساس  و  اوضاع  این  در  افراد فرصت طلب 
سوءاستفاده كرده و می خواهند جو را برای مردم ناآرام كنند، 
اما خوشبختانه با همکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت، اتاق 
اصناف، اتحادیه ها و واحدهای صنفی تمام تلاشمان را وقف 
تأمین نیازهای مردم كرده ایم تا به لحاظ تأمین، توزیع و دسترسی 

به كالاهای اساسی با مشکلی رو به رو نباشند.
وی همچنین در زمینه تولید و توزیع مناسب ماسک نیز اعلام كرد: با توجه به تأثیر استفاده از ماسک جهت جلوگیری 
از شیوع ویروس كرونا و نیاز شدید جامعه در حال حاضر به این وسیله، برای تأمین و تولید آن گام های اساسی برداشته 
شده و بسیاری از اتحادیه های مرتبط با پوشاک نیز در این امر فعالیت مثبتی انجام داده اند. خوشبختانه در زمینه تولید 
ماسک در كشور مسئله ای نداریم و بسیاری از تولیدكنندگان صنفی در این راستا گام برداشته و تلاش كرده اند تا نیاز 

اقشار گوناگون را رفع كنند.
رئیس اتاق اصناف تهران استفاده از ماسک و رعایت پروتکل های بهداشتی از سوی اصناف را عاملی مهم در راستای 
كنترل شیوع ویروس كرونا برشمرد و بیان كرد: كلیه اصناف هم خود را متعهد به رعایت پروتکل های بهداشتی می دانند 
هم از پذیرفتن افراد مراجعه كننده بدون استفاده از ماسک خودداری می كنند؛ چرا كه این نحوه عملکرد به سود 

خودشان و دیگران خواهد بود.
رئیس اتاق اصناف تهران در مورد برخورد با احتکار كنندگان كالا نیز گفت: متأسفانه برخی افراد سودجو و فرصت طلب 
كه فقط به دنبال منافع خود می باشند با احتکار برخی كالاها و امتناع از عرضه آن سعی در ایجاد آشفتگی و جو روانی 
نامناسب در بازار دارند كه خوشبختانه در روزهای اخیر با تصمیمات شورای هماهنگی تشدید كنترل و نظارت اقدامات 
ویژه ای در زمینه جلوگیری از احتکار در انبارها صورت گرفته است تا با نظارت بیشتر فضا برای فعالیت های این چنینی 

ناایمن شود.

اسلامی در نامه ای به دادستانی ها خواستارشد

مصوبه سقف اجاره بها و تمدید اجاره نامه اجرا شود
یک مقام مسئول:

کمبودی در زمینه کالاهای اساسی وجود ندارد

ارز  بانک مركزی موفق شود 27 میلیارد دلار  اگر  بانکی گفت:  ارشد  كارشناس 
صادراتی بازنگشته را از طریق فشار به صادركنندگان وارد چرخه اقتصادی كشور كند، 

شاهد كاهش نرخ ارز به زیر 15 هزار تومان خواهیم بود. 
»تاج محمد قجاوند« در گفت و گویی، با اشاره به یادداشت یکشنبه شب رئیس كل 
بانک مركزی در فضای مجازی، ضمن تایید محتوای آن تاكید كرد: این یادداشت، 
مبنایی علمی و تجربی داشت و بانک مركزی طی روزهای گذشته با استفاده از 

ابزارهای ساده، اما علمی، تلاش كرد تا بتواند بر التهاب بازار مسلط شود.
اقدام مثبت بانک مرکزی در افزایش سود سپرده بانکی

قجاوند یکی از اقدامات برای كاهش عطش مراجعه مردم به بازارهایی مانند ارز و طلا 
را از طریق هدایت سرمایه آنان به سمت بانک ها دانست و گفت: طی روزهای گذشته 
برخی بانک ها اقدام به فروش اوراق سپرده 18 درصدی كرده اند كه بنا بر مشاهدات 
حضوری كه داشته ام، با استقبال زیادی مواجه شده است. ارتقای سود سپرده های 
بانکی از 15 درصد به 18 درصد، اقدام مثبتی بود كه بانک مركزی در این شرایط انجام 

داد تا فاصله میان تورم موجود با سود سپرده ها كمتر شود.
وی افزود: در نظام بانکداری جهانی سود سپرده بانکی معادل با نرخ تورم به علاوه 
یک درصد برای سود بیشتر، تعیین می شود. هر چند در ایران علی رغم این افزایش 
سود سه درصدی همچنان فاصله میان رقم تورم با سود بانکی زیاد است، اما بانک 
مركزی به اعتقاد من گام در مسیر درستی گذاشته است كه البته باید همچنان و به 
تدریج در این مسیر پیش برود.  این سیاست نقش مُسکن بر درد امروز اقتصاد كشور را 

دارد، اما از آنجا كه این سیاست مورد حمایت دولت و مجلس قرار دارد، اگر در شرایط 
فعلی ادامه پیدا كند می تواند تا حد زیادی تقاضا را از بازار ارز دور سازد.

این مدیر ارشد سابق بانکی در بخش سرمایه گذاری، اقدام موثر دیگر دولت را 
در زمینه تامین عرضه در بازار ارز دانست و توضیح داد: تلاش دولت برای فشار به 
صادركنندگانی كه ارز خود را وارد بازار كشور نکرده اند نیز اقدامی، هرچند دیرهنگام، 
به  توجه  با  صادركنندگان  كه  كرد  فراموش  نباید  است.  دفاع  قابل  و  صحیح  اما 
فرصت هایی كه مملکت برای آن ها فراهم كرده است، باید امانت داری خود را نشان 

دهند و به اعتمادی كه دولت به آن ها كرده پاسخ دهند.
قجاوند خاطر نشان ساخت: انتظار بازگشت ارز صادراتی، عرف پذیرفته شده ای در 
سیستم حاكمیتی جهان است. به عنوان نمونه در سیستم بانکی هندوستان حتی 
اگر قرار باشد در بخش تولید هم گشایش اعتبار ارزی اختصاص پیدا كند، تعهدات 
محکمی از تولیدكننده دریافت می شود تا حداكثر ظرف 5 سال این ارز به سیستم 
بانکی برگردد. این كارشناس بانکی با تاكید به این كه باید علاج واقعه قبل از وقوع 
انجام می شد و بایستی پیش از گشایش اعتبار برای صادركنندگان، پیمان نامه های 
سنگین و تعهدات محکمی در نظر گرفته می شد، افزود: ارز اختصاص یافته به این 
صادركنندگان متعلق به مملکت است و نباید آن را جزو اموال شخصی به حساب آورد. 
بنابراین مدعیات همتی رییس كل بانک مركزی دراین خصوص كاملا صحیح است، 
اما به شرط آنکه شرایط و ضوابط اجرایی این امر به جدیت پیگیری شود. با توجه به 
تاكیدی هم كه رییس جمهوری در این مسئله داشته، نیاز است تا ابزار های تشویقی 

و تنبیهی متناسب در نظر گرفته و حتی تدابیر قضایی برای متخلفین تدوین شود.
این محقق پولی و بانکی تاثیر تقویت عرضه از طریق بازگشت ارزهای صادراتی را زیاد 
دانست و گفت: بازگشت این ارزها به بازار امروز كشور می تواند باعث متعادل شدن 
بازار شود و حتی اگر بانک مركزی موفق شود تمامی 27 میلیارد دلار ادعا شده را از 
طریق فشار به صادركنندگان وارد بازار داخلی كشور كند، من معتقدم شاهد كاهش 

نرخ ارز به زیر 15 هزار تومان هم خواهیم بود.
ادعای تامین کسری بودجه از طریق افزایش نرخ ارز، واهی است

قجاوند در ادامه به برخی تحلیل ها در خصوص تامین كسری بودجه دولت از طریق 

افزایش نرخ ارز هم اشاره كرد و گفت: این تحلیلی به دور از منطق اقتصادی است. 
اگر دولت از این طریق كسری خود را جبران كند، از سوی دیگر ضرر خواهد كرد. 
در بازارهای اقتصادی ما با یک دور مواجه هستیم. دولت می خواهد بودجه تامین 
شده از طریق افزایش نرخ ارز را به عنوان مثال در پروژه های عمرانی استفاده كند. 
در حالی كه افزایش نرخ ارز، هزینه های عمرانی را هم افزایش داده و این روند یعنی 
تورم. بنابراین هیچ توجیهی ندارد دولت برای جبران كسری بودجه به دنبال بالا بردن 

نرخ ارز باشد.
باید به سراغ اصلاح نظام پولی برویم

این مدیر سابق بانکی در بخش پایانی توضیحات خود به ضرورت اصلاح نظام پولی 
و بانکی اشاره كرد و گفت: در قانون بانکداری بدون ربا كه در سال 1363 تصویب 
شده است، پیش بینی شده در بخش هایی مانند پتروشیمی كه بخش خصوصی به 
تنهایی ناتوان از سرمایه گذاری است، بانک ها می توانند ورود كرده و سرمایه گذاری 
مستقیم انجام دهند. اما بعد از به بهره برداری رسیدن طرح، سهام آن را باید به مردم 
واگذار كند. در مشاركت حقوقی نیز بانک ها می توانستند تا 46 درصد شراكت داشته 
باشند، با این شرط كه به محض رسیدن طرح به مرحله بهره برداری، سهام آن به بخش 
خصوصی واگذار شود. اما متاسفانه بانک های ما طی دهه های گذشته حاضر به 
واگذاری سهام مدیریتی خود به مردم نشده اند. وی افزود: بنابراین راهکار بلند مدتی 
كه سال هاست از سوی كارشناسان اقتصادی توصیه می شود،  این است كه صندوق 
های سرمایه گذاری كه قارچ گونه رشد كرده اند، شركت های سرمایه گذاری بانکی، 
شركت های سرمایه گذاری تامین اجتماعی، هلدینگ ها، لیزینگ ها و صرافی های 
بانکی و موسساتی از این دست، همگی طی روندی منطقی به بخش خصوصیِ 
واقعی واگذار شوند. قجاوند خاطر نشان كرد: متاسفانه طی سال های گذشته در 
ساختار مدیریت دولتی كشور ما نسبت به عملی كردن این پیشنهاد نوعی ترس و 
واهمه وجود داشته است. اما این دولت با اقداماتی مانند تجمیع بانک های نظامی 
در بانک سپه نشان داد كه می خواهد در این مسیر گام بردارد. ما نباید فراموش كنیم 
كه امروز برای انجام این اصلاحات در نظام بانکی و پولی كشور دیر هم شده است و در 

انجام آن نباید بیشتر از این تاخیر ایجاد بشود.

یک کارشناس بانکی:
دلار به زیر 1۵ هزار تومان بازخواهد گشت
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قم نایب قهرمان لیگ بیس بال ایران شد 
انجمن بیس بال و سافت بال فدراسیون انجمن های ورزشی ایران تیم قم را به 
عنوان تیم دوم و نایب قهرمان پیکارهای لیگ دسته اول بیس بال مردان ایران 

معرفی كرد. 
به گزارش  فارس از قم، از زمانی كه رشته بیس بال در سطح كشور سابقه برگزاری 
ایران و لیگ این رشته را دارد، بیس بالیست های قمی و  رقابت های قهرمانی 
تیم های منتخب قم همواره یک پای ثابت حضور در این مسابقات بوده و از قضا 

همواره به عنوان مدعی قهرمانی به مصاف حریفان رفته اند.
حتی قم در این رشته ورزشکار ملی پوش و عنوان برون مرزی دارد و در ادامه روند 
موفقیت های بیس بال قم، تیمی كه در فصل 1398 رقابت های لیگ دسته اول 
باشگاه های كشور به میدان رفته بود، در رده بندی نهایی این پیکارها كه به دلیل 

شیوع كرونا نیمه تمام ماند، عنوان نایب قهرمانی را به خود اختصاص داد.
در شرایطی كه قرار بود دیدارهای مرحله پایانی فصل 1398 لیگ دسته اول 
بیس بال مردان ایران بعد از چند تعویق متوالی به دلیل شیوع كرونا، در اردیبهشت 
رسمی  مسابقات  برگزاری  در  شده  ایجاد  محدودیت های  اما  شود  برگزار  ماه 

رشته های مختلف، به بیس بالی ها اجازه برگزاری این مسابقات را نداد.
در نهایت انجمن بیس بال و سافت بال فدراسیون انجمن های ورزشی تصمیم 
گرفت به واسطه وضعیت نامساعد كنونی بر اثر شیوع بیماری كرونا، رده بندی 
نهایی این رقابت ها را اعلام كند كه بر این اساس تیم سالار بوشهر عنوان تیم 
نخست و قهرمان لیگ دسته اول بیس بال ایران را به دست آورد و قم نایب قهرمان 
برگزاری دو  نتایج  بر اساس  این در حالی است كه رده بندی اعلام شده  شد. 
مرحله از رقابت های این فصل است و بر این اساس تیم های سالار بوشهر، هیأت 
انجمن های ورزشی قم، طیف تهران، نادری بوشهر و هیأت  خراسان رضوی در 

رتبه های اول تا پنجم مسابقات لیگ دسته اول بیس بال مردان ایران ایستادند.
در مجموع دو مرحله برگزاری شده این مسابقات، تیم  سالار بوشهر با 19/5 
امتیاز در جایگاه نخست ایستاده بود، تیم هیأت انجمن های ورزشی قم با 13/5 
امتیاز در رده دوم قرار داشت، طیف تهران با 10 امتیاز در مکان سوم و تیم های 
نادری بوشهر با هفت امتیاز و هیأت خراسان رضوی بدون امتیاز در مکان های 

چهارم و پنجم بودند.

ناصر محمدخانی: 

 قهرمانی های  پرسپولیس شانسی نیست
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: قطعا این قهرمانی ها شانسی نبود و بدون 

زحمت و تلاش بازیکنان به این موفقیت حاصل نمی شد. 
قهرمانی های  و  بردها  روند  درباره  ایسنا  با  گو  گفت و  در  محمدخانی  ناصر 
پرسپولیس در چهار سال گذشته اظهار كرد: پیش از این چهار سال هم، چند 
دوره با آقای دایی قهرمان جام حذفی شدیم و فقط در لیگ نتوانستیم به جام 
قهرمانی برسیم ولی امسال ان شاءالله چهارمین سال است كه در آستانه قهرمانی 
قرار گرفتیم. هماهنگی، اعتماد به نفس و مسائل فنی تیم باعث این قهرمانی ها 
شده است. این روند از زمان برانکو كه این استخوان بندی را درست كرد شروع 
شد. در حال حاضر هم این تیم همان تیم چند سال پیش كه با برانکو شکل 
گرفت و چارچوبش را حفظ كرده است. او ادامه داد: امسال هم كه یحیی گل 
محمدی به این تیم آمده است و درست است بعد از نیم فصل آمد اما هر جا رفته 
كارنامه درخشانی داشته است. با جوان های گمنام نتیجه گرفته است و این را در 
مشهد و اصفهان این را نشان داده است. یحیی مربی خوش فکر، تحصیل كرده 
و خوش اخلاقی است كه به هر حال خدا هم كمکش می كند. كسانی كه خالص 
و ناب است و ریایی در آن ها نیست موفق می شوند. او جوانگرایی هم می كند و به 
جوانان اعتقاد دارد و میدان می دهد چرا كه خودش هم زمانی جوان بوده است و 
می داند چگونه از جوانان بازی بگیرد. پیشکسوت باشگاه پرسپولیس با بیان این كه 
پرسپولیس تیم بزرگی در ایران و آسیا است، عنوان كرد: این تیم از زمان برانکو 
متحول شد. البته سال اولش نتوانست قهرمانی را به دست بیاورد اما معتقدم همان 
سال هم می توانست قهرمان شود. دقیقا بازی با نفت را در همان سال فراموش 
نمی كنم چرا كه می توانستند در آن بازی پیروز شوند و كار را برای قهرمانی اول 
خود تمام كنند. همان بازی باعث شد قهرمان نشوند ولی به هر حال همان سال 
هم پایین جدول بود و برانکو تیم را بالا آورد و نایب قهرمان كرد و سال های بعد هم 
پرسپولیس قهرمان لیگ برتر شد. او ادامه داد: از زمان برانکو این تیم شکل گرفت 
و آن چارچوب را آقای برانکو درست كرد و در تیم نظم و انضباط در تیم برقرار كرد 
و این برای مربیان خارجی بسیار مهم است. اگر تیم انضباط نداشته باشد اصلا 
نتیجه نمی گیرد اما وقتی نظم در تیم وجود داشته باشد قطعا نتیجه خواهد گرفت. 
این قهرمانی ها قطعا اتفاقی نبوده است چرا كه اتفاق فقط یک فصل است نه چهار 
فصلی كه با اقتدار تیم قهرمان شد. پرسپولیس در این پنج سال یک نائب قهرمانی 
و چهار قهرمانی داشته است. قطعا این قهرمانی ها شانسی نبوده است و زحمت و 

تلاش بازیکنان بوده است و به راحتی این نتیجه و موفقیت حاصل نمی شد.
 

واکنش باشگاه پرسپولیس به محرومیت خلیل زاده؛

اعتراض کردیم ولی اعتراض ما رد شد 
معاون حقوقی باشگاه پرسپولیس، گفت: به كمیته استیناف بابت محرومیت 

»شجاع خلیل زاده« اعتراض كردیم كه متاسفانه اعتراض ما رد شد. 
سازمان لیگ برتر فوتبال ایران در حالی اسامی محرومان هفته بیست و ششم 
لیگ برتر فوتبال را اعلام كرد كه در بین اسامی نام شجاع خلیل زاده مدافع تیم 
انضباطی  محرومیت  خاطر  به  كه  می خورد  چشم  به  هم  پرسپولیس  فوتبال 
نمی تواند تیمش را در این دیدار همراهی كند. مهدی خواجوند، در خصوص 
محرومیت خلیل زاده از بازی با نفت مسجدسلیمان گفت: چند ماه قبل كمیته 
انضباطی در دادنامه ای كه صادر كرد یک جلسه محرومیت تعلیقی برای شجاع 
خلیل زاده در نظر گرفت. سپس در بازی با تراكتور اتفاقاتی رخ داد كه باعث شد 
خلیل زاده به جزای نقدی محکوم شود. این محکومیت باعث شد تا محرومیت 
تعلیقی این بازیکن هم قطعیت پیدا كند. با تایید حکم جزای نقدی بازی با تراكتور 
در كمیته استیناف، مجازات تعلیقی هم قابلیت اجرا پیدا كرد. معاون حقوقی 
باشگاه پرسپولیس ادامه داد: بنابراین با اجرایی شدن مجازات تعلیقی، خلیل زاده 
برای بازی بعدی محروم است. این در حالی است كه اعتراض باشگاه پرسپولیس 
هم توسط این كمیته رد شد. تیم فوتبال پرسپولیس در هفته بیست و ششم لیگ 
برتر فوتبال از ساعت 20:45 روز جمعه میهمان نفت مسجد سلیمان خواهد بود.

صفایی دیدار تیم های فوتبال ماشین سازی و گل گهرسوت می زند

قضاوت داور قمی در لیگ برتر فوتبال
علی صفایی داور قمی، قضاوت دیدار تیم های فوتبال ماشین سازی تبریز و گل 
گهر سیرجان از هفته بیست و ششم لیگ برتر فوتبال باشگاه های كشور را بر عهده 
دارد. علی صفایی داور جوان قمی قضاوت دیدار تیم های فوتبال ماشین سازی 
تبریز و گل گهر سیرجان از هفته بیست و ششم لیگ برتر فوتبال باشگاه های كشور 
را بر عهده دارد. این اولین قضاوت صفایی در سال 99 است. محمد علی پورمتقی 

دیگر داور قمی نیز در این مسابقه كمک دوم صفایی خواهد بود.
این مسابقه پنج شنبه دوم مرداد ماه در تبریز برگزار می شود و به جهت اینکه هر 
دو تیم در منطقه سقوط قرار دارند و احساس خطر می كنند، از اهمیت بالایی 
برخوردار است. در لیگ برتر فوتبال و تا پایان هفته بیست و پنجم پرسپولیس با 

59 امتیاز و اختلافی 15 امتیازی نسبت به تراكتور رده دومی، در صدر قرار دارد

امین صانعی

خیلی زود باور كردیم ماجرای كرونا در كشور رو به پایان است و برای همین، با 
كاهش آمار موج اول این میهمان ناخوانده، تصمیم گرفتیم مدیریت خود را با آغاز 
دوباره رقابت های ورزشی به رخ دیگران بکشیم؛ فارغ از این كه نه زیرساخت های 

مناسبی داریم و نه فرهنگ زندگی و ورزش در چنین شرایط را آموخته ایم. 
با نگاهی به گذشته و حال ورزش كشور، خواهیم دید در بسیاری از موارد از جهان 
كه سهل است، از همین كشورهای آسیایی كه تا چند سال پیش حسابشان هم 
نمی كردیم آنقدر دور و عقب افتاده ایم كه اگر همین امروز، كمر همت را ببندیم 

شاید بیش از یک دهه فرصت بخواهد تا به گرد پایشان برسیم.
خیلی دور نرویم؛ همین كشورهای حاشیه خلیج فارس تا چند سال اخیر چیزی 
امروز در اوج گرما، پیست اسکی فعال دارند؛ میزبان  اما  ارائه نداشتند،  برای 
ورزشکاران  جولانگاه  و  می شوند  جام جهانی  جمله  از  ورزشی  مهم  رقابت های 
و چهره های نامدار ورزشی برای ورزش و تفریح شده اند اما ما هنوز در پیچ و خم 
بازی های غیرمتعارف ورزش هستیم. بازی هایی كه فقط در ورزش ما وجود دارد و 
همین دلیل ساده باعث شده ورزش كه در جهان به عنوان یک بخش مالی پرسود 
به شمار می رود در كشور ما ضررده و زیان آور باشد كه بخش اعظم آن به مدیران 
غیرتخصصی، كارنابلد و البته عزیزانی است كه بر اساس روابط روی كار آمده اند 

تا شایسته سالاری.
فاصله اجتماعی در ورزش کم است یا در عروسی و عزا؟

یکی از بحث هایی كه باید به آن پرداخت موضوع اقدامات تاثیرگذار در حوزه 
ویروس كرونا و شیوع این ویروس ناخوانده است. در دستورالعمل هایی كه از سوی 
مسئولان در رسانه ها اعلام می شود به صراحت نسبت به برگزاری مجالس عزا و 
عروسی هشدار داده شده و فعلا قرار نیست اتفاقی بیافتد، یعنی نه عزا داریم نه 

عروسی.

تا اینجای كار مورد قبول است اما یک سئوال؛ كجا دیده اید در عروسی یا عزا البته 
به جز موارد بسیار خاص، مردم روی سر و كول هم بپرند و همدیگر را بغل كنند؟

در ورزش فوتبال تا یک گل زده می شود، بازیکنان چنان در هم تنیده می شوند كه 
فاصله اجتماعی تعریف شده، محو می شود؛ اگر عزا و عروسی بد است، ورزش كه 
بدتر است؛ زیرا پروتکل ها حداقل در تصاویری كه ما از طریق رسانه ملی می بینیم، 
به هیچ عنوان رعایت نمی شود؛ آن هم در حالی كه فوتبال نیز مانند بخش های 

مختلف ورزش در معرض خطر و آسیب هستند.
استان های قرمز و فوتبال همیشه سبز

با شروع موج دوم كرونا و افزایش آمار مبتلایان و جان باختگان در كشور، بسیاری 
از استان های ایران در شرایط قرمز قرار گرفته اند و متاسفانه بار دیگر زحمت این 

مشکلات بر دوش جامعه پزشکی و مدافعان سلامت افتاده است.
هر چه جلوتر رفتیم به دلیل سهل انگاری بسیاری از مردم، دامنه شیوع این 
ویروس گسترده تر شد تا جایی كه هر 7 تا 8 دقیقه یک نفر جان خود از دست 

داده و می دهد.
خودخواهی  یا  سهل انگاری  دلیل  به  افراد  این  از  بسیاری  نکنیم  فراموش 
دیگران مبتلا شده اند و این داستان متاسفانه همچنان ادامه دارد. همان هایی 
كه در خیابان و فضاهای شلوغ ماسک نمی زنند؛ حریم شخصی یا همان فاصله 
اجتماعی را رعایت نمی كنند و به خود حق می دهند كه با اشتباهشان، دیگران 

را گرفتار كنند.
باید پرسید چرا در چنین  از این ها كم نداریم؛ ورزش نیز مستثنی نیست و 
شرایطی تصمیمی  می گیریم كه دیگران باید تاوان آن را بدهند؟  آیا ورزشکار، 
فوتبالیست و یا هر فردی دیگری كه در این حوزه كار و فعالیت دارد، جانش با 

دیگران متفاوت است؟ 
ورزش ما كه عملا دولتی است و از دولت هزینه می كند؛ پس چرا این همه اصرار 

برای انجام كار اشتباهی داریم كه نتایج آن را هم می دانیم؟

این همه آسیب دیده در طول همین یکی دو هفته لیگ برتر نشان داد بازیکنان 
در شرایط مناسبی قرار ندارند. ابتلای چند بازیکن به كرونا ثابت كرد فوتبالیست ها 
با همه حمایت هایی كه می شوند از آسیب مصون نمانده و آنها نیز می توانند طعمه 
مناسبی برای كووید-19 باشند. اما بازهم اصرار داریم فوتبال و ورزش را ادامه دهیم 

اما نمی دانیم چرا؟ گویا قرار است كسی بمیرد تا بعد تصمیم دیگری بگیریم.
وجدان فراتر از دستورالعمل ها

نکته مهم دیگری كه وجود دارد این است؛ رعایت دقیق دستورالعمل ها. اما یک 
مساله مهم تر و بالاتر از این ابلاغیه ها نیز وجود دارد؛ چیزی كه همه ما حتی در 

خلوت خود باید به آن پایبند باشیم؛ وجدان.
هر كدام از ما باید به عنوان یک فرد دلسوز، به عنوان شهروندی مسئولیت پذیر كه 
خود را به منش انسانی پایبند می داند و ... نقش خود را به خوبی و درست ایفا كنیم 
تا حداقل از پیشرفت سریع كرونا جلوگیری كنیم؛ اما آیا این وجدان در همه ما بیدار 

است و به آن عمل می كنیم؟
الگوبرداری با نتایج معکوس

دكتر مهرزاد خلیلیان سخنگوی ستاد مبارزه با كرونا در ورزش در رابطه با اقدامات 
انجام شده در این زمینه گفته بود، با الگوبرداری از لیگ هایی مانند آلمان و ایتالیا 
ایده های خوبی به دست آمد و پس از ساعت ها جلسات، در نهایت آن ها را بومی 
كرده و در اختیار وزارت بهداشت گذاشتیم. نکته جالب در این میان توجه به 
سلامت ورزشکاران و تاكید روی سلامتی است اما چرا نتایج دیگری حاصل شد 
و شاهد ابتلای چند ورزشکار به كرونا بودیم؟ وی در این میان به همکاری خوب 
باشگاه ها در رعایت موارد بهداشتی اشاره دارد، اما باید پرسید آیا باشگاه ها این 
پروتکل ها را درست اجرا كرده  یا گزارش های واقعی از فعالیت های خود به ستاد 
ارائه كرده اند؟ آزمایش هایی كه گرفته شد با حرف وحدیث های بسیار همراه بود؛ 
شایعه هایی كه در این میان به گوش می رسد و اخبار ضدونقیضی كه هنوز برای 

آن، شفاف سازی درستی انجام نشده است.
امانت و سرمایه ای که به بازی گرفته می شود

بسیاری وقت ها از رفتار نادرست فوتبالیست ها گفتیم و نوشتیم. از دریافت های 
نجومی آنها و مسایل ریز و درشتی كه به این قشر از جامعه ورزش باز می گردد، 
حرف زدیم و گلایه كردیم اما این بار می خواهیم به یک مساله مهم دیگر اشاره 
كنیم. اگر صفحه های لیگ فوتبال ایران و البته ورزش كشور را ورق بزنیم به انبوهی 
از اسم های مختلفی بر می خوریم كه اتفاقا از قشر جوان جامعه به شمار رفته و صد 
البته به امانت به مدیران ورزشی یا همان افرادی كه همیشه ادعا دارند خادم ورزش 
هستند و برای خدمت آمده اند، سپرده شده اند؛ اكنون باید پرسید آیا این مدیران 
امانت دار خوبی هستند؟ آیا برای مصلحت خود به دنبال آغاز ورزش و لیگ بوده و 
صلاح جوانان را در این راه دیده اند؟ متاسفانه ورزش ما مدیرانی دارد كه حضور و 
فعالیتشان حرف وحدیث زیادی دارد؛ یک مدیر با وجود اقدامات نه چندان موثر 
و مسایلی كه دارد از یک بخش از ورزش كنار رفته اما خیلی زود در جایی دیگر 
مشغول به فعالیت می شود! اگر این مدیر خوب است كه در همان پست و سمت 
باقی بماند و اگر حضورش به صلاح نیست، چرا در جایی دیگر مسئولیتی تازه به 
او می دهیم؟ آیا نباید قبول كرد كه در ورزش ما رفاقت و مصلحت اندیشی دوستانه 

جای بسیاری از مسایل از جمله شایسته سالاری را گرفته است؟
جان مردم، سلامتی ورزشکاران و مسایلی از این دست، موضوعی نیست كه با 
آزمون و خطا به بازی گرفته شود؛ اگر الگویی را انتخاب می كنیم به موارد وابسته 
به آن نیز توجه كنیم. به زیرساخت ها، به مدیرانی كه مسئولیت قبول می كنند و 
نتایجی كه از كار و رفتار آن ها حاصل می شود، به بازخوردها و بسیاری از مسایل 

دیگر كه در نهایت منجر به بهبود شرایط و رسیدن به هدف ایده ال می شود.

فاصله اجتماعی در ورزش كم است یا در عروسی و عزا؟

جان و آینده ای که به بازی گرفته می شود

هدایت هفت تیم از 16 تیم لیگ برتر به عهده سرمربیانی است 
كه سابقه حضور در استقلال به عنوان مربی یا بازیکن و یا هر 2 
را دارند.  لیگ نوزدهم در آستانه به اتمام رسیدن است و در یک 
ششم پایانی آن قرار داریم. با این وجود تغییرات زیادی در كادر 
فنی تیم ها به وجود آمده كه در اینجا به صورت مفصل راجع به آن 
صحبت كردیم. حالا اما تركیب سرمربیان لیگ برتری به گونه ای 
است كه 15 سرمربی داخلی به همراه یک سرمربی خارجی كه 
سابقه زیادی در فوتبال ایران دارد هدایت 16 تیم را به عهده 
دارند. از بین 16 سرمربی فعلی، هفت سرمربی سابقه حضور در 
استقلال به عنوان مربی، سرمربی، بازیکن و یا مجموعی از این ها 
را داشته ان و این از نکات جالب توجه و شاید عجیب لیگ نوزدهم باشد. به جز فرهاد مجیدی كه سرمربی آبی پوشان تهرانی است 
ساكت الهامی سرمربی تراكتور به عنوان دستیار در استقلال حضور داشته است. امیر قلعه نویی نیاز به توضیح ندارد؛ او به عنوان 
بازیکن، مربی و سرمربی سالیان سال در جمع آبی ها بوده و به افتخارات فراوانی دست پیدا كرده است. سهراب بختیاری زاده كه 
در حال حاضر سرمربی شهرخودرو شده در سال های نه چندان دور بازیکن و كاپیتان استقلال بوده است. جواد نکونام دیگری 
استقلالی سرمربیان لیگ برتری است. او مدت كوتاهی برای استقلال بازی كرد اما علاقه زیادی به این تیم داشته و حالا یکی 
از اهدافش سرمربیگری در این تیم است. محمود فکری دیگر نفری است كه می تواند در آینده به نیمکت استقلال برسد. او با 
شماره استقلال و بازوبند كاپیتانی این تیم افتخارات زیادی را به دست آورده است. در پایان باید به مهدی پاشازاده هم اشاره 
كنیم. او نیز مانند فکری كاپیتان تیم بوده و آبی ها خاطرات زیادی از این بازیکن دارند. پاشازاده چند بار جزو گزینه های مربیگری 
وسرمربیگری استقلال بوده اما هیچوقت این اتفاق رخ نداده است.  در بین 9 سرمربی دیگر لیگ، سه نفر)مهدی تارتار، بهنام 
سراج و یحیی گل محمدی( پرسپولیسی هستند. الباقی نفرات هم پیش از این در این 2 تیم حضور نداشته اند. این نفرات بدین 
ترتیب هستند: هومن افاضلی، لوكا بوناچیچ، سیروس پورموسوی، ابراهیم صادقی، عبدالله ویسی)حضور قرضی بسیار كوتاه در 
پرسپولیس( و مجید جلالی. جالب این است كه به جز تیم تحت هدایت پاشازاده الباقی سرمربیان استقلال و پرسپولیسی رتبه 

اول تا نهم را به خود اختصاص داده اند و مربیان دیگر در رده های پایین حضور دارند.

تیم فوتبال نساجی در حالی حریف هفته بیست و ششم 
استقلال است كه آبی ترین نیمکت لیگ به این تیم تعلق 

دارد. 
برابر  بر صفر  پیروزی 2  از  استقلال پس  فوتبال  تیم 
صنعت نفت در آبادان، در هفته بیست و ششم لیگ 
برتر میزبان نساجی مازندران است. تیمی كه بعد از به 
خدمت گرفتن محمود فکری به عنوان سرمربی كاملا 
متحول شد و حالا به تیمی سخت كوش و قابل احترامی 

بدل شده كه به خوبی از حریفانش امتیاز می گیرد.
نیمکت  ترین  آبی  امروز  كه  نساجی  پوش  سرخ  تیم 
لیگ را در اختیار دارد، حریفی جدی و سخت گیر برای 
می آید.  حساب  به  ششم  و  بیست  هفته  در  استقلال 

هدایت قائمشهری ها را امروز مردی بر عهده دارد كه ركورددار تعداد بازی در استقلال بوده و یکی از اسطوره های 
تاریخ این باشگاه به حساب می آید. 

در كنار محمود فکری، صمد مرفاوی یکی از بهترین گلزنان تاریخ باشگاه استقلال و فردی كه سالها به عنوا سرمربی 
و دستیار روی نیمکت این تیم نشسته و این زوج را مردانی مثل سیروس دین محمدی، حنیف عمران زاده كه از با 
سابقه ترین استقلالی ها هستند همراهی می كنند. این همه موجودیت آبی نیمکت سرخ ها نیست و این تیم را یک 

مربی - آنالیزور استقلالی به اسم احمد فیض كریملو همراهی می كند.
مدیریت این باشگاه بر عهده علی امیری، یکی از مدیران گذشته استقلال است كه امروز نقش مدیرعامل را به بهترین 
شکل در تیم نساجی ایفا می كند و نشان داده در عین جوانی از مدیران باتجربه فوتبال به حساب می آید و اگر مالک 
این باشگاه رضا حدادیان را هم از استقلالی های قدیمی بدانیم، مشاهده می شود شالوده سرخ ترین تیم شمال كشور 
به رنگ آبی پررنگ است و این تیم آبی پررنگ در هفته بیست و ششم لیگ برتر و در ورزشگاه آزادی باید با آبی پوشان 

تهران دیدار نماید. 

از عجایب لیگ نوزدهم؛

 نیمی از سرمربیان، استقلالی هستند
دوئل خانگی استقلالی ها در هفته بیست و ششم ؛

نساجی آبی ترین تیم قرمز

پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: نباید اجازه داد فرهاد 
مجیدی كه از سرمایه های مربیگری استقلال و فوتبال ایران 

است به راحتی بسوزد و از بین برود. 
اكبر كارگرجم اظهار داشت: پیروزی بر صنعت نفت اتفاق 
خوبی بود كه برای استقلال افتاد و این 3 امتیاز امیدهای این 
تیم را برای سهمیه آسیا زنده كرد. در هر صورت كسب سهمیه 
آسیا هم می تواند یکی از اهداف تیم های حاضر در لیگ برتر 
باشد. وی افزود: این را هم نباید از یاد برد كه ما جام حذفی را 
هم در پیش داریم كه در صورت قهرمانی در این مسابقات برای 
این فصل یک جام گرفته ایم و این هم خیلی دور از دسترس 

نیست.
پیشکسوت آبی پوشان بیان داشت: متاسفانه در حالی كه 

هنوز فرهاد مجیدی سرمربی استقلال است زمزمه هایی برای 
جانشینی وی در فصل بعد شنیده می شود كه این اصلا 
منصفانه نیست. این رسم بدی در استقلال است كه وقتی تیم 
دارای سرمربی است بعضی ها به دنبال مربی جدید هستند. 
ما از توانمندی های استراماچونی نمی توانیم بگذریم اما این 
اصلا حرفه ای و منصفانه نیست امروز كه مجیدی سرمربی 

است نام استراماچونی را بیاوریم.
كارگرجم تصریح كرد: فرهاد مجیدی یکی از سرمایه های 
مربیگری استقلال و فوتبال ایران است و این رفتارها نتیجه ای 
جز سوزاندن این مربی جوان در بر نخواهد داشت. اگر بر 
مجیدی انتقاداتی وارد هست كه قطعا هم هست، باید كوشید 
تا ایرادات وی را رفع كرد نه با تکرار نام یک مربی دیگر او را 

تضعیف كنیم. مدافع پیشین آبی پوشان خاطرنشان ساخت: 
من نمی دانم منشا مطرح شدن نام استراماچونی كجاست و  
امیدوارم این منشاء از داخل باشگاه نباشد كه در این صورت 

این اقدام بسیار غیر حرفه ای بوده است.
وی بیان داشت: از نظر من مجیدی مربی است كه باید از او 
حمایت كرد و در كنار این تلاش كرد تا ایراداتش مرتفع شود و 
هرچه زودتر به یک مربی باتجربه بدل شود. باید تا پایان این 
فصل فضای حمایتی را برای او ایجاد كرد و نتیجه كلی عملکرد 
او را ببینیم. لیگ برتر تنها بخشی از فضای كاری مجیدی 
است و ما باید مجموع عملکرد او را در لیگ، جام حذفی و آسیا 
مشاهده كنیم. اگر مجیدی سهمیه آسیا گرفت و تیم را قهرمان 
حذفی كرد حق او است كه برای فصل بعد هم سرمربی تیم 

باشد و نباید این مربی جوان را از این حق محروم كرد. 
پیشکسوت آبی ها در خصوص ارتباط كم سرمربی این تیم 
با پیشکسوتان گفت: ما نمی توانیم نظر خود را به او تحمیل 
كنیم. مجیدی باید خودش به ارتباط با پیشکسوتان احساس 
گسترش  را  پیشکسوتان  با  اش  ارتباطی  دایره  و  كند  نیاز 
دهد. گسترش این ارتباطات به سود خود خواهد بود. اما 
نمی شود این ارتباط را به او تحمیل كرد و همانطور كه گفتم 
خودش باید به این نتیجه برسد. اغلب پیشکسوتان دوستدار 
و خیرخواه این تیم هستند و مشاهده می كنیم هركجا لازم 
باشد از حق تیم دفاع می كنند. همانطور كه در مواقع بحرانی 
از پیشکسوتان انتظار حمایت می رود، به همان میزان هم باید 

برای آنها حرمت قائل بود و به آنها بهاء داد. 

کارگرجم:

استقلال سهمیه بگیرد حق مجیدی است ابقا شود

باشگاه آنتورپ به پرسپولیس اعلام كرده، طلب سرخ ها بابت انتقال بیرانوند 
را به حساب اولیه اعلام شده واریز می كند.  به گزارش ایسنا، پس از انتقال 
علیرضا بیرانوند به باشگاه آنتورپ، این باشگاه بلژیکی متعهد شد ٧٠٠ هزار 
یورو بابت این انتقال به پرسپولیس پرداخت كند. از این رو در زمان عقد قرارداد، 
 ITC ١5٠ هزار یورو به پرسپولیس پرداخت شد تا مابقی پول بعد از صدور
پرداخت شود. بر همین اساس حالا كه پرسپولیس  مجوز صدور ITC بیرانوند 
را صادر كرده، باشگاه آنتورپ به دنبال این است كه طلب سرخ ها را پرداخت 

كند.
باشگاه آنتورپ به پرسپولیس  اعلام كرده، 55٠ هزار یوروی باقی مانده را به 
همان شماره حساب اعلامی كه در روز امضای قرارداد ذكر شده واریز خواهد 
كرد. از قرار معلوم این شماره حساب متعلق به یک صراف است و پرسپولیسی ها 
هم قصد دارند پس از واریز پول، مستقیما مبلغ را به حساب برانکو ایوانکوویچ 
در یکی از بانک های عمان واریز كنند تا اینگونه بخشی از بدهی های خود را 

پرداخت كنند.

آنتورپ چگونه ۵۵۰ هزار یورو به پرسپولیس می دهد؟
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 هدف گذاری ایران از شرق تا خاورمیانه ؛

توسعه روابط سیاسی و اقتصادی
 از پکن تا بغداد

هرچند این روزها رسانه های غربی و معاند همچنان به انتشار اخبار كذب و 
شایعه سازی پیرامون سند همکاری ایران و چین ادامه می دهند اما سیاست های 
كه هدفگذاری  است  آن  بیانگر  اجرا شده مسئولان كشور  و  اعلامی  خارجی 
معطوف به یک منطقه نبوده و توسعه روابط سیاسی و اقتصادی با كشورهای 

مختلف از شرق تا خاورمیانه بویژه همسایگان از اولویت هاست. 
این روزها با انتشار خبرهایی درباره سند همکاری ایران و چین، تلاش شد 
اینگونه القا شود كه نگاه سیاست خارجی كشور یک بعدی بوده و از همه ظرفیت ها 
برای توسعه مناسبات تجاری و سیاسی با دیگر كشورها استفاده نمی شود. اما 
همانطوری كه مسئولان كشور در دولت و وزارت امور خارجه بر آن تاكید كرده اند، 
ایران به دنبال گسترش روابط سیاسی و تجاری و همکاری بلندمدت با كشورهایی 
است كه سیاست برد- برد را دنبال می كنند؛ بویژه همسایگانی كه سال هاست 
مناسبات سیاسی و اقتصادی خوبی با آنها داریم. در همین رابطه حجت الاسلام 
والمسلمین حسن روحانی روز )دوشنبه 30 تیرماه( در جلسه رفع موانع و تسهیل 
صادرات، تقویت صادرات غیرنفتی برای تامین ارز مورد نیاز كشور را از سیاست های 
اصلی در عرصه اقتصاد عنوان كرد و افزود: در این راه كشورهای همسایه در اولویت 
اول روابط اقتصادی قرار دارند و سیاست دولت توسعه بیش از پیش روابط بویژه 
مراودات اقتصادی و تجاری با همسایگان است. وی خاطرنشان كرد: صادرات 
خدمات فنی و مهندسی و ایجاد شهرک های صنعتی مشترک موجب گسترش 
روابط با همسایگان خواهد شد. رییس جمهوری با تاكید بر ضرورت فعال تر شدن 
كمیسیون های مشترک اقتصادی با كشورها بویژه همسایگان، اظهارداشت: باید 

از همه ابزارها و ظرفیت ها برای رشد اقتصادی و توسعه صادرات استفاده كنیم.
سفرهای فشرده با رویکردهای اقتصادی و سیاسی

براساس همین اهداف ترسیم شده در چارچوب سیاست خارجی كشور، امروز 
)سه شنبه 31 تیرماه( مصطفی الکاظمی رئیس جمهوری عراق در حالی نخستین 
سفر خود به ایران را تجربه كرد كه در دو روز اخیر محمدجواد ظریف وزیر امور 
خارجه یکشنبه 29 تیرماه در چهارمین سفر رسمی خود به بغداد با مقام های این 
كشور دیدار و گفت وگو كرد. ظریف هدف از این سفر را پیگیری توافق های انجام 
شده در سفر اسفندماه 97 رییس جمهوری اسلامی ایران به عراق و بررسی اوضاع 
و تحولات منطقه عنوان كرد. وی در بغداد با رییس جمهوری، نخست وزیر، رئیس 
پارلمان، وزیر امور خارجه، رییس شورای عالی قضایی، رییس الحشد الشعبی، 
رئیس ائتلاف الفتح و رهبر جریان حکمت ملی عراق درباره گسترش مناسبات 
و آخرین تحولات منطقه و جهان گفت وگو كرد. وزیر امور خارجه در آخرین برنامه 
كاری خود، با سفر به اربیل با »مسرور بارزانی« نخست وزیر اقلیم كردستان عراق 
دیدار كرد. در این دیدار دو طرف راه های گسترش روابط و توسعه مناسبات تهران - 
اربیل را در بخش های مختلف بویژه تقویت روابط اقتصادی و تجاری بررسی كردند. 
ظریف پیش از این دیدار با نچیروان بارزانی رئیس اقلیم و مسعود بارزانی رهبر حزب 

دموكرات كردستان عراق نیز دیدار كرد.
وی در پایان این سفر در مطلبی در توئیتی نوشت: روابط قوی با همه عراقی ها 

یکی از محورهای سیاست خارجی ایران است و همسایگان، اولویت ما هستند.
دو روز بعد از سفر فشرده وزیر امور خارجه به بغداد، »مصطفی الکاظمی« نخست 
وزیر عراق بعدازظهر امروز )سه شنبه 31 تیرماه( برای دیدار و گفت وگو با مقام های 

عالی رتبه ایران در صدر یک هیات بلندپایه سیاسی-اقتصادی وارد تهران شد.
دیدار و گفت وگو با حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی، انجام مذاكرات 
با حضور اسحاق جهانگیری معاون اول  دوجانبه هیات های رسمی دو كشور 
رییس جمهوری و دیدار با رهبر معظم انقلاب و رییس مجلس شورای اسلامی از 

برنامه های سفر دو روزه نخست وزیر عراق به تهران است.
انتظارها برای امضای توافق های همکاری 

مقام های  حضور  كشور،  دو  مقام های  اخیر  ماهه  چند  سفرهای  به  توجه  با 
اقتصادی در هیات همراه نخست وزیر عراق در این سفر و برنامه ترسیم شده برای 
انجام مذاكرات كاری با حضور جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری، حاكی از 
امضای توافق های همکاری گسترده در بخش های مختلف تجاری و اقتصادی 
است. همانطوری كه 28 خردادماه امسال عبدالناصر همتی رئیس كل بانک 
مركزی در سفر به عراق پیگیر اجرای توافق نامه بانک مركزی آن كشور بود كه در 
سفر بهمن ماه خود به بغداد امضاء شده بود. در سال 97، بانک مركزی ایران و عراق 
با امضای توافقنامه »سازوكار پرداخت مالی« بستر آزاد كردن مطالبات مالی ایران 
از عراق را فراهم كردند. در سفر خردادماه نیز، رئیسان بانک مركزی دو كشور بر 
تامین بخشی از كالاهای اساسی از جمله دارو از طریق عراق و از منابع مالی ایران 
نزد دولت عراق توافق كردند.  وزیران دارایی و بانک مركزی عراق بارها در دیدار با 
مقام های ایرانی تاكید كرده اند منابع مالی ایران محفوظ است و بغداد آمادگی دارد 
هر زمان طرف ایرانی بخواهد آنها را پرداخت كند. 14 خردادماه نیز رضا اردكانیان، 
وزیر نیرو به عراق سفر كرد و ضمن دریافت نیمی از مطالبات برق ایران به میزان 
حدود 400 میلیارد دلار، قرارداد تمدید فروش دوساله برق ایران به عراق را نیز 

امضاء كرد.
تهران و بغداد بی توجه به حاشیه سازان

سیامک كاكایی، كارشناس مسائل عراق نیز در همین رابطه در گفت وگو با 
عراق  و  ایران  بین  روابط  افزایش  درصدد  سیاسی  اراده  كرد:  اظهار  ایرناپلاس 
دو  نیز  به تازگی  است.  اقتصادی  و  مالی  زمینه های  در  به خصوص همکاری  و 
هیأت ایرانی در راستای تعامل های اقتصادی به عراق سفر كرده اند و ایران نیز 

مدت هاست در زمینه های مختلف اقتصادی حمایت هایی را انجام می دهد.
كاكایی همچنین افزود: برخی اعتراض ها در رابطه با روابط دو كشور نمی تواند 
تفاوت چندانی بر مناسبات تهران و بغداد ایجاد كند، زیرا مسئولان و اراده حکام در 

راستای افزایش سطح مناسبات و پیشبرد مسائل اقتصادی است.
ناظم دباغ، نماینده اقلیم كردستان عراق در ایران نیز درباره رابطه ایران و عراق 
به ایرناپلاس گفت: ورود مقام های عالی عراق به ایران اهمیت قابل توجهی دارد؛ 
در واقع این سفرها نشان می دهد مسئولان به دنبال تقویت روابط در زمینه های 

مختلف هستند.
او همچنین اضافه كرد: الکاظمی به دنبال این است كه روابط خود با ایران 
را توسعه دهد. سفرهای متعدد مقام های دو كشور به تهران و بغداد، در راستای 
اهداف سیاسی و اقتصادی است و عراقی مصصم است رابطه خوب خود را ایران 

را تداوم بخشد.

سیاسی

سخنگوی دولت توسعه همکاری با همسایگان را سیاست اصلی جمهوری اسلامی 
ایران دانست  و گفت: بدنبال تعمیق روابط با بغداد هستیم 

»علی ربیعی« روز سه شنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه با اشاره به سفر 
نخست وزیر عراق به تهران تاكید كرد: یکی از بزرگترین دستاوردهای این سفر و 
همکاری با عراق، علاوه بر مسائل اقتصادی كه دو ملت از آن نفع خواهند برد، مبارزه 

ترویسم و ایجاد یک منطقه امن و باثبات، حتما از نتایج این سفر خواهد بود.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری ادامه داد: یک پیام سفر نخست وزیر 
عراق به ایران، برای دو ملت تحکیم و گسترش روابط اقتصادی است و پیام بین المللی 
این سفر هم صلح و ثبات در منطقه و برنامه هایی است كه به پیوستن كشورهای 

بیشتر به مساله همکاری ها برای صلح و ثبات در منطقه كمک می كند.
ربیعی با بیان اینکه سفر الکاظمی در جهت تقویت مناسبات میان ایران و عراق 
است، خاطرنشان كرد: ما با عراق همبستگی های فرهنگی زیادی داریم و حتی این 

واژه كه ایران و عراق عقبه استراتژیک هم هستند را به كار می برم.
همکاری های  و  اقتصادی  مناسبات  عراق  با  ما  كرد:  عنوان  دولت  سخنگوی 
منطقه ای داریم. مبارزه با تروریسم و داعش زدایی هم یکی از همکاری های مهم ما با 
دولت عراق است. علاوه بر این ما با عراق مسائل زیست محیطی مشترک داریم و هر 

دو كشور در معرض تهدیدهای زیست محیطی قرار دارند.
ربیعی با اشاره به دو مصوبه هیات دولت در هفته اخیر تصریح كرد: پوشش بیمه 
سلامت برای افراد خارجی مقیم كشور در هیات وزیران مصوب شد، به این معنا كه 
همه خارجی های مقیم كشور مشمول این طرح هستند و می توانند از بیمه سلامت 

استفاده كنند. البته 100 درصد سرانه خدمات درمانی را باید پرداخت كنند.
به گفته دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری،  این طرح علاوه بر كار 
انسان دوستانه موجب درمان به موقع اتباع خارجی و ارتقای سلامت جامعه می شود.
وی با اشاره به نوسانات بازار ارز و پیگیری آن در ستاد اقتصادی دولت اظهارداشت: 
سایه  در  امر  این  و  است  شدن  سرازیر  حال  در  ارز  قیمت  منحنی  خوشبختانه 
سیاست ها و زحمات دولت و بانک مركزی در خصوص بازگشت ارز به قیمت واقعی 
صورت گرفته است.  در این مدت تلاش كردیم كه ارزهای خارج از كشور برگردد و 
وزارت امور خارجه و بانک مركزی در این حوزه تلاش های موثری كردند و حداقل 

در دو كشور چشم انداز بسیار روشنی ایجاد شد كه بتوانیم ارزهایمان را برگردانیم.
ربیعی در ادامه گفت: اتخاذ سیاست های پولی در شورای پول و اعتبار و همینطور 

بهبود فروش نفت و آرامش روانی جامعه هم به این فرآیند كمک كرد.  
افزایش ارز علل روانی و سودجویانه داشت 

تحریم  بر  علاوه  ارز  قیمت  افزایش  علل  از  یکی  شد:  یادآور  دولت  سخنگوی 
اقتصادی فعالیت روانی برای ایجاد انتظار افزایش قیمت ارز بوده است. انتظار بالا 
رفتن قیمت ارز باعث فشار بر بازار ارز شد و عده ای در فضای مجازی و بیرون از مرزها 

به ویژه از نیمه شب به بعد عددسازی های خود را شروع می كردند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری یکی از علل مهم پایین آمدن نرخ ارز 
عدم توجه هم میهنان به فعالیت های روانی و سودجویانه بدخواهان است كه این 

رویکرد بعد از این هم در كنترل نرخ ارز موثر خواهد بود.  
ربیعی تاكید كرد: قطعا وضع درآمد ارزی ما با توجه به فروش نفت و برگشت ارز 
حاصل از صادرات بهتر خواهد شد و قیمت واقعی ارز هم بسیار كمتر از قیمتی است 

كه امروز در بازار شاهد آن هستیم.
افزایش نرخ ارز واقعی نیست

ربیعی گفت: هم رییس جمهوری و هم رییس بانک مركزی در دو هفته اخیر 
صریحا اعلام كردند كه این افزایش نرخ ارز ناپایدار است و دلیل آن هم روشن است. 
واقعیت های بازار ما از طرف عرضه و تقاضا نشان می دهد كه این افزایش قیمت 
واقعی نیست. از طرف عرضه با پایان یافتن رفع تعهد ارزی صادركنندگان، عرضه آنها 
در بازار نیما رو به افزایش است. دیگران هم وقتی دیدند كه نرخ درحال كاهش است 
شتاب خود به سوی عرضه را افزایش می دهند. در طرف تقاضا هم ما كنترل هایی 
انجام دادیم و تولید داخلی را بالا بردیم. سخنگوی دولت ادامه داد: از سوی دیگر 
بالا بردن تولید داخلی نه تنها درخواست ارز را كاهش داده بلکه به افزایش تولید 
داخلی و كاهش قیمت سایر كالاها كمک خواهد كرد. همانطور كه عرض كردم 
عامل روانی در این موضوع نقش پررنگی داشت و رسانه هایی كه در خارج و داخل 
مرتب بر طبل التهاب در بازار ارز می كوبیدند باعث شدند كه پول های سرگردان و 
پول های خرد مردم به این سمت سوق پیدا كند. خوشبختانه با همکاری مردم این 
موضوع بسیار كم اثر شده و امیدواریم  این روند تداوم داشته باشد. وی اضافه كرد: 
قیمت های عجیب و غریبی در فضای مجازی برای ارز اعلام می شد در حالی كه در 
همان زمان، با آن قیمت معامله ای صورت نمی گرفت. با آن نرخ ها نه تولید كننده 
مشتری بود، نه مسافر و نه دانشجو. خوشبختانه در صحنه سیاست خارجی نیز 
تحركات دیپلماتیک ما باعث شد كه دسترسی به منابع ارزی بهتر شود و امیدواریم با 
كاهش محدودیت های كرونایی صادرات ما افزایش داشته باشد و درآمد ارزی كشور 

رشد كند.
 نباید رفتار مردم با افزایش و یا کاهش مرگ و میر تغییر کند

ربیعی با اشاره به اینکه بحث كرونا همچنان در دستور كار دولت است، اظهار 
داشت: نباید با افزایش و كاهش مرگ و میر ناشی از كرونا رفتار مردم تغییر كند. 
باید برای مدت طولانی رفتار بهداشتی ما تداوم داشته باشد و به هیچ عنوان نباید 
عادی انگاری صورت گیرد.   وی گفت: اگر مردم هنگام خروج از منزل تا ورود به 
منزل از ماسک استفاده كنند نتیجه آن بیشتر از تعطیل كردن همه نهادها خواهد 
بود. تعطیلات فرودین و سایر موارد نشان داده است كه استفاده از ماسک ارزش 
بیشتری در نسبت با تعطیلات در مقابله با كرونا دارد. سخنگوی دولت با بیان اینکه 
امروز درصد مراعات بهداشتی مردم به طرز قابل توجهی افزایش یافته است،  افزود: 
هم اكنون استفاده از ماسک در اجتماعات عمومی به 62 درصد، ادارات 82 درصد 
و در صنایع تولیدی به 77 درصد رسیده است. رعایت پروتکل های بهداشتی در 
زمان افزایش آمارهای مبتلایان و فوتی ها به 22 درصد كاهش پیدا كرده بود اما 
امروز این عدد به 45 درصد رسیده است. این عدد كافی نیست و همه ما باید كمک 
كنیم تا با رعایت پروتکل های بهداشتی از مرگ ناگهانی جلوگیری كرده و به بقیه 
افراد جامعه نیز كمک كنیم. وی  »سند راهبردی توسعه گردشگری« مصوبه دیگر 
دولت در روزهای اخیر عنوان كرد و گفت: هر چند كرونا گردشگری را در كل دنیا 
با مشکل مواجه كرده اما ضرورت آمادگی برای ایجاد زیر ساخت های لازم گسترش 
گردشگری و گردشگری با رعایت پروتکل های بهداشتی در دولت بحث شد. علاوه 
بر هماهنگی های سیاستی در همه بخش ها بحث رفع اشکالاتی كه برای جذب 
گردشگر وجود داشت و همینطور ارتقای زنجیره گردشگری در این سند مورد توجه 
قرار گرفت. ربیعی تاكید كرد: زنجیره گردشگری از ابتدای تبلیغات و جذب گردشگر 
تا حمل و نقل، هتل داری و همه موارد جانبی دیگر در این سند دیده شد و به شکل 
ویژه ای گسترش كسب و كار و فرهنگ سازی برای استقبال از گردشگران در این 

سند مورد توجه قرار گرفت.
سفر ظریف و پیگیری های حقوقی ترور شهید سلیمانی

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری در پاسخ به سوالی مبنی بر پیام 
دیپلماتیک منطقه ای سفر نخست وزیر عراق به تهران و تاثیر این سفر در چشم انداز 

همکاری و معاملات سیاسی وامنیتی دو كشور اظهار داشت: آقای ظریف با رییس 
پارلمان و رییس دولت عراق وبرخی از مهمترین جریان های سیاسی عراق گفت و گو 
كرد كه این گفت و گوها موثر هم بود و نتیجه برخی از صحبت ها در سفر نخست وزیر 

عراق به تهران در تفاهماتی كه صورت گرفته تجلی پیدا خواهد كرد.
سخنگوی دولت عنوان كرد: ما موضوعات دوجانبه ای فراوانی با عراق داریم كه 
این مسائل دو جانبه به اندازه كافی پراهمیت است. پیگیری های حقوقی مربوط به 
ترور شهید سلیمانی و یاران وی، هم در سفر آقای ظریف به عراق بوده و هم دنبال 

خواهد شد.  
وی خاطرنشان كرد: در ابعاد سیاسی هم اینکه عراق در همسایگی ما دارای ثبات 
باشد برای ما اهمیت دارد و در این سفر درباره هرگونه كمک درباره داعش زدایی و 

ثبات در عراق، بحث و گفت و گو خواهیم كرد.
ربیعی در پاسخ به سوال دیگری در رابطه با روابط میان ایران و عراق و مسائل پیرامون 
ترور شهید سردار سلیمانی و نام برده شدن از برخی مسئولان عراقی در این موضوع، 
عنوان كرد: ما قطعا پیگیری حقوقی واقعه ترور و مجازات همه عاملان سردار شهید 
سلیمانی را ادامه خواهیم داد. اما اگر قرار بر نام بردن باشد چنین خبری را نمی توانم 

تایید نمی كنم و این موضوع را تا پیگیری مجازات ادامه خواهیم داد.
سخنگوی دولت افزود: از میانجی گری هر كشوری كه خیرخواهانه وارد شود 
استقبال می كنیم و معتقد هستیم منطقه عاری از ظلم و خشونت به نفع همه ماست. 
این كشورها هستند كه خودشان می توانند انتخاب كنند در منطقه پرتنش باشند یا 
نه. عالم سیاست عالمی نیست كه همیشه ثابت باشد.  ما دیدگاه خود را اعلام كردیم 
اما كشورهایی كه در شرایط تحریم جلوی قلدری آمریکا ایستادند در دراز مدت برای 
ما اولویت خواهند داشت. كشورهای منطقه هم كه تابع قلدری های ایالات متحده و 

اروپا نبودند، از سوی ایران فراموش نخواهند شد. 
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری پاسخ به سوالی درباره رسیدگی 
مرزی  مبادلات  و  معیشتی  وضعیت  بهبود  كرد:  تصریح  مرزنشینان  وضعیت  به 
مرزنشینان هر دو طرف از جمله مسائل مهم است. در منطقه پر از تنش كه ما قرار 
داریم قطعا همکاری های ما و عراق می تواند برای صلح و امنیت منطقه اثربخش واقع 

شود.
سقفی برای همکاری با همسایگان نداریم

ربیعی در پاسخ به سوالی درباره تفاهم نامه ایران و چین و اینکه آیا ایران آمادگی 
دارد چنین تفاهم نامه ای را با  كشورهایی نظیر روسیه داشته باشد، گفت: جمهوری 
اسلامی ایران آماده است با همه كشورهایی كه مصمم به توسعه روابط همه جانبه با 
ایران هستند وارد گفت و گوهایی برای ترسیم نقشه راهِ همکاری های بلندمدت بر 
اساس حسن نیت و منافع متقابل شود. روسیه هم حتماً در این چارچوب قرار دارد.

سخنگوی دولت ادامه داد: در میان كشورهای همسایه، روسیه حتما اولویت ما 
است و از جمله كشورهایی است كه برای ما دارای اهمیت است، ما هیچ سقفی 
را برای گسترش روابط با همسایگان نداریم؛ كشورهایی هم كه اراده خود را برای 
همکاری بلند مدت اعلام كردند و در مقابل زورگویی و قانون گریزی های آمریکا 

ایستادند این كشورها برای ما در اولویت هستند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری گفت: امیدواریم شاهد تعداد بیشتری 
از كشورهایی باشیم كه با اعتماد به نفس بیشتر برابر قلدری آمریکا مقاومت می كنند 
و آماده سپردن تعهدات بلندمدت برای برساختن ساختارهای نوین بین المللی 

مبتنی بر توسعه همکاری های متقابل، توسعه همکاری های منطقه ای هستند.
بودجه خودکفایی گندم حذف نشده است

ربیعی در پاسخ به سوالی درباره حذف بودجه خودكفایی گندم و نقش یکی از 
شخصیت های اصلاح طلب در این مورد، گفت: حذف بودجه خودكفایی گندم را 
تکذیب می كنم، چنین چیزی صحت ندارد؛ اینکه فردی در این موضوع نقش داشته 
باشد، تصمیمات دولت تابعی از فرد بیرون از دولت نیست و این نظریه باطلی است 

كه فردی از بیرون دولت در تصمیم گیری ها تاثیرگذار باشد.
سخنگوی دولت با بیان اینکه بودجه خودكفایی گندم روی زندگی میلیون ها 
كشاورز تاثیرگذار است، اظهارداشت: كشور در تامین گندم مورد نیاز خود در دولت 
یازدهم و دوازدهم خودكفا شده است. تولید گندم در سال 92 از 3 میلیون و 600 

هزار تن در سال های اخیر به 11 میلیون و 400 هزار تن رسیده است.  
وی تصریح كرد: سیاست دولت حمایت از كشاورزان بوده است اكنون با تعیین 

قیمت خرید گندم، رضایت را برای كشاورزان ایجاد كرده ایم.
ربیعی ادامه داد: خرید تضمینی ما امسال نسبت بهتر از سال های دیگر بوده است 
به طوری كه در هیچ سالی به اندازه امسال خرید تضمینی نداشتیم و پرداخت پول 

كشاورزان امسال بهتر از سال های قبل صورت گرفته است.
 اگر کسی سندی از تخلف دارد به قوه قضاییه ارائه کند

سخنگوی دولت یادآور شد: اساساً واردات گندم خوراكی در انحصار دولت است و 
شركت بازرگانی دولتی ایران متولی واردات گندم مورد نیاز است.

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری تصریح كرد: ما صرفاً برای ذخایر 
استراتژیک واردات داریم و برای مصرف گندم خودكفا هستیم اما تا سال 92 و 93 
و تقریباً تا نیمه های 94 هم واردات گندم آزاد بوده كه برای مصارف غیر خوراكی 
صورت گرفته است و هر شركت حقوقی نیز این امکان را داشته كه واردات انجام 
بدهد؛ شركت ها بر اساس قوانین می توانند اقدام تجاری انجام دهند مهم این است 
كه آیا شركتی تخلف كرده یا نه. اگر كسی هم سندی برای تخلف در این زمینه دارد 

می تواند سند خود را برای قوه قضاییه ارائه دهد.
سخنگوی دولت تاكید كرد: من به صراحت دخالت هر فرد خارج از دولت در اتخاذ 
تصمیمات را تکذیب می كنم؛ تصمیم گیری ها تابع سیاست هایی بوده كه در شورای 

اقتصاد و ستاد اقتصادی دولت  بحث و بررسی شده است.
بررسی دستورالعمل های بهداشتی برای برگزاری مراسم ماه محرم 

ربیعی در پاسخ به سوالی درباره تدابیر دولت برای برگزاری مراسم عزاداری ماه 
محرم در شرایط كرونا گفت: مراسم سید الشهدا و ایام محرم برای همه ما اهمیت 
دارد؛  سازمان تبلیغات اسلامی، شورای سیاست گذاری ائمه جمعه و جماعات و 
حوزه علمیه قم پیشنهادهایی فرستاده اند كه این پیشنهادها این هفته در كمیته 

اجتماعی و امنیتی ما بررسی می شود.
 وی خاطرنشان كرد: وزارت بهداشت این پیشنهادها را دریافت كرده و در حال 
از این الگوها و  تدوین دستورالعمل های بهداشتی در این زمینه است كه كدام 

روش ها با چه پروتکل های بهداشتی قابلیت برگزاری و اجرا دارد.
سخنگوی دولت ادامه داد: موضوع برگزای مراسم و نوع پروتکل های بهداشتی، این 
هفته در كمیته انتظامی و امنیتی مورد بررسی قرار می گیرد و شنبه در جلسه ستاد 
ملی كرونا ارائه خواهد شد. هنوز فرصت داریم كه ضمن رعایت دستورالعمل های 

بهداشتی عزاداری ماه محرم را با شرایط مطلوب و مناسب برگزار كنیم.
حداقل حقوق بازنشستگان به ۲ میلیون و هشتصد هزار تومان رسید

ربیعی در پاسخ به سوالی درباره همسان سازی حقوق بازنشستگان اظهار داشت: 
تامین اجتماعی  و  بازنشستگی لشکری، كشوری  سه صندوق مهم ما صندوق 
هستند. صندوق تامین اجتماعی از منابع دولت استفاده نمی كند. كار در آنجا 
دشوارتر است. ما تلاش كردیم با پرداخت 32 هزار میلیارد تومان از بدهی دولت به 
تامین اجتماعی، زمینه همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی فراهم 
شود.   سخنگوی دولت با بیان اینکه با همسان سازی حداقل حقوق بازنشستگان 
به دو میلیون و 800 هزار تومان رسید، تصریح كرد: همسان سازی در صندوق های 
لشکری و كشوری، با مسئولیت سازمان برنامه و بودجه در حال پیگیری است تا با 

تامین منابع لازم، این كار را انجام دهیم.   
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری ادامه داد: امیدواریم به نحوی عمل 
كنیم كه بازنشستگان ما مشابه طبقات خودشان 90 درصد حقوق شاغلین را دریافت 
كنند. حتما این كار در یکی، دو ماه پیش رو انجام خواهیم داد و به نحوی نهادینه 

می شود كه امر همسان سازی را در سال های آینده دنبال كنیم.  
وی ادامه داد: زندگی  مردم از جمله زیست بازنشستگان سخت شده است. قدرت 
اقتصادی نسبت به اتفاقات ناشی از كرونا و تحریم سخت شده و تلاش می كنیم با 

این همسان سازی كمی از فشارها را كمتر كنیم.
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره افزایش حق مسکن كارگران و اینکه 
آیا اراده ای در دولت برای افزایش آن وجود دارد، گفت: چرا اراده ای نباید باشد؟ 
همه ما به دنبال این موضوع هستیم؛ در كمیسیون های دولت دستور كار زیاد است 
وهر زمان كه تصویب شد، ازهمان زمان اقدام می شود. دیروز در جلسه كمیسیون 
اقتصادی مطرح بوده اما از نتیجه آن مطلع نیستم؛ امیدوارم هفته آینده در دستور 
كار دولت قرار گیرد؛ نظر وزیر تعاون كار و رفاه اجتماعی عدد مناسبی است كه حتماً 

در روز تصویب و اعلام خواهد شد. 
حادثه نطنز پیچیدگی خاص خود را دارد

ربیعی در پاسخ به سوالی درباره آتش سوزی نیروگاه نطنز و دیگر نقاط مشابه و اینکه 
آیا بررسی ها درباره این موضوع به جایی رسیده است یا خیر، گفت: درباره پارچین 
همان زمان اعلام شد كه هیچ خرابکاری صورت نگرفته و یک اتفاق طبیعی بوده 
است كه خسارت آن نیز خسارت قابل توجه نبود. حادثه نیروگاه نطنز پیچیدگی 
خاص خود را دارد و كارشناسان باید به جمع بندی قطعی برسند و سپس سازمان 

انرژی اتمی نتیجه را اعلام خواهد كرد.
دولت پیگیر موارد نقض حقوق شهروندی است

با  دادگستری  كاخ  محل  در  شریف  دانشگاه  اخیر  نشست  رابطه  در  ربیعی، 
هماهنگی وزارت اطلاعات، گفت: سخنگوی دستگاه قضا موارد را اعلام كردند 
و تا جایی كه اطلاع دارم این دو متهم، دانشجویان دانشگاه شریف بودند و طبق 
توضیحی كه داده شد، درخواست دانشجویان شریف بوده كه برای رفع ابهام با این 
افراد رو در رو شوند. بنابراین با صلاحدید مقام قضایی و با هدف آگاهی بخشی این 

اقدام صورت گرفته است. من در جریان كم و كیف آن نیستم و اطلاعاتی ندارم.
وی یادآور شد: معتقدم حقوق شهروندی شامل حال همه شهروندان از جمله 
متهمین می شود و حقوق شهروندی باید برای همه مراعات شود. اینکه در آن جلسه 
چه گذشته را اطلاع ندارم كه بتوانم در این زمینه اظهارنظری كنم اما اگر چیزی 

برخلاف حقوق شهروندی صورت گرفته باشد، دولت آن را دنبال خواهد كرد.
قیمت ارز مساله اقتصادی نیست، اجتماعی است

ربیعی در ادامه بار دیگر در خصوص قیمت ارز گفت:  افزایش قیمت ارز امروز 
فقط مسئله اقتصادی نیست بلکه اجتماعی است كه با زندگی و معیشت مردم گره 
خورده است. متاسفانه بالا رفتن قیمت ارز هم تابعی از مسایل روانی جامعه شده 
است. كالاهایی هم كه هیچ تاثیری در ارز ندارند باز متاثر از ارز روی آنها تصمیم گیری 

می شود كه این رابطه را ما باید در كشور از بین ببریم. 
سخنگوی دولت، موضوع ارز را مهم توصیف كرد و یادآور شد: قبلا كاهش تعاملات 
ارزی، دست یابی به ارز، فشار تحریم و فشارهای بین المللی مبادلات ارزی ما را 
كنترل می كردند. راجع به كره جنوبی هم صحبت كردم  كه تاثیر منفی را بر افکار 
عمومی جامعه دارد توضیح دادم و در كنار آن كرونا هم به آن اضافه شد كه رشد 

اقتصادی دنیا را با مشکل روبرو كرد و بیکاری زیادی به همراه داشت.
ربیعی افزود: ما دو بحث داریم یکی تقاضای ارز بود كه برخی از این تقاضاها كاملا 
كنترل شد و یکی از كارها نگاه سودجویانه برخی به مساله ارز بود كه نمی آوردند 
بدهند. 27 میلیارد دلار عدد كمی نبود در این شرایط امروز ما و مساله دیگر هم مردم 
می خواستند حفظ دارایی كنند كه این هم فشار آورد به دولت. ما تقاضاها را محدود 
كردیم. وارداتی كه صورت می گرفت بشدت محدود كردیم. حدودا 8 میلیارد دلار 
گفتند قاچاق می آید. به برخی افراد مرزی سهمیه می دادیم كه تبدیل می شد به 
قاچاق و به وزیر كشور از سوی رئیس جمهور دستور داده شد موضوع بررسی شود. 
سیاست هایی را هم دنبال كردیم. برگشت صادرات و ارزهای حاصل از آن هم در این 
چند روز گذشته خوب صورت گرفت. سخنگوی دولت ادامه داد: تقریبا از چهل 
میلیارد دلاری كه هدف گذاری كردیم اگر به سی و خرده ای از آن هم دسترسی پیدا 
كنیم كه خواهیم كرد برای ما مغتنم است. ولی  چهل میلیارد دلار را قطعا در حال 
دنبال كردن هستیم كه بتوانیم به دست بیاوریم. آقای زنگنه هم هر روز بهتر از روز قبل 
در حال پیگیری صادرات نفت هستند. قطعا بازار ارز از این وضعیت خارج خواهد 
شد. ربیعی یادآور شد: من از شما رسانه ها می خواهم كه كمک كنید. تیترهایی كه 
به سوی ارز 40 هزارتومانی است نزنید. چرا كه نه تنها مشکلی از جامعه حل نمی كند 
بلکه به نوعی انتظار افزایش قیمت را بالا می برد و هركس هرچیزی كه دستش است 
بخواهد این را ارزش دارایی آن را حفظ كند. این نوعی مسوولیت رسانه ای امروز 
نیست در قبال كسانی كه می خواهند سودجویی كنند. همانطور كه گفتم در فضای 

مجازی قیمت تعیین كنند در حالی كه در ته صرافی چنین چیزی فروش نمی رود.

سخنگوی دولت: 

راهبرد اساسی سیاست خارجی ایران توسعه روابط با همسایگان است

یک كارشناس مسائل منطقه با اشاره به روابط مهم ایران و عراق در تمامی زمینه ها 
گفت: هدف ایران میانجی گری عراق نیست عراق باید مقتدر، مستقل و با ثبات 

باشد. 
صباح زنگنه در گفت وگو با ایسنا در ارزیابی خود از سفر ظریف به بغداد گفت: روابط 
جمهوری اسلامی ایران با عراق دارای ابعاد تاریخی،  فرهنگی،  اجتماعی و سیاسی 
است كه آثار متنوعی دارد، در واقع بعد از سقوط صدام زمینه ای فراهم شد تا روابط به 

نحو بهتری تنظیم و مدیریت شود.
وی تصریح كرد: جامعه عراق شامل احزاب مختلف، مرجعیت، پارلمان و ساختار 
سیاسی است كه پارلمان عملا در راس امور قرار دارد و نخست وزیر و رییس جمهور را 
تعیین و معرفی می كند لذا در مجموعه این مولفه های ساختار سیاسی و اجتماعی 

ایران جایگاه مهم و تاثیر گذاری در عراق دارد.
این كارشناس مسائل منطقه افزود: عراق به این همسایگی علاقه مند است تا 
روابط به شکل حساب شده و جامع تری توسعه پیدا كند كه شامل ابعاد دانشگاهی، 
اجتماعی، سیاسی و نظامی هم باشد. نظامی از این نظر كه عراق با تهدیدات بزرگی 
رو به رو است گرچه از تشکیل دولت داعش جلوگیری كرد آن هم با همه زمینه هایی 
كه مردم عراق داشتند، فتوای مرجعیت و كمک ایران، از آن مرحله عبور كرده اما 
هنوز گروه های تکفیری وجود دارند. از طرفی پارلمان عراق خواستار خروج نیروهای 
آمریکایی شده اگر بناست عراق  با تروریسم مبارزه كند می تواند با مردم عراق این 

كار را انجام دهد.
زنگنه خاطرنشان كرد: حضور نیروهای ائتلاف خارجی تهدیدی برای امنیت عراق 

و كشورهای همسایه خواهد بود، نیاز است مصوبه پارلمان مورد بحث و بررسی قرار 
گیرد. 

وی درباره این كه گفته شده عراق می خواهد نقش میانجی میان ایران و عربستان 
را داشته باشد، گفت:  عراق قصد دارد میانجی گری كند، اما  هدف ایران در خواست 
میانجی گری نیست، مقتدرتر و مستقل شدن عراق و با ثبات شدن آن است اگر این 
شرایط فراهم شود عراق در امنیت منطقه ای می تواند نقش ایفا كند نه این كه صرفا 

واسطه و میانجی باشد.
این كارشناس مسائل خاورمیانه تصریح كرد: با توجه به این كه پادشاه عربستان در 
بیمارستان بستری شده است سفر الکاظمی به تعویق می افتد اما نباید این رفت و 
آمد را به این سفر موكول كرد. عراق می خواهد میانجی باشد اما شأن عراق بالاتر از 

میانجی گری است.
وی در ادامه اظهار كرد: از طرف دیگر به لحاظ اقتصادی با توجه به مرز طولانی 
دو كشور و تراكم جمعیتی در  دو طرف این مرز طبعا تجارت مرزی و فراتر از مرزها 
در سطح گسترده ای انجام می شود و نیاز به مدیریت و نظم بخشی بیشتری دارد در 
حال حاضر در زمان هایی مرزهای بین دو كشور به دلایلی بسته می شود این مساله 

نیاز به همکاری و راهکارهایی دارد.
زنگنه با اشاره  به سد سازی تركیه اظهار كرد: این سد ساختن ورود آب به دجله و 
فرات را با مشکلات مواجه می كند، تاثیر كاهش آب دجله و فرات هم بر عراق است 
هم  بر جنوب كشورمان . این موضوع احتیاج به همکاری دو جانبه  ایران عراق و 

همچنین تركیه دارد و باید فکری برای آن كرد.

یک کارشناس مسایل منطقه:
شأن عراق برای ایران، بالاتر از میانجی گری است



واکنش وزارت اطلاعات به تذکر نماینده مجلس
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات در بیانیه ای درباره تذكر نماینده لامرد و مهر در مجلس 
شورای اسلامی به وزیر اطلاعات توضیحاتی ارائه كرد.متن این بیانیه به شرح زیر است:» اگر چه این 
وزارتخانه، تذكر به وزرا از جمله وزیر اطلاعات را حق نمایندگان محترم دانسته و پاسخگویی و رفع ابهام بر 
این اساس را وظیفه خود می داند، لکن با توجه به انتشار متن تذكر نماینده فوق الذكر در فضای مجازی- 
قبل از وصول رسمی آن به این وزارتخانه- بدین وسیله اعلام می دارد: مطالب منتسب مبنی بر فشار آوردن 
و اصرار بر انتصاب افراد خاص در مناصب اداری دو شهرستان لامرد و مهر، مقرون به صحت نبوده و ضمن 
تاكید بر استقلال وزارت اطلاعات از جریانات سیاسی و جناحی و افتخار به قانون گرایی و تبعیت محض 
از فرمایشات مقام معظم رهبری)حفظه الله( مطالب موصوف قویاً تکذیب می گردد.بدیهی است این 
وزارتخانه ضمن پاسخگویی رسمی به تذكر فوق الذكر حق خود را برای پیگیری حقوقی محفوظ می داند.«

آخرین وضعیت مبتلایان به کرونا در قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به روند افزایشی ابتلا به ویروس كووید 19، گفت: 55 بیمار 
مشکوک به كرونا در شبانه روز گذشته در اورژانس مراكز درمانی پذیرش شده اند.دكتر محمدرضا قدیر 
اظهارداشت: در شبانه روز گذشته 55 نفر با تشخیص احتمالی و مشکوک به كرونا در اورژانس مراكز 
درمانی قم پذیرش شده اند كه از این تعداد 40 نفر در بخش های بیمارستانی بستری شده و تحت درمان 
قرار گرفته اند.وی افزود: در این مدت 38 نفر از افرادی كه در روزهای گذشته در بیمارستان های قم 
بستری بوده اند پس از بهبودی نسبی ترخیص شده اند.دكتر قدیر خاطرنشان كرد: در حال حاضر حدود 

252 نفر بستری مشکوک به كرونا در بیمارستان ها هستند كه حال 51 نفر آن ها وخیم است.

گزینه های نهایی ریاست و دادستانی دیوان محاسبات 
نایب رییس كمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی از انتخاب گزینه های نهایی ریاست و 
دادستانی دیوان محاسبات در جلسه این كمیسیون خبر داد.محمدخدابخشی، اظهار كرد: در جلسه 
عصر روزسه شنبه كمیسیون برنامه و بودجه بذرپاش و فروزنده به عنوان گزینه های ریاست دیوان محاسبات 
برای معرفی به صحن انتخاب شدند.وی افزود: با رای اعضای كمیسیون برنامه و بودجه، اسداللهی و كامیار 
نیز به عنوان گزینه های دادستانی دیوان محاسبات به صحن علنی معرفی شدند.به گفته نماینده مردم 
الیگودرز در مجلس نمایندگان در صحن علنی از بین گزینه های پیشنهادی كمیسیون برنامه و بودجه، یک 

نفر را به عنوان رییس و یک نفر را به عنوان دادستان دیوان محاسبات انتخاب خواهند كرد.

زنگنه: به هیچ کشور خارجی علاقه ویژه ندارم! 
وزیر نفت افزایش برداشت از میدان های مشترک با همسایگان و حفظ منافع كشور در قرارداد ها را اولویت 
وزارت نفت دانست و نوشت: تا آخر بر سر منافع ملی و حق مردم ایستادگی می كنم.بیژن زنگنه در تازه ترین 
پست خود در توئیتر پس از امضای قرارداد تکمیل توسعه میدان مشترک آزادگان جنوبی نوشت: »افزایش 
برداشت از میادین مشترک با همسایگان و حفظ منافع كشور در قرارداد ها اولویت وزارت نفت بوده و 
ظرفیت تولید ما از میادین  غرب كارون در 7 سال گذشته از 70 به 400 هزار بشکه در روز رسید. تا آخر بر 
سر منافع ملی و حق مردم ایستادگی می كنم. به هیچ كشور خارجی هم علاقه ویژه ای ندارم.«اشاره زنگنه 
به علاقه مند نبودن به كشور های دیگر پاسخ غیرمستقیم وی به منتقدانش است كه معتقدند وزارت نفت 

برای اجرای پروژه ها به پیمانکاران ایرانی اعتماد ندارد.

داماد نعمت زاده متواری شد 
علی اشرف ریاحی، داماد نعمت زاده وزیر صنعت دولت یازدهم و از متهمان فساد 6.6 میلیارد یورویی 
پتروشیمی، متواری شده است.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، علی اشرف ریاحی متهم به معاونت در 
اخلال كلان در نظام اقتصادی و تحصیل مال از طریق نامشروع است.گفته می شود وی همسرش زینب 
نعمت زاده را به همراه فرزندش روانه یک كشور خارجی كرده و خودش به دلیل ممنوع الخروجی در داخل 
كشور متواری شده است.متهمان پرونده فساد پتروشیمی، مبلغ 6 میلیارد و 656 میلیون یورو ارز حاصل 

از فروش محصولات پتروشیمی را به علاوه پورسانت هایی به جیب زده اند.

کنکور سراسری  در زمان مقرر برگزار می شود
نایب رییس كمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت: كنکور سراسری آخر مرداد ماه 
)30 و 31( و با رعایت پروتکل های بهداشتی سخت گیرانه برگزار می شود. محمد وحیدی اظهار داشت: 
كنکور سراسری با رعایت پروتکل های بهداشتی سخت گیرانه در زمان مقرر برگزار می شود.وی افزود: 
پیرو صحبت های با دكتر نمکی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وی تاكید كرد كه كنکور با رعایت 

پروتکل های بهداشتی سخت گیرانه برگزار می شود.

دستگیری جاعل مهر و اسناد دفتر رهبری
جاعل مهر و اسناد رسمی دفتر مقام معظم رهبری دستگیر شد. به گزارش ایسنا، سربازان گمنام امام 
زمان )عج( در عملیاتی موفقیت آمیز جاعل مهر و اسناد رسمی دفتر مقام معظم رهبری را در شمال 

سیستان و بلوچستان شناسایی و دستگیر كردند.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم :

نخستین جشنواره رسانه ای  شهرما 
در قم برگزار می شود

مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برگزاری نخستین جشنواره 
رسانه ای " شهرما" در قم خبر داد.

مهدی كلانترزاده صبح دیروز در نشست خبری و اعلام فراخوان عمومی 
نخستین جشنواره رسانه ای ” شهر ما”  كه در سالن اجتماعات رضوان شهرداری 
قم برگزار شد، با اشاره به اهمیت توجه به مسائل رسانه ای در توسعه شهر، اظهار 
داشت: این خدمت نوین با پشتوانه مجموعه سیاست گذاری، شورای اسلامی 

شهر قم و با نگاهی علمی و عالمانه برگزار می شود.
مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم به چشم انداز 1414 شهر 
قم اشاره كرد و افزود: هر چه امروز در شهر شاهد اجرای آن هستیم در این 
چشم انداز دیده شده و انعکاس آن توسط اصحاب رسانه نیز نیازمند نگاهی 
علمی و كارشناسانه بوده و در چشم انداز نیز به این نوع نگاه رسانه ای توجه شده 
است. كلانترزاده با مرور فرازهایی از چشم انداز 1414 شهر قم، تصریح كرد: 
برای رسیدن به هدف های مشخص شده در چشم انداز نیازمند تبادل اطلاعات 

و نگاهی نو و همچنین نگاهی آسیب شناسانه در این حوزه هستیم.
وی برگزاری این جشنواره را آغاز یک حركت نو در اقدامات رسانه ای شهر 
قم خواند و گفت: نیازمند انعکاسی جامع از شهر قم هستیم و امروز تصویری 
حقیقی و فراگیر از شهر قم وجود نداشته و باید به كمک هم این تصویر را 

هوشمندانه و عالمانه در كشور و جهان تغییر دهیم.
مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم آموزش شهروندانی هوشمند 
و مطالبه گر را در آستانه قرن جدید یکی از دغدغه های شهرداری قم دانست و 
خاطرنشان كرد: متأسفانه مطالبه مردمی هوشمندانه نبوده و نیازمند مشاركت 
مردم با اطلاعات كافی و دقیق هستیم تا بتوانیم توسعه و مدیریت شهری را 
در همه حوزه ها شاهد باشیم. كلانترزاده وظایف مدیریت شهری را در حوزه 
اختیارات مردم عنوان و بیان كرد: به علت مشکلات عدم مدیریت واحد نیازمند 
حضور پررنگ مردم برای برداشتن موانع توسعه بوده و باید مردم حضوری مستمر 
داشته باشند و این مشاركت نیازمند آموزش و فعالیت رسانه های تخصصی در 

حوزه شهری هستیم.
وی فضای مجازی را فرصتی برای هدایت و روشنگری مردم خواند و جشنواره 
را یک گام مؤثر در این هدف ترسیم كرد و یادآور شد: جشنواره نیازمند بازوانی 
است كه رسانه، شهر به عنوان موجود زنده و مدیران و شهروندان بازوان این 

جشنواره هستند.
تشریح بخش های جشنواره شهرما

مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم بخش های جشنواره را تشریح 
كرد و گفت: پنج كارگروه برای پوشش كامل آثار رسانه تشکیل شده و در دو بخش 
اصلی آثار ارسال شده مورد ارزیابی قرار می گیرد و هر بخش دارای بخش های 
متنوعی است. كلانترزاده از همه مردم شهر برای حضور در بخش عمومی دعوت 
و ابراز كرد: در بخش نخست تخصصی و در بخش دوم رقابت عمومی بوده و آثار 
علمی و پایان نامه ها و مقالات علمی نیز می توانند در این جشنواره شركت كنند. 
وی 13 موضوع اصلی و با موضوعات فرعی 43 موضوع از بخش های جشنواره 
را اعلام كرد و گفت: تولیدات در بخش متن محور، تولیدات تصویری، تولیدات 
دیداری و شنیداری، تولیدات علمی و رسانه های شهروندی در فضای مجازی 

در این 43 موضوع موردبررسی قرار می گیرد.
مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم داوری جشنواره را در سه 
و  ویژه، تخصصی  داد: داوری جشنواره در سه بخش  ادامه  و  بخش خواند 
عمومی انجام شده و موضوعات عمومی شامل مفاهیم ارزشی در حوزه مدیریت 
شهری، شهر و سبک زندگی شهروندان، جهانشهر و موضوعات ویژه نیز روز قم، 

زوایای خاموش مدیریت شهری در افکار عمومی و كرونا در شهر است.
كلانترزاده توجه به موضوعات تخصصی را یکی از بخش های مهم در جهت 
تربیت شهروندان هوشمند و مطالبه گر دانست و بیان كرد: موضوعات بخش 
برنامه  شهر،  كالبد  و  هویت  شهر،  اسلامی  مدیریت  و  حکمرانی  تخصصی 
محوری در راستای ارتقاء كیفیت زندگی، عمران و آبادی، ترافیک و حمل ونقل، 
محیط زیست شهری و شهر هوشمند است. وی ادامه داد: مهلت ارسال آثار از 
1 مرداد و تا 31 شهریور بوده و علاقه مندان می توانند از طریق درگاه اینترنتی 

جشنواره رسانه به نشانی WWW.Qom.ir/mfs آثار را ارسال كنند.
مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با بیان اینکه در این جشنواره 
جایزه ویژه هیئت داوران به آثار برگزیده اهدا می شود، یادآور شد: در بخش 
موضوعات تخصصی 50 میلیون ریال، موضوعات ویژه 30 میلیون ریال و به 
نفرات اول 20 میلیون ریال، نفر دوم 15 میلیون ریال و نفر سوم 10 میلیون ریال 

در هر بخش جوایز اهدا می شود.

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

دیوار نگاره های سطح شهر قم 
افزایش می یابد

معاون خدمات شهری شهرداری قم از افزایش دیوار نگاره ها برای افزایش 
نشاط اجتماعی و آرامش روحی و روانی شهروندان در سطح شهر خبر داد.

سید امیر سامع در خصوص اقدامات شهرداری قم پیرامون زیباسازی شهری، 
اظهار داشت: زیباسازی شهر، مقوله بسیار وسیع است و سبب جذابیت در 
محیط شهر و مطلوبیت زندگی و افزایش كیفیت و رونق كسب وكار شهری و 

آرامش روحی و روانی شهروندان می شود.
معاون خدمات شهری شهرداری قم افزود: گرافیک شهری، دیوارنگاره ها، 
نقش برجسته ها، نورپردازی، تبلیغات شهری، المان ها و مبلمان شهری هر یک 

می تواند جنبه زیباسازی شهری داشته باشد.
سامع با بیان اینکه پروژه های خوبی شامل نورپردازی در سطح شهر و روی 
پل های قم از جمله 9 دی كه ازنظر وسعت و حجم بی نظیر بوده اجراشده است، 
ابراز كرد: خانه های تاریخی و درختان در جهت نورپردازی و نگاره ها در دیوار 
مدارس و زیرگذرها و معابر شهری ویژه بزرگداشت مسائل انقلابی و فرهنگی و 
بزرگداشت شهدا و المان های تاریخی در دیوار نگاه موردتوجه قرار گرفته و در 
هر كجا ازنظر منظر شهری دارای مشکلاتی هستیم به سمت طراحی دیوار نگار 
می رویم. وی خاطرنشان كرد: المان های خوبی با موضوع نماز، وداع مادر شهید 
و انتظار، بهار علوی، دفاع مقدس، گرامیداشت امام رضا)ع(، آیت الله بروجردی 
و تمثال حضرت امام)ره( و آیت الله حائری یزدی در قم نصب شده و مبلمان 

شهری نیز موردتوجه است.

سرپرست شهرداری منطقه شش قم خبرداد:

اصلاح انهار دفع و هدایت آب های 
سطحی بلوار بعثت

و  انهار  آبگرفتگی برخی  به  با اشاره  سرپرست شهرداری منطقه شش قم 
كانال ها در زمان بارش نزولات آسمانی از عملیات اصلاح انهار و كانال دفع و 

هدایت آب های سطحی بلوار بعثت خبر داد.
سید رضا حسینی با بیان اینکه در هنگام بارندگی مشکلات بسیاری را در 
انهار بلوار  سطح شهر پدید می آورد، تاكید كرد: پروژه اصلاح و ساماندهی 
بعثت با هدف كاهش دبی ورودی به میدان فاطمیه و جلوگیری از سرریز آب در 

محدوده ابتدای بلوار سوم خرداد در حال انجام است.
سرپرست شهرداری منطقه شش قم افزود: این پروژه در راستای هدایت 
آبهای سطحی و ایمن سازی مسیر تردد اجرا و در همین راستا نیز بازسازی و 
بهسازی جداول بلوار به طول 850 متر و با اعتباری بالغ بر 15 میلیارد ریال در 
حال تکمیل می باشد. حسینی بیان كرد: تامین امنیت شهروندان هنگام عبور 
و مرور و ساماندهی وضعیت معابر یکی از مهمترین وظایف شهرداریها محسوب 
می شود، به همین منظور عملیات بهسازی، روكش و تثبیت بستر آسفالت این 
محدوده پس از تکمیل جدولگذاری اجرایی می گردد و در همین راستا پروژه 
اجرای كانال لوله ای دفع آب های سطحی انتهای بلوار بعثت به سمت كمربندی 

امام علی )ع( در دستور كار می باشد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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شکیبایی را بالشِ ]اطمینان بخش[ خود ساز، 
و فقر را در آغوش گیر، و شهوت ها را دور 

انداز، و با هوای نفس مخالفت کن.

چهار شنبه -یکم تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5080

گزیده تحف العقول، ص ۶۳

طرح:علیرضا پاکدل

این روزها هوای بچه ها رو بیشتر داشته باشیم! 

از  یکی  فعلی  شرایط  در  گفت:  قم  استاندار 
و  برندسازی  است  مطرح  كه  مهمی  موضوع های 
هویت بخشی به شهرها در حوزه صنایع دستی است 
كه انتخاب قم به عنوان شهر ملی انگشتر می تواند به 

این برندسازی كمک كند. 
بهرام سرمست در چهارمین جلسه شورای راهبردی 
انتخاب شهرها و روستاهای ملی صنایع دستی افزود: 
در استان قم تمام عوامل لازم برای نقش آفرینی در 
هویت بخشی و برندسازی وجود دارد، معادنی كه در 

استان وجود دارد یک ظرفیت بسیار ارزشمند است.
وی گفت: ضمن این كه وجود هنرمندان صاحب 
عوامل  خوب،  بسیار  مصرف  بازار  و  قم  در  دانش 
دیگری است كه می تواند به برندسازی و هویت بخشی 
صنایع دستی به خصوص هنر انگشترسازی كمک 
كند. سرمست ادامه داد: انگشتر می تواند به عنوان 
یکی از اقلام مهم در بسته سوغات زائر در شهر قم 
قلمداد شود، با توجه به این كه این بسته در دست 
تدوین است، حتما باید انگشتر در این بسته سوغات 

دیده شود.
وی اضافه كرد: در استان قم یک منطقه گردشگری 
بسیار وسیع داریم كه به منظور حمایت از هنرمندان 
نمونه  منطقه  این  از  بخشی  در  قم  صنایع دستی 
محصولات  برای  فروش  بازار  می توان  گردشگری 

هنرمندان صنایع دستی تدارک دید.
فرهنگی،  میراث  وزارت  صنایع دستی  معاون 
گردشگری و صنایع دستی نیز در این نشست گفت: 
طرحی را با عنوان ایجاد شورای عالی گوهرسنگ ها 
در دست تدوین داریم كه به زودی به پایان می رسد. 
حوزه  در  به خصوص  مشخص  سند  یک  سند  این 

است،  نیمه قیمتی  و  قیمتی  سنگ های  اشتغال 
موضوع انگشتر كه خاستگاه آن در شهر قم است از 

اهمیت بالایی برخوردار است.
پویا محمودیان ادامه داد: یکی از موضوع هایی كه 
بعد از ثبت ملی باید به آن توجه كرد، طراحی و نصب 
المان های مرتبط با هنر انگشترسازی در شهر قم 
است. ضمن این كه تبلیغات و اطلاع رسانی از طریق 
صداوسیما و نیز تولید بروشور و تهیه كلیپ و غیره باید 

مورد توجه قرار گیرد.
وی گفت: یکی از موضوع های مهم دیگری كه در 
قم باید موردتوجه قرار گیرد، ایجاد یک گالری زیبا 
برای معرفی و نیز فروش محصولات صنایع دستی 

ازجمله انگشتر است.
و  گردشگری  میراث،  مدیركل  یزدانی  حمید 

صنایع دستی قم نیز در این نشست بیان كرد: در 
صورت انتخاب قم به عنوان شهر ملی انگشتر می توان 
زمینه ثبت جهانی این شهر را نیز در این هنرصنعت 
فراهم كرد كه به طور حتم این مهم می تواند به ایجاد 

اشتغال و درآمدزایی در این استان كمک كند.
وی افزود: بر اساس قول مساعد مسئولان استانی، 
یک  احداث  برای  مناسبی  زمین  است  شده  قرار 
زمینه  تا  دهند  اختصاص  اداره كل  این  به  بازارچه 
از  و  فراهم  صنایع دستی  حوزه  مشاغل  تجمیع 

پراكندگی این مشاغل در استان جلوگیری شود.
یزدانی در ادامه تصریح كرد: ایجاد بازاری جامع در 
حوزه صنایع دستی قم می تواند به رونق هرچه بیشتر 
صنایع دستی در این استان كمک كند.در استان قم 
حدود 800 كارگاه تولید زیورآلات سنتی فعال است.

استاندارقم:

 قم، شهر ملی انگشتر می شود

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد:
استقرار 3 درصد واحدهای صنعتی و معدنی کشور در قم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: هم اكنون دو هزار و 231 واحد صنعتی و 
صنایع معدنی در استان داریم، سه درصد واحدهای صنعتی و صنایع معدنی كشور در استان قم مستقر 

هستند. 
محمود سیجانی با اشاره به وضعیت طرح های در دست اجرای صنعتی و صنایع معدنی در استان 
قم اظهار كرد: هم اكنون در مجموع 606 طرح در دست اجرای صنعتی و صنایع معدنی در استان 
وجود دارد كه حجم سرمایه گذاری برای این طرح ها 10 هزار و 128 میلیارد تومان است و اشتغال زایی 

طرح ها 20 هزار و 187 نفر است.
وی ادامه داد: مهم ترین طرح های در دست اجرای صنعتی و صنایع معدنی در استان قم در زمینه 
تولید محصولات فولادی و آهنی، انواع محصولات پلاستیکی، انواع لوله و پوشش لوله، كاغذ از كربنات 
كلسیم، پنل خورشیدی چند كریستالی، تولید مصنوعی، انواع شمش فولادی، انیدرید فتالیک، 

فرآورده های لبنی، دی اكتیل فتالات و لوازم بهداشتی و سلولزی است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: تعداد طرح های صنعتی و صنایع معدنی 
در استان با پیشرفت فیزیکی بالای 60 درصد 358 طرح است، برای این طرح ها هزار و 329  میلیارد 
تومان سرمایه گذاری صورت گرفته است و نیاز به هزار و 450 میلیارد تومان سرمایه گذاری برای تکمیل 

طرح ها است، طرح هایی كه اشتغال زایی آن ها 9 هزار و 442 نفر است.
سیجانی با اشاره به وضعیت واحدهای صنعتی و صنایع معدنی موجود در استان قم اظهار كرد: هم 
اكنون دو هزار و 231 واحد صنعتی و صنایع معدنی در استان داریم، در حالی كه این رقم در كشور 
72 هزار و 144 واحد است و سه درصد واحدهای صنعتی و صنایع معدنی كشور در استان قم مستقر 
هستند. وی خاطرنشان كرد: حجم سرمایه گذاری در واحدهای صنعتی و صنایع معدنی موجود در 
استان قم پنج هزار و 130 میلیارد تومان است كه این رقم در كشور 490 هزار و 236 میلیارد تومان 
است و 1.1 درصد سرمایه گذاری ها در واحدهای صنعتی و صنایع معدنی موجود در كشور در استان 

قم صورت گرفته است.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

خانه  تاریخی عربشاهی در کهک مرمت می شود
مدیركل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی  استان قم از مرمت خانه تاریخی دكتر علی محمد 

عرب شاهی واقع در شهر كهک خبر داد.
حمید یزدانی با اعلام این خبر گفت: »برای مرمت و احیای این اثر تاریخی حدود یک میلیارد ریال 
از محل اعتبارت استانی هزینه خواهد شد.« او افزود: »مرمت خانه عربشاهی شامل آواربرداری، 
مدیركل  است.«  بام  سنتی  عایق كاری  و  كاه گِل  اندود  پوشش ها،  و  پایه ها  مرمت  سبک سازی، 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم عنوان كرد: »خانه دكتر علی محمد عربشاهی مربوط 
به اواخر دوره قاجار است كه در سال 1384 به شماره ثبت 14781 در فهرست آثار ملی ایران به ثبت 
رسیده است.« او گفت: »مصالح به كار رفته در این خانه، آجر و خشت بوده و برای زیرسازی ها از سنگ 
استفاده شده است. نماهای داخلی و خارجی از كاه گِل و نمای اصلی بنا، كاملًا قرینه و دارای یک ایوان 

مركزی است. این اثر متروكه بوده كه همین امر مرمت بنا در دستور كار قرار گرفت.«
 

فرماندار قم:

کارگاه های ساماندهی کارگران راه اندازی می شود
فرماندار قم گفت: كارگاه های ساماندهی كارگران طی هفته آینده به صورت آزمایشی در قم راه 

اندازی می شود. 
مرتضی حیدری ساماندهی و رفع مشکل های كارگران روزمزد در یافتن كار را هدف از ایجاد این 
كارگاه ها دانست و افزود: سه فضای موقت در ساماندهی كارگران روزمزد و ساختمانی آماده شده كه 
در صورت همراهی شورای اسلامی شهر و شهرداری در واگذاری زمین محل دائمی به این منظور راه 
اندازی می شود. فرماندار قم ساماندهی فضایی برای استقرار كارگران را امری مناسب ارزیابی كرد و 
افزود: با ایجاد فضاهای مناسب، رابطه میان بین كارگر و كارفرما به خوبی برقرار شده و از تجمع كارگران 

روزمزد در سایر بخش ها جلوگیری می شود.
حیدری بیان كرد: مقرر شده كه واحد كاریابی تحت سیاست های كلان استان قرار بگیرد و كارگران 
با فرایندی منسجم ساماندهی شوند و شاهد تجمع حضور كارگران در میدان های مختلف قم نباشیم.

23 هزار كارگر ساختمانی در قم  مشغول فعالیت هستند.

معاون مطبوعات و تبلیغات اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، با بیان اینکه 
رسانه های دارای مجوز این استان در دولت تدبیر و امید 2.5 برابر رشد داشته 
است، گفت: این استان با داشتن  385 رسانه چاپی و برخط دارای مجوز، كمی 

بیش از سه درصد تمام رسانه های دارای مجوز كشور را در اختیار دارد. 
محمدجواد محرابی با بیان اینکه از این تعداد 284  رسانه چاپی و 101 رسانه 
برخط است، افزود: آمار رسانه های دارای مجوز استان از هفت مطبوعات تا سال 
1370 به 25 مطبوعات تا پایان سال 1379 افزایش یافت ضمن اینکه تا پایان 
سال 1390 با گسترش مراكز رسانه ای، علمی، تخصصی، فرهنگی و آموزشی 
در این استان تعداد رسانه های دارای مجوز قم به 75 رسانه رسید. وی ادامه داد: 

پس از پیروزی انقلاب به ویژه در سال های اخیر رسانه های استان رشد كمی 
و كیفی چشمگیری داشته اند. وی ، سابقه مطبوعات قم را حدود یکصد سال 
عنوان كرد و گفت: برخی مطبوعات فعلی استان مانند نشریه مکتب اسلام 
بیش از 55 سال سابقه انتشار دارد. محرابی ادامه داد: هم اكنون 6 روزنامه، 
16 هفته نامه، 4 دوهفته نامه، 19 ماهنامه، 8 دوماهنامه، 90 فصلنامه، 138 
دوفصلنامه، 3 سالنامه از استان دارای مجوز فعالیت می باشند. وی با بیان اینکه 
3 خبرگزاری و 62 پایگاه خبری از قم مجوز فعالیت گرفته اند گفت: از 34 مجوز 
فعالیت خبرگزاری دركشور، دفتر مركزی 3 خبرگزاری درقم است ضمن اینکه 

20 خبرگزاری و 25 روزنامه سراسری نیز در قم دارای دفتر نمایندگی هستند.

معاون اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اعلام کرد:

رشد ۲.۵ برابری رسانه های دارای مجوز در قم 

 مدیركل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: وظیفه ای 
كه بعد از فرمایشات رهبر معظم انقلاب بر عهده داریم، 

تحقق سند عفاف و حجاب در قم است.
حجت الاسلام والمسلمین رضا عزت زمانی با اشاره 
و  عفاف  مسئله  جامعه  عمومی  صحنه   در  اینکه  به 
گفت:  است  اجتماعی  فرهنگی  مسئله  یک  حجاب 
دختران  هویت  و  شخصیت  به  توجه  و  معرفتی  رشد 
با  مواجهه  و  مبارزه  در  مسئله  اصلی ترین  ما،  زنان  و 
معضلات فرهنگی است و نباید با توجه به برنامه ریزی 
انحراف  ایجاد  برای  دشمن  فراوان  هزینه های  و  ها 
در جامعه ما بی تفاوت باشیم. وی در ادامه به توطئه 
اسلامی  جامعه  در  زنان  و  دختران  علیه  بر  دشمنان 
اشاره كرد و افزود: در مسئله عفاف و حجاب با توجه به 
نقشه هایی كه دشمنان ما برای جامعه ما می كشند با 
آسیب هایی روبرو هستیم و آنها بارها اعتراف كردند كه 

ما باید زمینه ی فساد دختران و مادران را فراهم كنیم 
تا بر تفکرات و اعتقاد آنها غلبه كنیم. مدیركل تبلیغات 
اسلامی استان لزوم آموزش صحیح در سنین ابتدایی 
به دختران را بسیار مهم ارزیابی كرد و گفت: نقشه های 
دشمن جایی می تواند اثر كند كه در آن زخمی وجود 
داشته باشد و شاید اساسی ترین زخمی كه ما با آن روبرو 
هستیم عدم آموزش صحیح و رشد و تربیت صحیح 
برای دختران نوجوان و جوان ما است.  وی ادامه داد: 
وظیفه ای كه بعد از فرمایشات رهبر معظم انقلاب بر روی 
دوش همه ما هست، تحقق سند عفاف و حجاب در قم 
است و مهم ترین نهادهایی كه باید در آن نقش آفرینی 
كنند نهادهای فرهنگی هستند و دغدغه های آنها هم 
استان  اسلامی  تبلیغات  مدیركل  است.  نگاه  همین 
درباره عملکرد سازمان تبلیغات اسلامی قم گفت: در 
بحث تحقق سند عفاف و حجاب آنچنان كه باید اقدامی 

صورت نگرفته اما تمام تلاشمان را بکار بستیم تا تمام 
مساجدی كه در نقاط حساس و كلیدی و پرآسیب عفاف 
و حجاب هستند در آنها حلقه های امر به معروف و نهی 

از منکر و حلقه های آموزشی و معرفتی را فعال كنیم.
با  اسلامی  تبلیغات  سازمان  توافق  از  زمانی  عزت 
سعی  گفت:  و  داد  خبر  حوزوی  فرهنگی  موسسات 
برآن داریم تا با استفاده از مبلغین خواهر حوزه علمیه 
خواهران و جامعه الزهرا حول محور مساجد، كانون های 
فرهنگی و هیئات به قدر توانایی قدم هایی را در زمینه 
عفاف و حجاب برداریم. وی  یادآور شد: در تقویم پیش 
روی ما بسته ای از محتوا و آموزش حول محور مسجد 
فعالیت های  نمایشگاه،  از  حجاب  و  عفاف  پیرامون 
و  پدران  روابط  تقویت  مادرانه،  و  دخترانه  اجتماعی 
دختران و مسائل دیگری كه به تقویت عفاف و حجاب 

می انجامد را طراحی كرده ایم.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:
تحقق سند عفاف و حجاب اولویت دستگاه های فرهنگی باشد

معاون سیاسی امنیتی استاندارقم گفت: برای تامین امنیت پایدار مشاركت 
مردم ضروری است و خوشبختانه شاهد چنین مشاركتی در كل كشور هستیم، 

قم باید در بهره مندی از این ظرفیت ارزشمند، الگو و سرآمد باشد.
بیژن سلیمان پور ظهر دیروز در جلسه مجمع خیرین امنیت ساز استان كه 
با حضور جمعی از خیرین و در محل تالار كرامت استانداری برگزار شد، با 
قدردانی از مشاركت و همراهی خیرین استان در عرصه های مختلف به ویژه در 
بخش امنیت گفت: امنیت یکی از مهم ترین و باارزش ترین نعمت های الهی در 
كنار سلامتی است كه در شرایط عادی و تا زمانی كه امنیت وجود دارد كمتر به 

اهمیت آن پی برده می شود.
وی از نیروی انتظامی به عنوان یکی از اركان اصلی تأمین نظم و امنیت یاد كرد 
و با اشاره به متناسب نبودن امکانات این نیرو با تنوع مأموریت های آن گفت: 
این مسأله ضرورت مشاركت مردم در بحث امنیت را نشان می دهد و خوشبختانه 

شاهد چنین مشاركتی در كل كشور هستیم و قم باید در بهره مندی از این 
ظرفیت ارزشمند، الگو و سرآمد در كشور باشد.

از  بهره گیری  را  ساز  امنیت  خیرین  مجمع  تشکیل  از  هدف  پور  سلیمان 
ظرفیت های مردمی در توسعه نظم و امنیت در استان دانست و خاطرنشان 
كرد: تشکیل این مجمع می تواند به تقویت زیرساخت های امنیتی و توسعه 
ماموریت های فرماندهی انتظامی در جهت ارتقاء ضریب امنیتی استان كمک 
كند. سردار میر فیضی فرمانده انتظامی استان نیز در این جلسه با اشاره به 
اهمیت مشاركت مردم در بحث امنیت تصریح كرد: امنیت امری چند وجهی 
است و مهمترین نقش را مردم ایفا می كنند چنانچه طرح هایی مانند پلیس 
افتخاری، پلیس محله و برون سپاری خدمات پلیس )پلیس + 10( در زمینه 
چابک سازی فعالیت ها و جلب مشاركت مردم در راه تأمین امنیت انجام شده 

اما هنوز كافی نیست.

معاون سیاسی امنیتی استاندارقم:

مشارکت مردم قم در تامین امنیت باید الگو و سرآمد باشد 

به  خانواده  از  روانی  و  روحی  مراقبت های 
خصوص کودکان در دوران شیوع بیماری کرونا 

و تجدید محدودیت ها ضروری است


